
NOVE OBČINE 

Referendumi 
boao 22, maja 

Potem ko je Državni zbor sprejel spremembe zakonov o lokalni 
samoupravi in lokalnih volitvah, je zdaj jasno, da bodo referendumi o 
preoblikovanju v nove občine morali biti izpeljani do konca maja. V 
začetku maja poteče mandat sedanjim skupščinam in do izvolitve 
novih občinskih svetov naj bi sprotne naloge opravljali sedanji občin-
ski izvršni sveti. Neposredne volitve županov in volitve v mestne svete 
pa bi morali izpeljati do konca letošnjega leta. 

O tem so se pogovarjali tudi na tretjem posvetu predsednikov sve-
tov krajevnih skupnosti minuli petek pri ptujskem županu Vojtehu 
Rajherju. Poglavitna tema posveta pa je bilo financiranje bodočih 
občin in struktura sedanjega občinskega proračuna. 

Petkove posvete bodo nadaljevali tudi v bodoče, saj se na njih lahko 
temeljito pogovorijo o usodi sedanjih krajevnih skupnosti in 
pretehtajo možnosti za oblikovanje novih občin. Sedaj imajo namreč 
tako oni kot predvsem občani več časa za premislek in pretehtane 
odločitve. 

DLŽ 
O/, kurenti gredo, gredo... Foto: M. Ozmec 

34. PTUJSKO KURENTOVANJE SE JE PRIČELO 

Karnevalske prireditve v 
mestu in šotoru 

čeprav koranti skačejo že od svečnice, s e j e karnevalski Ptuj 
uradno prebudil šele v soboto, 5. februarja, z novim, vsestransko 
obetajočim vsebinskim pristopom in pustno razigranostjo. Po 
dopoldanskem mestnem nastopu ptujskega in kidričevskega pi-
halnega orkestra, pokačev iz Podlehnika, kopjašev iz Markovcev 
ter korantov iz Rogoznice in Lancove vasi so se v karnevalskem 
šotoru za ptujsko pošto natanko ob enajstih pričele 10-dnevne 
prireditve v okviru tradicionalnega, že 34. ptujskega kuren-
tovanja. 

Številne goste in domačine -
med njimi tudi ptujskega 
župana Vojteha Rajhcr ja - je v 
lepo urejenem in ogrevanem 

karnevalskem šotoru 
pozdravil predsednik ptujske 
vlade Branko Brumen, ki je v 
vlogi člana upravnega odbora 
Evropskega združenja karneval-

skih mest letošnje kuren-
tovanje tudi odprl. Ob tem je 
pozval vse občane, da bi živeli, 
čutili in dihali zvsemi karneval-
skimi prireditvami, ki so se 
pričele z zvokom fanfar in se 
bodo do putnega torka vrstile v 
mestu in šotoru. 

V šotoru je ob urejenih mi-
zah bogata pustno obarvana 
gostinska ponudba. Za prijet-
nejši uvod v karnevalske 
zabave je v soboto zvečer 
skrbel Ptujski instrumentalni 
ansambel, v nedeljo popoldne 
so se p re ds t av i 1 i čl a n i foj k 1 or ne 
skupine Anton - Jožef Štrafela 
iz Markovcev s koranti iz 
Spuhlje,vzabavnem programu 
pa ansambel Ptujskih pet. V 
ponedeljek so se predstavili 
folkloristi iz Dolenc, skupina 
korantov Poetovio in ansam-
bel Prerod, v torek folkloristi z 
Destrnika, orači iz Lcskovca, 
koranti iz SŠC ter ansambel 
Komet. Včeraj so nastopili 
folklorna skupina iz 
bolnišnice, koranti iz Stojncev 
ter ansambel Jožeta Ekarta. 
Danes popoldne bodo nas-
topili folkloristi iz Lancove vasi 
in ansambel Ptujskih 5, jutri 
zvečer pa bodo nastopile gos-
tujoče pustne in folkjorne 
skupine iz Madžarske, Švice, 
Litve, Romunije in Like ter 
koranti iz Markovcev in ok-
olice. V soboto dopoldne bodo 
nastopili ploharji izCirkovc ter 
vse ptujske skupine korantov, 
popoldne pa bo v šotoru velik 
karnevalski ples s skupino Šta-
jerskih 7, Hajdi in Brendijem. 

Opravili bodo tudi izbor na-
jlepših mask. 

Vrhunec bo v nedeljo z 
dopoldanskim nastopom vseh 
folklornih skupin - pričel se bo 
ob 10. uri pred Mestno hišo in 
nadaljeval v šotoru - ter 
popoldanskim karnevalsko 
parado po ptujskih ulicah ok-
rog grajskega hriba in po 
starem mestnem jedru. 
Pričakujejo več kot l.(K)0 nas-
topajočih, med njimi okoli 250 
korantov, ter okoli 30.000 
obiskovalcev iz vseh koncev. 
Zaključnigovor bo imel ptujski 
župan Vojteh Rajher, zvečer 
pa bodo staro in mlado v šotoru 
razveseljevali Alfi in njegovi 
muzikantje. 

V ponedeljek ob 10. uri h o v 
šotoru rajanje otrok iz vrtccv, 
ob 15. uri pa vsesplošno rajanje 
otrok. Zadnji karnevalski dan, 
v torek, 15. februarja, bo ob 10. 
uri bo v šotoru rajanje in zabava 
učencev osnovnih in srednjih 
šol, ob 15. uri pa bo velik zak-
ljuček karnevala s pokopom 
pusta. 

Vse do pokopa pusta vozi po 
Ptuju poseben karnevalski vlak 
Ptujčan, morebitne informa-
cije pa so na voljo v Tur-
istifnoinformativnem Centru 
ter v vseh ptujskih turističnih 
agencijah, kjer lahko po 
ugodni ceni kupite tudi 
karnevalski vodnik. Z njim si 
zagotovite vsakodnevni vstop v 
karnevalski šotor in ogled vseh 
karnevalskih prireditev. 

-OM 

V PETEK PODELILI OLJENKE -
OBČINSKA PRIZNANJA ZA 
KULTURO: Ob kulturnem prazniku 
priznanja kulturnim delavcem ....stran 4 

DENACIONALIZACIJA: Prodaja 
zaradi grožnje, prisile ali zvijače. stran 9 
DENACIONALIZACIJSKA ZGODBA: 
Občina nas skuša opehariti 

stran? 
ORMOŽ: Šf/r/noi/eo/^č/ne? stran 9 
JUROVSKI DOL: \/se delajo v troje 

stran 9 
ADOLF ŽIŽEK: O nekaterih nerešljivih 
in nerešenih matematičnih in znan-
stvenih problemih stran 10 

DUŠKO MADŽAROVIČ, DRŽAVNI 
PRVAK V BODVBUILDINGU: Brez 
fitnessa zame ni življenja stran 10 

ROKOMET: Ptujčani odlični v drugem 
polčasu stran 11 

MIRKO KOSTANJEVEC: Za/con o 
varuhu človekovih pravic stran 12 
EPILOG VOJNE ZA SLOVENIJO: 

Sojenje vojaku, ki 
je ranil električarja 

stran 20 



2 - DOMA IN PO SVETU 10. FEBRUAR 1994- TEDNIK 

Rimski karneval 

Piše: 
Branko Cestnik 

Nekje v no-
vembru ste na 
tej strani lahko 
brali sestavek o 
r imskem pro-
metu . R e č e n o 
j e b i l o , d a b o m o 
tej temi pos-
vetili še kakšno 
pismo. Z a da-
našnje nadal je-
vanje ni pri-

mernejšega te rmina kot pust. 

Promet lahko p r imer j amo s 
karnevalom in avtomobi le z 
maskami. P o g l e j u m o o k r o g s e b e ! 
Ali nismo bolj spoštljivi do pri-
jatel ja , odkar se ne vozi več v sto-
enk i , ampak v novem gol fu? In ali 
ni naš pri jatelj postal malo bolj 
očetovski v odnosu do nas, odka r 
je zamenjal srbsko garo z 
nemškim gospodom? Pa vendar 
on ostaja on, le maska je naredi la 
svoje: navadni dečko ja postal fra-
jer z golfom. Snemite mu jek leno 
masko in videli boste, d a j e ostal 
navadni dečko s svojimi prob-
lemčki in upanj i na srečnejše dni. 

Za razliko od nas so Italijani 
(enako Francozi) prerasli tisto 
puber te tniško fazo motorizaci je , 
ki postavlja avto na podstavek 
božanstva. Finim d a m a m in 
bogatim gospodom se ni n e r o d n o 
voziti v prastar ih fičkih in zrjav-
elih katrah. Važno je , da gre in da 
ni okorno pri park i ran ju . 

Pogosto obiščem družino 
plemiškega porekla , ki živi v luk-
suzni ulici Via Giulia. Vozi se v 
petnajst let s ta rem in precej ob-
t o l č e n e m a u d i j u . P r i n a s b i s e t e g a 
avta sramoval vsak resnejši č/ove/c 
na položaju, tu pa ga uporabl ja 
tudi gospod baron . 

Poglavje zase so rešilci. Po 
natlačenih cestah se hi tro in 
spre tno prebi ja jo do bolnika ali 
bolnice. Vozniki se u m a k n e m o , 
ko pridrvijo. Takšna so pravila. 
T a k o nam nareku je naš 
državljanski čut. Včasih se zgodi, 
da se tik za rešilca prilepi kak 
iznajdljivec. Izkoristi prazen 
prostor , ki ga naredi rešilčevo 
dirkanje . T o počet je je sicer 
nevarno - zahteva hitre ref lekse 
in dobre zavore -, vendar pr ihrani 
og romno časa. Cas pa je zlato, 
m a r n e ? 

Sošolec CIaudio - d o m a iz ure-
jenega Tor ina - je nekega d n e šel 
na obisk v kliniko San Giovanni . 
Ker je prišel p rezgoda j in ga niso 
pustili k bolniku, se je sprehodil 
okoli bolnišnice. Z bližnjega 
križišča je zaslišal sirene, škri-
panje gum in piščalko prornetne 
policije. Nič posebnega! Še en 
rešilec! Ves p rome t na ogrom-
nem križišču pred la teransko 
baziliko je bil za neka j t renutkov 
paraliziran in že se je rešilec po-
javil na dvorišču klinike. CIaudio 
se je radovedno približal vra tom 
urgentnega oddelka , kamor je 
kombi bil namen jen . Nikoli še ni 
videl, kako sp re j ema jo nu jne 
pr imere . Prevzela so ga 
dramat ična občut ja . 

In res! Reši lec je pristal p red 
urgentnim odde lkom. Reševalec 
je pohitel in odprl zadnja vrata . 
Zaklical je pr iha ja jočim 
bolničarjem: Hitro! Še je topla! 
CIaud i ja je stisnilo. Bolničar s e j e 
sklonil v kombi in dvignil neko 
zadevo v ozkih kvadratnih škat-

lah. CIaudio je pogledal bolje. Na 
škatlah je pisalo P I Z Z A A 
T A G L I O . Odleglo mu je: t isto/o-
plo ni bilo razmesar jeno telo 
kakšne ženske, temveč pizza. 

Ko bom prihodnjič srečal avto, 
ki prevaža pizze, mu bom dal pred-
nost, je sklenil svojo pripoved 
CIaudio in pojasnil: Kaj veš, 
mogoče prevaža ranjenca, glede na 
to, da rimski rešilci prevažajo pizze! 

Nedolgo tega sem s skupino 
prijateljic iz Slovenije bil priča še 
enemu nenavadnemu dogodku z 
rimskih ulic. 

Prihajali smo iz bazilike sv. 
Pavla. Po cesti pred baziliko so 
pritulili štirje policijski avtomo-
bili znamke Alfa Romeo . Dirjali 
so proti glavni cesti. Tik pred 
njimi je v križišče pripeljal neki 
fičko. Moral i so ga prehitet i in 
o b e n e m os t ro zaviti v desno na 
glavno cesto. Prva alfa je to 
opravila brez problemov. E n a k o 
druga. Tre t j a že s težkoma. Fičko 
se namreč ni ustavil, ampak 
počasi pomikal in to ne na desno -
k pločniku, ampak na levo - na 
sredino ozkega cestišča. Ka j mu 
je bilo, ne vem. Čet r ta alfa je tako 
morala močno zavreti in os t ro 
zaviti na jpre j v levo mimo fička, 
po tem pa spet os t ro v desno na 
glavno cesto. V tistem t renutku, 
ko je alfa prehi te la fička, je iz 
policijskega vozila pr ikukala 
kopilotova roka s pištolo. Pištola 
je bila namer j ena naravnost v 
glavo voznika v fičku. Fičko se je 
ustavil in alfa oddrvela . 

Gledalci smo ostali brez sape. 
Našo okamene los t je opazil 
bližnji s ladoledar . Italiani, 
Italiani..., nam je na kra tko 
obrazložil prizor. 

Brez sape je ver je tno ostal tudi 
gospod v fičku. Sam si je kriv, če je 
tako trdoglav, da neka te re stvari 
lahko razume le s cevjo pištole 
pred očmi! 

Ž e v novembrskem članku sem 
pisal o r imskem pojmovanju 
rdeče luči na semafor ju : rdeča luč 
ne velja, če nikogar ne ogrožaš in 
če ni nikogar, ki bi te kaznoval. 
Tudi sam večkrat pos topam po 
temu pravilu. 

Zgodi lo se je predlani , zadnji 
dan olimpijskih iger. Vozim 
kombi mladih Ptujčanov skozi 
južnof rancoske vasi. U r a je dve 
ponoči . V kombiju vsi spijo razen 
dveh kopilotov na prvih sedežih. 
Z ju t r a j m o r a m o biti v Barceloni . 
M isl iš si: Ceste so prazne, predsed-
nik Mitterand spi, prav tako njegovi 
žandarji, zakaj le stati pri rdeči 
luči? Podležeš skušnjavi in že si 
skozi prvo rdečo luč, po tem 
drugo, t re t jo ... Opaziš, da redki 
f rancoski avtomobili spoštljivo 
čaka jo pred semaforj i . O b e n e m 
te kopilota opozori ta , da ni lepo 
tako n e m a r n o voziti. Pos tane ti 
ne rodno . Na to pride tolažba: za 
t abo pel je nek mercedes , ki prav 
tako kot ti ne spoštuje rdeče luči. 
Poglejte, saj tudi Francozi vozijo 
skozi rdečo, se poskušašopraviči t i 
kopi lo toma. Marcedes te prehiti . 
Pogledaš na registrsko tablico. 
Na elipsasti nalepki vidiš I in na 
tablici R O M A . 

Rimska šola vožnje pač, po-
pravljaš pre jšn je opravičilo in 
nadal ju ješ s svojim karnevalom v 
smeri Barcelone. 

Štirje programi 
ZA LEIOŠNJI PR(X;RAM 

OKROG 45 TISOČ NEMŠKIH 
MARK 

V okviru programa Revit '94 
b o d o v ptujski občini uresničevali 
štiri programe. Nadaljevalo se bo 
delo pri katalogu Revit, ki naj bi 
ga tako izpopolnili, da bi iz pro-
jektov lahko bodoči investitor 
dobil tudi podatke o profitnih 
s topnjah. Drugo področje zadeva 
pro jek tno vodenje , v okviru spe-
cialnih tem tret jega programa pa 
bodo v ospredju razvoj turizma. 

kmetijstva, še posebej visokogor-
skega, lesne predelave in tudi in-
dustrije. Specialne teme bodo iz-
vajali po dejavnostih in ne več po 
občinah, v zvezi z njimi pa se bodo 
udeleženci srečevali s 
posameznimi specialisti iz 
Nemčije. Četrt i program zadeva 
promoci jo Revita in iskanje pro-
jektnih povezav, kar je logična 
naloga, saj projekti niso sami sebi 
namen. Javno jih je po t rebno 
predstaviti in iskati poslovnevezi. 

Mag. Štefan Čelan, vodja pro-

jekta Revit v ptujski občini, ocen-
ju je , da bo letošnji p rogram stal 
okrog 45 tisoč nemških mark. Pri 
tem občina računa na soinvesti-
torstvo ministrstva za gospodar-
ske dejavnost i, za ekonomske od-
nose in razvoj ter ministrstva za 
znanost in tehnologi jo. Stroške 
tujih predstavnikov bo plačalo 
bavarsko ministrstvo za gospo-
darstvo in p romet . 

V program Revit '94 se lahko 
vključijo vsi zainteresirani . Vsi, ki 
so sodelovali že lani, so veliko pri-
dobili. O b tem velja posebej 
omeni t i izobraževalni del pro-
grama, ki je obsegal 130 ur. 

MG 

LASTNINJENJE V SLOVENJEBISTRIŠKI TOVARNI OLJA GEA 

Delavsko-managerski odkup 
Letos mineva 90 let, odkar je slovenjebistriški trgovec Albert Štiger 

v sedanji tovarni olja Gea pričel proizvodnjo bučnega olja. Tej proiz-
vodnji je ostala zvesta vse do danes, njena bodoča usmeritev pa je zag-
otavljanje zdravih živil iz rastlinskih maščob. 

Tovarna olja Gea, organizirana 
kot delniška družba, je uspešno 
podjetje, ki zaposluje 120 delavcev. 
Po številu zaposlenih je to srednje 
veliko podjetje, po nekaterih fi-
nančnih kazalcih pa sodi že med 
velika. Je soustanoviteljica in so-
lastnica podjetja Party's, v katero je 
prenesla razvoj in proizvodnjo deli-
kates. 

Pot do podjetja s poslovnim ugle-
dom ni bila lahka. Razlike med 
tovarno olja danes in pred 90 leti so 
velike. Za rast in razvoj podjetja so 
bila odločilna vlaganja v podjetje, 
kar se je dogajalo vse od 1923. leta, 
ko se je proizvodnja povečala za 
petkrat in so z obrtniškega prešli na 
industrijski način proizvodnje, do 
danes, ko je najpomembnejša 
proizvajalka in ponudnica jedilnih 
olj v Sloveniji. 

"Ocenitevfirme imamo izdelano, 
prav tako je pripravljen program: 
odločili smo se za 30 odstotkov de-
lavsko-managerskega odkupa, 10 
odstotkov delnic podjetja gre v 
javno prodajo, drugo pa se tako ali 
tako lastnini po zakonu. Če ne bi 
imeli problemov z vračanjem na-
cionaliziranega premoženja, bi 
program lastninjena že oddali," je 
povedal Leopold Turnišek, direk-
tor tovarne olja. Bivšim lastnikom, 
ki ne želijo svojega deleža vložiti v 
tovarno olja Gea, bodo morali 
vrniti stavbo, kjer so trenutno 
vzdrževalni obrati. 

"Že nekaj časa smo se pri nas 
pripravljali na privatizacijo, tako da 
zaposleni od svojega osebnega do-
hodka odvajajo del. Delavci so 
skoraj stoodstotno soglasni s 
takšnim načinom odkupa. Certifi-
kate bodo vložili tudi upokojenci in 
tisti družinski člani, za katere je to 
možno, drugi pa se bodo lahko 
znašli v desetih odstotkih prostega 
odkupa delnic," smo izvedeli. 

Lastninjenja zaposleni nimajo 
zgolj kot lastninjenje, temveč 
sočasno kot prestrukturiranje pod-
jetja s čiščenjem posameznih pro-
gramov, ki morajo preživeti sebe. 
Zato je vprašljiva osnovna prede-
lava surovin. Če država z ekonom-
skimi instrumenti ne bo pomagala 
kmetijcem pri proizvodnji olnje 
ogrščice, je velika nevarnost, da ta 
del proizvodnje v bistriški tovarni 
olja opustijo. 

Firma Party's, ki je bila us-
tanovljena marca lani, je že 
olastninjena. V 51 odstotkih je 
njena lastnica tovarna olja, 49 od-
stotkov pa nizozemska firma Sttapo 
iz Rotterdama, ki je do Party's 
izpolnilavse obveze. Proizvodnjaje 
stekla in podjetje v mešani lasti do-
biva novo vsebino. Leto 1993 zaradi 
uvajanja dela poslovno ne bo 
uspešno, 1994. pa bo že povsem 
normalno, je omenil Leopold 
Turnšek. 

"V tovarni Gea amo v letu 1993 
dobro poslovali. Ugodni so tudi 
fizični kazalci, saj smov primerjavi z 
letom 1992 uspeli povečati prodajo 
olja za 17 odstotkov." 

Vida Topolovec 

ORMOŽ 
Izobraževanje 
kmetovalcevv 

februarju 

Predavanja za kme-
tovalce se bodo nadaljevala 
še ves februar. Jutr i se bodo 
zbrali v Veliki Nedelji vsi, ki 
jih zanima namakan je 
poljščin in vrtnin ter organi-
zacija in delovanje nama-
kalne zadruge. V ponede-
ljek, 14. februai ja , se bodo v 
zadružni dvorani v Ormožu 
zbrali vinogradniki ter pris-
luhnili p redavanjem o ek-
ološki pridelavi grozdja, vi-
nogradniška t e m a bo na 
sporedu tudi 17. februai ja 
na Vitanu, kjer bodo govorili 
o novostih v vinogradniški 
proizvodnji te r o ekosocial-
nem modelu vinogradniške 
kmetije. 

18. februai ja bodo vi-
nogradniki in sadjai j i v 
ormoški zadružni dvorani 
prisluhnili predavanjem o 
zat i ranju bolezni in 
škodljivcev ter o integralni 
pridelavi grozdja in sadja, 
zadnji t eden v februai ju pa 
so na vrsti p redavanja o 
dopolnilnih dejavnostih in 
kmeti jsko gospodinjsko 
svetovanje. 

Vida Topolovec 

LASTNINJENJE V 
MERCATORJU ZARJI 

Vabljivo za 
vložitev 

certifikatom 
Mercator Zarja Ormož 

je ena izmed članic pos-
lovnega sistema Mercator, 
ki je prisoten v 50 sloven-
skih občinah. S prenosom 
družbenega kapitala 
članic na poslovni sistem je 
Mercator postal trdno pos-
lovno povezan. 

Osnovi cilj las tninjenja v 
Merca to r ju j e , da ta pri-
pada tistim, ki so ga ustvar-
jali in to še vedno počnejo , 
in tistim, ki j im je blizu, je 
povedala He l ena Lukaček 
iz Merca to r j a Z a r j e 
Ormož . 

"Po zakonu o lastnin-
skem preobl ikovanju 
pripravlja vsako pod je t j e 
ocenitev d ružbenega kapi-
tala, kar bo p redv idoma do 
konca marca končano in 
p red loženo v potrdi tev 
Agenciji za privatizacijo in 
pres t ruktur i ran je gospo-
darstva. Zaposleni , upoko-
jenci in njihovi družinski 
člani so se množično opre-
delili za naložbo v Merca-
tor. Povabili smo tudi nek-
dan je člane Kluba Merca-
tor in bivše zaposlene ter 
j im nudili možnost dobre 
nalože," je pojasnila 
He lena Lukaček. 

Vsak vlagatelj lastni-
škega cert i f ikata bo dobil 
delnico poslovnega siste-
ma Merca to r . Vse članice 
imajo možnost lastniniti 
pod je t j e do 49 odstotkov, 
dana pa bo možnost 
zamenjave delnic zno t ra j 
sistema, t ako tudi za del-
nico Za r j e , vendar le do 49 
odstotkov p remožen ja , ki 
ga je to pod je t j e prenes lo 
na poslovni sistem Merca-
tor. 

Ocen ju je jo , da vloženi 
certifikati pri Merca to r ju 
Zar j i znaša jo že več kot 49 
odstotkov po vrednosti 
otvori tvene bilance. 

VT 

Jutri o kletarjenju 
vJuršincih 

Društvo vinogradnikov in 
sadjarjev Ptuj bo v skladu s svo-
jim programom aktivnosti 
pripravilo letos šest strokovnih 
predavanj. Prvo bo jutri, v 
petek, 11. februarja, ob 9. uri v 
domu trsničarjev in dre-
vesničarjev v Juršincih. O kle-
taijenju in vsem, kar sodi zra-
ven, to predaval znani strok-
ovnjak Tone Vodovnik iz 
Kmetijskega zavoda Maribor 
(zanj so vinogradniki že predla-
gali v šali, da bi moral svoi pri-
imek spremeniti v Vinovnik). 

Po predavanju bo pokušina 
lanskega vinskega letnika. Kdor 
se zanima, naj prinesejo s seboj 
najmanj litervinavsakesorte ali 
mešanega vina. 

JOS 

BOSNAINHRCEGOVINA: 
Z a pokol na sarajevski tržnici, 
ko je bilo ubitih 68 ljudi, še 
vedno niso našli krivca. Takoj 
ko ga bodo našli in če bo to 
srbska stran, je odposlanec 
genera lnega sekre tara ja O Z N 
Jasuši Akaši napovedal os-
trejše ukrepe , vkl jučno z btim-
bard i ran jcm srbskih položajev 
nad Sara jevom, pa tudi, da 
b o d o njihove eno te spravile 
pod nadzorstvo srbske in 
bosanske vojaške eno te v 
krogu 30 kilometrov okoli 
Sarajeva, saj na j bi nad njim 
vzpostavili upravo O Z N . 

HRVAŠKA: Varnostni svet 
O Z N je na podlagi obtožb, ki 
jih je o prisotnosti hrvaške 
r edne vojske na ozemlju BiH 
izrekel premier BiH Haris Si-
lajdžič. Hrvaški zagrozil z 
uvedbo gospodarskih sankcij. 
Hrvaško vodstvo se je na to 
odzvalo, češ da so izjave neute-
mel jene , saj je hrvaška vojska 
jomagala t ako Musl imanom 
cot Hrva tom proti srbski 

agresiji. Mus l imanom pa so 
napovedal i , da bodo v primeru 
nada l jn je agresije na hrvaške 
enklave prekinili diplomatske 
odnose med državama. 
Povečali so se tudi diplomatski 
pritiski Nemči je na hrvaško 
vodstvo, saj so ga opozorili , naj 
takoj u m a k n e hrvaško vojsko iz 
BiH. 

FRANCIJA: Spomladi pri-
hodn je leto lx)do v Franciji 
predsedniške volitve. Nan je se 
pospešeno pripravlja tudi fran-
coska desnica - Nacionalna 
f ron ta , ki jo vodi Jean-Mar ie 
Le Pen . Č e bi 

jim uspelo ob-
noviti rezul ta te iz leta 1984 in 
1989, bi bili kar blizu oblasti, še 
zlasti zato, ker francoski social-
isti izgubljajo ugled in so tarča 
vse ostrejših kritik ui zavijanov. 

R U S U A : Ruska d u m a naj bi 
kmalu razveljavilavse ukaze, ki 
jih je predsednik Boris Jelcin 
uporabil za discipliniranje 
komunis t ične opozicije in 
utrdi tev gospodarskih reform. 
Sem sodijo tudi ukaz o ob-
novitvi vrhovnega sovjeta, o 
dokončan ju privatizacije, 
razpustitvi ministrstva za 
državno varnost (KGB), o 
zasebni latnini zemlje ter 
ce lo tna nova ruska ustava. Na-
jp re j na j bi s posebnimi pritiski 
omejil i Jelcinov vpliv na ek-
o n o m s k o pol itiko, po tem pa ga 
še politično^strmoglavili. Tudi 
Vladimir Žirinovski se je 
vključil v ta scenarij , saj ga 
zan ima predvsem obnovitev 
nekdan je Sovjetske zveze. V 
Moskvi j e organiziral miting, 
na ka te rem je opozarjal pred 
svetovno vo jnopro t i Slovanom 
in zaroti proti Slovanom in pra-
voslavju. 

VELIKA BRITANIJA: Tam 
je izbruhnila a fera zaradi 
prevoza nevarnih radioak-
tivnih odapadkov v navadnih 
potniških letalih avstralske le-
talske družbe v Anglijo. G r e za 
os tanke jedrskih poskusov v 
Pacifiku, ki so jih v petdesetih 
letih izvedli na Božičnih 
otokih . Avstralska letalska 
družba ni vedela , za kakšen to-
vor gre, saj so ga tovorih med 
dop lomatsko pošto, ki je na 
vmesnih pos ta jah ne pregleju-
je jo . Z u n a n j e ministrstvo 
Velike Britanije je že izjavilo, 
da pri t em ni sodelovalo, saj ni 
vedelo za pošiljke, in 
napoveda lo temeljito 
preiskavo. 

SLOVEN U A - ZRJ: Zunanji 
minister tako imenovan«^ 
Zvezne republike Jugoslavija 
Vladislav Jovanovič Sloveniji 
očita sovraštvo do njegov« 
države. Če bi Slovenci želel' 
normalizaci jo odnosov, je šc 
dejal , bi se morali Srbij 
opravičiti , ker so pred letor^ 
g robo in nevl judno zavrnil 
p o n u d b o Z R J , da priznž 
Slovenijo. 

Pripravila: DLZ 
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TOSOVI PROSTORI v NAJEM 
Stečajni postopek Agisove Tovarne orodij in strojev je, kot je 

povedal stečajni upravitelj odvetnik Darku Vran iz Maribora, v fazi 
preizkušanja terjatev. Prva je bila sedmega januarja. Trudil se bo, da 
bi bil stečajni postopek končan še letos, kar bi bil svojevrsten rekord 
glede na druge tovrstne postopke. Stečaj bo lahko končan, ko bo 
tovarna prodana. Pri tem se pojavlja problem, ker Tovarna orodij m 
strojev nima urejenega zemljiškoknjižnega stanja. Za zdaj so osred-
nji proizvodni prostor s stroji v njem in še nekaterih drugih ter eno 
pisarno oddal i v šestmesečni najem zasebnemu podjetju Voteh, d. o. 
o., Vojteha Belšaka iz Ptuja, ki se ukvarja s tehnologijo, inženirin-
gom in marketingom. Čeprav v pogodbi o najemu ni govor o tem, da 
bi v teh prostorih prednostno zaposlovali bivše Tosove delavce, je 
stečajni upravitelj prepričan, da bo najemnik zaposloval prav te, ker 
tudi najbolj poznajo stroje, s katerimi so delali deset in več let. V prvi 
slapi naj bi delo dobilo deset delavcev. 

MARCA PRVI GOSTJE V NOVEM TURISTIČNEM NASELJU 
V ptujskih Termah se pospešeno pripravljajo na odprtje novega 

turističnega naselja s 170 ležišči. Uporabno dovoljenje naj bi prido-
bili do konca meseca, prve goste pa pričakujejo marca. Pospešeno se 
pripravljajo tudi na gradnjo nove fizioterapije, za katero bodo po 
idejnem projektu potrebovali 2,5 milijona tolarjev. Kakobodozago-
tovili sredstva, v tem trenutku še ne vedo. 

Do začetka sezone bodo morali marsikaj narediti tudi v starem 
delu Term. Bazenska tehnika je stara 18 let, dotrajana, zato prihaja 
do občasnih nevšečnosti zaradi slabe kakovosti vode. 

PREDSTAVILI SISTEM "HALO, POMOČ" 
Živite sami? Vas muči skrb, ker ne veste, kdo vam bo pomagal v 

primeru nenadne slabosti, padca, nasilnega vstopa tujca v stano-
vanje in ob drugih podobnih priložnostih? Imate telefon, toda kako 
m koga poklicati na pomoč? To omogoča sistem "Halo, pomoč". 
Tudi ko ne morete doseči telefona, lahko pokličete na pomoč. Vse, 
kar potrebujete, je poseben dodatek k obstoječemu telefonu m 
brezžična tipka na obesku, ki ga nosite stalno okoli vratu. Sistem 
"Halo, pomoč" je včeraj v Ptuju predstavilo podjetje Inter alarm iz 
lxnar ta , ki se ukvarja s protivlomno, protipožarno in protiplinsko 
zaščito ter videotehniko. 

OTROŠKA MAŠKARADA V LOVRENCU NA DRAVSKEM POUU 
v Ptuju in okolici bo v teh denh veliko pustnih prireditev. Otroško 

maškarado bodo pripravili tudi v Lovrencu na Dravskem polju. V 
nedeljo se bodo otroške pustne skupine najprej sprehodile po 
naselju, zatem pa se bo ob 15. uri pričelo veliko pustno rajanje v pros-
vetni dvorani, na katerem bo nastopila tudi znana pevka Hajdi. 

3.FAŠENKVMARK0VCIH 
V nedeljo ob 15. uri se bo pred kmečkim mlinom v Zabovcih 

pričela zdaj že tradicionalna prireditev Fašenk v Markovcih, ki ima 
predvsem veliko etnografsko vrednost. Na njej je namreč mogoče 
spoznati izvirne pustne like v domačem okolju in v vsej njihovi razi-
granosti. Skupine bodo še številnejše kot lani, saj bo na primer nas-
topilo kar po 50 vil in picekov ter veliko rus, kurik, korantov ter gos-
tovanjcev, pa tudi drugih pustnih likov izbogate tradicije Markovcev 
m sosednjih vasi. Skupine se bodo od mlina gibale proti cerkvi sv. 
Marka, vmes pa se ustavljale na dvoriščih in v domovih domačinov. 
Prireditev bodo končali pri zadružnem domu v Markovcih. (DLŽ) 

PUSTNA SOBOTA IN NEDEUA NATV PTUJ 
Prvafebruarskaoddajanaptujskitelevizijiprinašavečprispevkov 

s kulturnega področja. Ob slovenskem kulturnem prazniku so v ptu-
jski občini pripravili veliko prireditev. V Zavrču so odkrili spomin-
sko ploščo v počastitev spomina na igralca Maksa Furjana, v 
gledališču so podelili oljenke. v Zgodovinskem arhivu so odprli 
razstavoP/////2a,sto/77irarg/f<i/i/ca/i,vMestnihišijebilaslovesnostob 
izdaji vodnika Šturmovci. Petega februarja so se v karnevalskem 
šotoru pričele letošnje pustne prireditve, v karnevalski šotor vozi 
vlakec Ptujčan. Oddaja ptujske televizije bo v soboto na sporedu ob 
21. uri, v nedeljo pa jo bodo ponovili ob desetih. 

Pripravila: MG 

GOVORI SE... 
...DA so se ob zadnji kulturni fešti 

v osrčju Haloz domačini pritožili nad 
skopostjo Ljubljane, ki jim ne 
privošči vodovoda. Pa jim je iskrivi 
in resnicoljubni Partljič takoj nalil 
čistega vina: Ljubljančanom je malo 
mar za vašo vodo. Že Prešeren je 
sredi bele Ljubljane opeval le vino. 

... DA so ptujski komorniki okusili 
visoko ljubljansko gostoljubnost 
Dogodila se je v sedmem nadstropju 
slovenskega kulturnega hrama, 
specialiteta pa so bili v glavnem 
prazni pladnji. Sicer pa bi glede na 
vrsto prireditve (večer planinske 
pesmi) pevci morali vedeti, da sodi 
med planinsko opremo tudi kakšna 
konzerva. 

... DA so vhodna vrata v no-
vopostavljeni pustni hram sredi 
Ptuja maskirana s prečrtano 
cigareto. Ker obiskovalci kljub temu 
marljivo kadijo in ker jim tega nihče 
ne prepove, je očitno, da maske niso 
spoznali 

... DA Ptuj nima mestne karte. Če 
kdo v osrednji papirni prodajalni 
vpraša zanjo, mu prijazno povedo, 
da je Ptuj tako majhen, da je težko 
najti primeren papir za njegov zem-
ljevid. 

... DA je ptujski kulturni hram 
sicer mikrofonsko in zvočniško 
opremljen, da pa oprema ni 
primerna za intervjuje. Zadnjega 
kulturnega pogovora namreč mik-
roloni niso zaznali, gostje pa ne 
slišali. 

VIDI SE... 
... DA se uresničuje napoved 

agencije GOVORI SE in prihaja v Ptuj 

še tretji mestni prevoznik. Vlečno 
vozilo "Ptujčan" je že pripravljeno in 
vabi na prvo vožnjo. 

... DA je moral ptujski župan pre-
staviti skupščinsko zasedanje za 
mesec dni zaradi pomembnih 
srečanj, kijih je imel zadnje dni. Na 
sliki je med pogovorom s 
pomembnim gostom, s katerim je 
izmenjal izkušnje o bodoči lokalni 
samoupravi. 

... DA je prva dama Slovenije Šte-
fka Kučan pred dnevi na ptujskem 

gradu ob prijemu znanega Ptujčana 
vzdihovala: "Oh, kako je velik, kako 
močan in kako kosmat P' 

Tateden 
koruza in soja 

Od včeraj poteka delitev koruze in soje upravičencem izskupine 
A, torej tistim, ki sov lanskoletni suši utrpeli od 30- do 50-odstotno 
škodo. Cena koruze v razsutem stanju je 19, v vrečah pa 23 tolarjev 
za kilogram. Upravičenci lahko dvignejo največ četrtino pri-
padajoče količine in do 5 odstotkov soje. Sojo lahko dobijo tudi 
upravičenci iz skupine B; cena zanjo je enotna za obe skupini, in 
sicer 31 tolarjev v razsutem stanju in 35 tolarjev v vrečah. Ker gre v 
primeru soje za dvig manjših količin, je bodo upravičenci večji del 
prevzeli vvrečah, bo pa na voljo tudi v razsutem stanju, vendarse bo 
moralo združiti več upravičencev, saj je mogoče dvigniti najmanj 2 
toni. V sedanji pošiljki pomoči kmetijstvu ptujske občine je 1200 
ton koruze in nad 600 ton soje. 

JB 

Beguncem podaljšujejo 
bivalna dovoljenja 

Kerje 5. februarja vsem začasnim beguncem potekla veljavnost 
dovoljenj za začasno bivanje v Sloveniji, sicer označena na kar-
tonih, je Urad m priseljevanje in begunce pri vladi republike 
Slovenije sporočil, da bo potekalo organizirano podaljševanje do-
voljenj na sedežih občinskih organizacij Rdečega križa med 7. in 
17. februarjem. Vsi begunci lahko veljavnost svojega kartončka 
podaljšajo le v tisti občini, kjer bivajo. Tistim beguncem, ki živijo v 
zbirnih centrih pa bodo veljavnost kartona podaljšali v centrih. 

-OM 

Pretežno oblačno 
č e bi sodili po razpoloženju na slovenski 

politični sceni, potem bi lahkozapisali, da je 
Slovenja že predolgo pod vplivom spre-
menljivooblačnega (vglavnem temačnega) 
vremena. Temu ustrezna sta bila tudi spre-
menljivost in sprenevedanje slovenskih 
politikovv pravkar minulem tednu. Najprej 
seje zunanji minister Peterle sprenevedal v 
zvezi z najnovejšim razpletom pri "partner-
stvu za mir", kije (za zdaj) pustil Slovenijov 
čakalnici. Potem seje sprenevedal premier 
dr. Drnovšek in se z lahkoto odrekel dveh 
svojih ministrskih kandidatov. Nekdanja 
politična somišljenika - zadnji in nekdanji 
obrambni minister Janez Janša in nekdanji 
zunanji minister in sedanji član državnega 
zbora dr. Dimitrij Rupel - pa sta si začela 
naštevati "nemoralnosti". Vmes smo 
izvedeli, da sta predsednik države Milan 
•^učan in ministrski predsednik dr. Janez 
•Drnovšek "padla s stola", ko sta naključno 
^'-'dela. da so v ministrstvu za obrambo že 
"'-'kdaj časa ameriški visoki oficirji. 

ČESA NE VEDO PREDSEDNIKI IN 
MINISTRI 

Medtem ko je ob začetku preteklega 
'<-'dnazunanji minister Lojze Peterlev izjavi 
l̂ ii slovensko televizijo zmedeno zago-
.''^'jal, da so "našim diplomatom v Bruslju" 

njegovega zunanjega ministrstva 
"počili, naj ugotovijo, za kaj gre pri trenut-

izključevanju Slovenije^iz fomalnega 

povezovanja v "partnerstvo za mir", ki je 
sicer že zajelo nekatere druge "vzhod-
nevropske države", je dopisnik slovenske 
televizije iz Bruslja že povsem nedvoumno 
sporočal, za kaj pri celotni zadevi gre in 
zakaj Slovenija tokrat še ni "na vrsti". "Part-
nersto za mir" je nekakšen surogat, 
nekakšna vmesna faza priključevanja naza-
hodni varnostni sistem za tiste nove države, 
ki so izrazile žejo po članstvu v Natu. 

Seveda lahko zelo načelno razpravljamo 
o tem, kaj je za Slovenijo v zvezi s "partner-
stvom za mir" dobro in kaj ne. Ali je za 
potiskanje Slovenije ob stran kriva zgolj 
ameriška in evropska politika ali pa tudi 
(ne)aktivnost naše diplomacije? Zunanji 
minister Peterle nasje pred kratkim poučil, 
da ni nič slabega, kar našega predsednika 
niso povabili v Prago, kjer je ameriški pred-
sednik Clinton nekdanjim vzhodnim 
državam - članicam Varšavskega pakta 
(Češki, Slovaški, Madžarski, Poljski) - ose-
bno pojasnil, kaj naj bi bilo "partnerstvo za 
mir". Prav tako naj ne bi imeli kakšnih 
posebnih kompleksov, ker bo očitno for-
malno prej kot mi v "partnerstvu za mir" 
celo tudi Albanija. Vsekakor pa je nepri-
jetno. če minister za zunanje zadeve in min-
istrstvo sploh ne vesta, kaj se sploh dogaja, 
in obupno čakata na pojasnila "naših" iz 
Bruslja. 

Konec tedna je minister l'eterle sicer že 

spet samozavestno 
opozarjal,dagre pri 
slovenskih reakci-
jah za 
"nerazumevanje" 
postopka pri prik-

ljučevanju držav v "partnerstvo za mir." Po 
najnovejši Peterletovi interpretacijigre"pri 
načrtu za več skupin držav in s tem 
povezanih postopkov za njihovo prik-
ljučevanje. Poseben postopek velja za 
države nekadnjega Varšavskega pakta, 
Slovenija pa čaka na uradni odgovor posve-
tovalnega sveta NATO (NACČ)". 

Dobro, da zdaj vemo vsaj to. Sicer pa je 
očitno informiranje v zvezi zvključevanjem 
Slovenije v "partnerstvo za mir" tudi sicer 
problem širše slovenske vodilne politične 
strukture. Nedeljska Republika je zapisala, 
da je predsednik Kučan, kije "nedavno tega 
ameriškega veleposlanika v Sloveniji 
Vendta spraševal o tem in onem v zvezi s 
"partnerstvom za mir", figurativno rečeno 
"padel s stola", ko je zvedel, da vojaška 
vprašanja v zvezi s tem tako ali tako že 
rešujejo s štirimi visokimi ameriškimi čast-
niki, ki so na stalnem gostovanju v 
obrambnem ministrstvu. Republika piše, 
da Kučan o tej vojaški ekipi ni vedel nič, 
"čeprav ima kot predsednikdržave še vedno 
nekaj pcHiblastil v zvezi z oboroženimi si-
lami". Republika piše, da je nekaj dni 
pozneje - spe t figurativno - padel s stola tudi 
premier dr. Drnovšek, ko je od Kučana 
zvedel za ameriškovojaškogostovanje. 

Nauk zgodbe iz Republike naj bi očitno 
bil, da obrambni minister Janša tudi o tako 

delikatnih zadevah ne obvešča svojih pred-
postavljenih - predsednika države in pred-
sednika vlade. To sicer ni prvi primer 
"pretrganih" informativnih zvez med 
posameznimi odločilnimi in na-
jpomembnejšimi državnimi točkami v 
Sloveniji. Kučan je nedavno tožil o svojih 
pomanjkljivih zvezah z zunanjim min-
istrstvom. 

Pri celotni zadevi seveda ni toliko 
pomembno to, kdo in s kakšnim uspehom 
komu nagaja in zakaj se to kar naprej tol-
erira. Pomembneje je, da zaradi takšnih 
"iger" zgublja na ugledu države kot celota in 
da pada kredibilnost in prepričljivost 
vrhunskih politikov in najvišjih pred-
stavnikov naše države. kaj naj si mislijo 
tuji predstavniki o njih, če niso poučeni o 
najbolj relevantnih domačih temah. Zato 
to vprašanje daleč presega okvir medsebo-
jne (ne)naklonjenosti Kučana, Janša, 
Drnovška in še koga, saj je tudi od 
preprečevanja samovoljnih manipulacij z 
informacijami in od tega, kako poteka med-
sebojno obveščanje odločujočih državnih 
organov iz posameznikov na najvišjih funk-
cijah, zelo odvisno demokratično funk-
cioniranje države. 

PROFESORJI PRISILNO V POKOJ 

V parlamentu je propadel poskus, da bi 
spremenil tisti člen zakona o visokem šol-
stvu, ki določa, da se morajo (vsi) visokošol-
ski profesorji upokojiti s 65 letom starosti, 
ne glede na to, ali imajo pogoje za polno 
pokojnino. Zagovorniki takšnega upoko-
jevanja menijo, da j e to prepotreben ukrep 
za "kadrovsko osvežitev in pomladitev uni-

verze", pa tudi za "očiščenje" univerze od 
kadrov starega režima. Na to je vsaj 
namignil na tribuni v Mariboru obrambni 
minister in lider slovenskih socialdemokra-
tov Janez Janša. Janša je tudi obtožil nek-
danjega zunanjega ministra in sedanjega 
poslanca dr. Dimitrija Rupla, da je v parla-
mentu "nemoralno" lobiral, da bi zrušil člen 
zakona o obveznem upokojevanju vi-
sokošolskih profesorjev. "Če misli gospod 
Janša vztrajati pri svojem očitku o moji 
'nemoralnosti ' (oz. se mi ni pripravljen 
opravičiti), sem mu pripravljen vse leto, 
vsak dan, v časopisu Deloobjavljati očitke o 
njegovi nemoralnosti,"pišedr. Dimitrij Ru-
pel. Janša se doslej Ruplu ni opravičil, Ru-
pelj pa je že objavil prvi namig na "nemoral-
nost" Janševega obrambnega ministrstva v 
zvezi z uporabo nekdanje ljubljanske 
vojaške bolnišnice Mladika. 

Z ljubljanske in mariborske univerze so 
sporočili, da kakšnih 400 univerzitetnih 
profesorjev, ki se bodo po novem zakonu 
upokojili v naslednjih letih, ne bo imelo po-
gojev za polno pokojnino. Poznavalci 
razmer po svetu pa so objavili, da v ZDA, 
Veliki Britaniji in skandinavskih državah 
ne obstajajo zakonske starostne omejitve 
za univerzitetne profesorje, v Nemčiji in 
Avstriji pa imajo samo pogojno mejo za 
upokojevanje visokošolskih profesorjev, in 
sicer 68 oziroma 70 let starosti. 

Potemtakem bi bilo zanimiva ugo-
tovitev, ali gre pri nas za "pomlajanje" uni-
verz ali pa za čistko, ki si jo nekateri (ne 
samov primeru univerz) tako zelo želijo. 

Jak Koprive 
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Ob kulturnem prazniku priznanja kulturnim delavcem 
Na osrednji slovesnosti ob kulturnem prazniku v ptujski občini v petekv 

gledališču so podelili tudi občinska in priznanja Zveze kulturnih organi-
zacij vsem tistim, ki so na področju kulture v lanskem letu dosegli posebne 
rezultate, vsem, ki so se s svojim delom neizbrisno zapisali v kulturno 
življenje občine in širše, poklicno ali ljubiteljsko. Danes jih pred-
stavljamo tudi v našem časopisu. 

MARIJA HERNJA MASTEN 

Ni ga kulturnega področja, 
kjer ne bi bili aktivni: ste pod-
predsednica Zveze kulturnih or-
ganizacij, lutkarica, delate v Zgo-
dovinskem arhivu, pripravili ste 
veliko razstav ... Mora biti to 
človeku v krvi? 

Marija Hernja Masten: Najbrž 
mora biti v krvi, da ti t ako delo 
priraste k srcu. S tem moraš 
živeti, drugače se na ku l tu rnem 
področju ne moreš razdajat i , 
predvsem pa zahteva to celega 
človeka. 

Delate v arhivu, kar vam bolj 
kot komu drugemu daje možnost 
primerjati kulturo v našem 
mestu nekdaj in danes. 

Marija Hernja Masten: Nek-
daj je bilo na ku l turnem področju 
v Ptuju zelo živahno. Vel iko s e j e 
dogajalo v Muze jskem društvu, 
aktivna so bila tudi druga društva. 
Vse njihove prireditve si nekako 
živele z mestom. Bile pa so tudi 
izjeme. E n a k o se dogaja danes : 
nekatere prireditve so lepo 
obiskane, druga manj . Profes ion-
alna kultura pa živi svojstveno 
življenje in da je po mo jem pre-
pričanju mestu kakovosten 
pečat. 

Kakšna je vez med institucion-
alno in ljubiteljsko kulturo? 

Marija Hernja Masten: Na jbrž 
ena brez druge ne bi mogli. Tudi 
tu se marsikaj premika , na p r imer 
folklorna društva iščejo poda tke 
v institucijah, ljubiteljski odr i 
brez s trokovnega delavca zago-
tovo ne bi dosegali takih rezulta-
tov, kot jih ... Vez obsta ja in se 
tudi krepi. 

BRANE LAMUT 

Ptujski prheološki zbornik je 
izšel ob 100-letnici Muzejskega 
društva in muzeja, v katerem ste 
zaposleni kot kustos arheolog. 
Kakšno je njegovo izročilo? 

Brane Lamut: Ptujski ar-
heološki zbornik je enkra tna 
publ ikaci jaob 100-letnici i n v n j e j 
smo želeli prikazati izbor iz vseh 
obdobij , ki so zas topana v ar-
heološkem mater ia lu v P tu ju . 
Povabili smo s t rokovnjake, ki že 
dalj časa objavl jajo p tu jsko ar-
heologijo, in tiste, ki so začeli v 
novejšem času doma in v tujini, in 
upamo, da smo dovolj repre-
zentačno predstavili p tu jsko ar-
heologijo in z n jo povezane 
probleme. O b tem želim 
poudarit i , da je t reba gledati tudi 
naprej , P tu j ima v zadnjih letih 
vse več s trokovnjakov, ki se 
ukvar ja jo ne samo z arehologi jo , 
ampak tudi z zgodovino, umet -
nostno zgodovino in drugimi po-
dročji i n v e i j e t n o j e t o m e s t o , k i b i 
si zaslužilo r e d n o letno publi-

kacijo s p roblemat iko s te^a po-
dročja , kot so na pr imer v SkoQi 
Loki Loški razgledi, v Celju 
Celjski zbornik. . . 

Kaj vam pomeni najvišje 
občinsko priznanje za kulturo 
Oljenka? 

Brane Lamut: T o je priznanje 
za moje delo, ob tem pa moram 
poudari t i , da je takšna publi-
kacija delo mnogih ljudi, vseh 
avtorjev, ki so sodelovali v 
zborniku, tu so oblikovalci, 
tiskarji, pa še cela vrsta drugih. 
O b tej priložnosti bi se želel vsem 
zahvaliti in menim, da je to 
pr iznanje t ako meni kot njim. 

Kaj si poleg rednih publikacij 
še želite kot arheolog? 

Brane Lamut: Muze j ima zra-
ven arheoloških v načrtu še kar 
neka j drugih publikacij; 
vprašanje je, ali b o m o uspeli. Dr . 
Pao la Korošec ima v pripravi za 
tisk Srednjeveške na jdbe na ptu-
jskem gradu, Ivan Žižek 
pripravlja publikacijo o 
keramiki , ki je bila na jdena v 
bližini t re t jega mitreja , in tovr-
stno serijo bi bilo smiselno 
nadaljevati , ker vemo, da depoji 
p tujskega muzeja skrivajo na de-
settisoče na jdb , ki še niso 
p r imerno publicirane in bi bilo 
prav, da bi jih predstavili tako 
strokovni kot širši javnosti. 

Letošnji načrti? 

Brane Lamut: Le tošnje delo je 
v glavnem n a m e n j e n o dvema te-
m a m a . Šta jerska arhologija se bo 
predstavila z obsežno razstavo s 
področji , ki doslej niso bila tako 
pogosto zas topana: novi vek ter 
visoki i n pozn i s rednj i vek. Muzej i 
hrani jo te na jdbe v depoj ih in na 
policah in le redko zaidejo na 
razstave. Ta razstava bo najpre j v 
Novi Gorici, pozneje pa v Mari-
boru, P tu ju , Celju. Druga tema 
pa je p reučevanje prazgodovin-
ske plastike, ki je bila na jdena na 
Šta jerskem in sosednjih 
območj ih . 

MOJCA VOMER 
GOJKOVIČ IN NATAŠA 

KOLAR 

Arheologinja Mojca Vomer 
Gojkovič in zgodovinarka 
Nataša Kolar iz Pokrajinskega 
muzeja Ptuj sta oljenko prejeli 
kot avtorici razstave Archeologia 
poetovionensis. 

Vrata razstave so se zaprla. 
Kakšni so bili odzivi nanjo? 

Mojca Vomer Gojkovič: Za čas 
zimskih mesecev si je razstavo 
ogledalo presenetl j ivo veliko 
število obiskovalcev, 8.000. 

Nataša Kolar. Tudi jaz sem 
bila zadovoljna, da je bilo v tej 
'mrtvi sezoni ' tol iko obiskoval-
cev, in upam, d a j e to vzpodbuda 
za napre j te r da bo tudi v 

le tošnjem letu toliko obiskoval-
cev - ne samo na gradu, ampak 
tudi v arheološki zbirki. 

Ko sta pripravljali razstavo in 
zbirali material, kaj sta ugo-
tovili: kje in kako bi bilo treba 
nadaljevati? 

Mojca Vomer Gojkovič: Na-
jp re j bi bilo t reba restavrirati naše 
pros tore za arheološki muzej, v 
ka terem bi lahko to razstavo 
postavili kot s talno razstavo. Pri 
študiju mater iala pa smo tudi 
ugotovili, da Imamo ogromno 
stvari, ki bi bile zanimive za naše 
obiskovalce in v tujini, kot sta na 
pr imer zgodnjekrščanska sveč-
nika, ki sta bila na razstavi. Do-
govar jamo se z Umetnos tnozgo-
dovinskim muzejem z Duna ja , da 
bi nam naredili odli tke in bi lahko 
bila na naši stalni razstavi. 

Nataša Kolar. Nekater i obisk-
ovalci naše razstave so na koncu 
dejali, da bi bilo zelo lepo, če bi ta 
razstava postala naša stalna 
razstava. Kaj takega pa je potre-
bno načrtovati že na samem 
začetku, ko se lotiš razstave; 
vedeti namreč moraš, v kakšnem 
prostoru bo. . . 

S e j e delo z zaprtjem razstave 
končalo? 

Mojca Vomer Gojkovič: T o ni-
kakor ni konec tega dela. Pri tej 
razstavi smo ostali dolžniki še 
ormoški občini, ka tere območje 
tudi pokriva naš muzej. T a k o v 
naslednjem mesecu priprav-
l jamo razstavo 100 arheoloških 
ormoških let. 

Nataša Kolan Raziskovati je 
t reba naprej , po obdobjih, da bi 
lahko v prihodnost i prišli tudi do 
mestne, ptujske zgodovinske 
zbirke, saj vemo, d a j e ta že dolgo 
v načrtih. 

Kaj vam pomeni oljenka? 

Nataša Kolar. Priznanje je 
vzpodbuda za nadal jnje delo. 

Mojca Vomer Gojkovič: T o 
pomeni pr iznanje za delo, ki sva 
ga opravili, in predvsem vzpod-
budo za naprej . 

RUDI RINGBAUER 

Z izdajo knjigeaforizmov/io^V 
resnice ste se zapisali v kulturni 
utrip mesta.. . 

Rudi Ringbauen Ni bilo lahko, 
težje, kot sem pričakoval: 
ustvariti knjigo, jo pripraviti za 
tisk, jo izdati v samozaložbi, jo 
prodat i . Veliko je bilo dela, imel 
sem štiri promoci je , ki so vse us-
pele kot kulturni dogodek. O b 
samem izidu knjige sem še malce 
dvomil vanjo, čeprav sem precej 
zaupal vase, a nisem bil gotov, da 
bo knjiga imela uspeh, da bo 
ljudem všeč. Počasi, počasi, po 
kapljicah sem dobival priznanja. 
Najpre j so hvalili samo obliko in 

barvne reprodukci je mojega pri-
jatelja Lojzeta Logarja. Doslej 
sem dobil že veliko ustnih in pis-
nih priznanj, kar mi da je moč, 
tudi pri prodaji . 

Se vam je življenje po izidu 
knjige, ki je vaš prvenec, kaj spre-
menilo? 

Rudi Ringbauen Ne, ostal sem 
isti Rudi , kot sem bil prej. Vesel 
pa sem vsake pohvale, uživam v 
njej; nisem lažno skromen, vsaka 
pohvala mi dobro dene , mi gode. 
Imam pa težave pri prodaji . Z 
naslovom knjige sem si naredil 
medvedjo uslugo. V Prekmur ju 
rečemo, če nekdo pove kakšno 
življenjsko resnico, d a j e to "božja 
istina" - od tod tudi moj naslov, za 
katerega sem mislil, d a j e idealen. 
Zda j tisti, ki verujejo, vzamejo 
knjigo v roke in ugotovijo, da to ni 
tisto, kar so pričakovali od nas-
lova, zakaj moje misli so zelo trd 
dvogor z bogom, tuintam mu kaj 

očitam, in po tem knjigo odložijo. 
Tisti, ki ne verujejo, pa se knjigi s 
takim naslovom nasploh 
izognejo, češ nekdo spet poje 
hvalo bogu ... T a k o v knjigarnah 
knjiga ne gre tako, kot sem 
pričakoval. Ko pa jo p roda jam 
sam in razložim, za kaj gre, pa gre 
še kar dobro v prodajo . 

Imate v mislih kakšen načrt, 
da bi nadaljevali? 

Rudi Ringbauen Da , pa sem 
premalo ambiciozen. Se pa 
vedno pišem aforizme, nastaja 
nova knjiga in upam. . . 

Kaj vam pomeni oljenka? 

Rudi Ringbauen Bil sem pri-
je tno presenečen. Po tem pa sem 
začel premišljevati, ali si jo 
zaslužim ali ne. Z d a j paže mislim, 
da je lepo, da so se spomnili 
name, to je zame veliko 
priznanje. Tudi jaz vračam 
priznanje komisiji, k i j e odločila, 
da dobim priznanje, ki s i j e upala 
prva nagraditi to moje delo. 

LIDIJA KOLTAK, 
LILJANA KLEMENČIČ IN 

MARIJA HERNJA MASTEN 

Lidija Koltak, Liljana Kle-
menčič in Marija Hernja Masten 
so dobile oljenko kot avtorice 
razstave Littera scripta manet ob 
200-letnici knjižničarstva in 
tiskarstva v Ptuju. 

Kako bi po razstavi strnile 
svoje vtise? 

Liljana Klemenčič: Za 
razstavo je bilo opravl jeno veliko 
delo, v ka terem so sodelovali vsi 
delavci knjižnice. Raziskali smo 
delo knjižničarjev od prve 
izposoje knjige do današnj ih dni. 
Temel j je bilo delo naših pred-
hodnikov; naj omen im bib-
liotekarja gospoda Kovača in 
Jakoba Emeršiča . V zelo krat-
kem času - treh mesecih - smo 
pripravile obsežno razstavo, ki se 
lahko kosa z razstavami v sloven-
skem p r o s t o r u , o č e m e r priča tudi 
odziv Bibliotekarskega društva. 

Lidija Koltak: Knjižničarstvo v 
Ptuju je vezano tudi na tiskarstvo. 
Prvi tiskar, k i j e prišel v P tu j pred 
200 leti, je bil tudi knjižničar, 
odprl je izposojevalnico, ostal pa 
je le tri leta, po tem pa do us-
tanovitve N a r o d n e čitalnice ni 
bilo organiziranega knjižničar-
stva. 

Marija Hernja Masten: Raz-
iskovala sem tiskarstvo od prvega 
tiskarja in po tem vse tiste, ki so 
opravljali t iskarsko obrt in tiskar-
ski grb vse do naše današn je 
t iskarne. M o j prispevek je bil v 
okviru arhivske dejavnosti in 
prvič je bilo predstavljenih kar 
nekaj dokumentov . Škoda, da je 
bila razstava odpr ta tako kratek 
čas. 

Razstava je odprla vrsto 
vprašanj. Boste nadaljevale? 

Lidija Koltak: Mislim, da take 
stvari niso nikoli do konca raz-
iskane. Razstavl jene knjige so šle 
nazaj na police za kdo ve koliko 
časa, ker imamo v knjižnici pre-
malo ljudi, da bi se lahko bolj 
načr tno posvečali raziskoval-
nemu delu. 

Liljana Klemenčič: Razstava 
je položila temel je za nova razisk-
ovanja , vendar nas je v knjižnici 
p remalo zaposlenih. Žal nam je, 
da knjižnica nima stalnega 
razstavnega prostora , kjer bi la-
hko imeli bibl iopedagoške ure in 
bi na osnovi te razstave lahko 
pripravili druge razstave o 
knjižničnem in informaci jskem 
sistemu. No, obe ta jo se nam novi 
prostori . . . 

Marija Hernja Masten: 
M n e n j a sem, da bi vsak vsebinski 
sklop, ki je bil predstavljen na 
razstavi, lahko bil samosto jna 
razstava, in prepr ičana sem, da 
bodo knjižničarji spet kmalu sku-
paj z arhivom, muze jem in 
drugimi pripravili še kaj podob-
nega. 

Kako ste sprejele priznanje 
oljenko? 

Marija Hernja Masten: Ne 
vem, al i to pomeni , da b o m o mor-
ali še bolj delati, priraviti še več 
takih razstav.. . po tem je to velika 
obveza. Je pa lepo, da dobi jo 
pr iznanje kul turna ustanova in 
njeni delavci, ki se t rudi jo, da bi 
tudi "skrite" dejavnosti , kot so 
arhivska in knjižničarska, bile 
predstavl jene javnosti . 

Liljana Klemenčič: Je 
pr iznanje za t rud, ki smo ga 
vložile v razstavo, hkrati pa velika 
mora lna obveza, da b o m o še kos 

takim nalogam. 

Lidija Koltak: Mislim, da je 
o l jenka veliko pr iznanje ne samo 
avtoricam, ampak tudi vsem 
drugim, ki so se trudili za 
razstavo, pa tudi vzpodbuda za 
nadal jn je delo. 

ROZINA ŠEHETIČ 

Vaše življenje je poklicno in 
ljubiteljsko tesno povezano z li-
kovno ustvarjalnostjo... 

Rozina Šebetič: Slikanje mi 
pomeni beg v naravo, beg v 
mladost , ki sem jo preživela v 
naravi - to so moji najlepši tre-
nutki. Dokle r sem poučevala, 
sem imela zelo malo časa za sli-
kanje , le tu in tam sem kdaj pobeg-
nila v naravo. 

Vodite likovno sekcijo DPD 
Svoboda Ptuj. Ali so pogoji za 
delo sekcije pravi? 

Rozina Šebetič: Sekcija ima 
zelo pičla sredstva. Ni čudno, da 
smo zadn jo skupinsko razstavo 
imeli v razstavišču oD Dravi (etg 
1983 in smo se takrat za to moral 
k repko boriti. Po tem ni bilo več 
možnost i do leta 1988, ko je bila 
razstava ob izidu naše 
monograf i je . Danes lahko 
razstavl jamo lev kakšni šoli, v Pe-
rutnini , v Mestni hiši, a to so vse le 
zasilni prostori . Poleg tega vanje 
zaide le določen krog ljudi, pa 
tudi večina ni pr imerna za 
skupinske razstave. Včasih smo 
lahko še razstavljali v hotelu, 
danes n imamo za to nobenega 
pravega pros tora . D a o stroških 
razstav sploh ne govorim: vse 
m o r a m o plačati sami. Č( 
razstavl jamo v drugih krajih, pro 
movi ramo tudi Ptuj , vendar n< 
svoje stroške. V okviru Svobod« 
dob imo zelo malo denar ja ; če b 
hoteli plačati mentor ja , to ne b 

bilo dovolj. Z d a j to dela Jo 
Foltin zastonj . Za kakšne pot 
stroške, razstave in podobno 
nobenega denar ja . 

Kaj vam pomeni oljenka? 

Rozina Šebetič: Ze lo veli! 
Pomeni , d a j e n e k d o le opazil rr 
t rud, moje delo, k i j e ljubiteljsi 
a po t rebno . Sicer pa človek 
dela zaradi pr iznanj , občinskf 
pr iznanja nisem niti pričakova 
de lam, ker me to veseli, ker rr 
lim, da to spada k mojci 
življenju. 

Nataša Voduš" 

Marija Hernja Masten 

Brane Lamut 

Nataša Kolar (levo) in Mojca Vomer Gojkovič 

Rudi Ringbauer 

Rozina Šebetič 

Marija Hernja Masten (levo), Lidija Koltak in Liljana Klemenčič 
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Krščanska filozofija, ki se je 
razvila v s rednjem veku (po 12. 
stoletju), j e dobila ime po 
srednjeveških in samostanskih 
šolah ter se imenuje sholastika 
(sholast pomeni šolnik). Značil-
nost sholastike je, da je gradila 
svoj filozofski sistem na verskih 
resnicah. Smisel te fi lozofske 
smeri je bil verske resnice 
(dogme) filozofsko utemeljiti in 
jih spraviti v logičen sistem, tore j 
jih racionalizirati. T o so krščan-
ski filozofi - sholasti počeli s 
pomočjo neoplatonistov in Aris-
totela. Kdo pa je bil najbol j znan 
filozof sholastike? Seveda, 
Tomaž Akvinski. 

Zaradi takih prepr ičanj pa je 
katoliška srednjeveška cerkev 
gledala na znanost zelo nezau-
pljivo. Poizkusi svobodnega raz-
iskovanja, ki so se javljali konec 
srednjega veka, niso vedno 
naleteli na posluh cerkve. 

UMETNOST 
v zgodnjem s redn jem veku so 

gradili p repros te lesene cerkve, 
ki so bile največkrat ob samo-
stanih. Ker pa les ni t rpežen ma-
terial, so morali s t rehe velikokrat 
popravljati . 

Ko pa je družba postala 
bogatejša, so se spremenil i način 
gradnje in material i . T a k o sta v 
12. stoletju že prevladovala dva 
sloga - romanski in gotski. Z a 
gotski slog je značilen zašiljen 
obok, ki je omogočil zelo visoke 
stavbe. 

Srednjeveška umetnos t je 
doživela svoj vrh v gotski kate-
drali. Katedrala ali stolnica je 
cerkev, ki pr ipada središču 
škofije, od koder škof vodi versko 
življenje in upravljasvoje župnije . 
Ime izvira in grškega imena za 
škofovski sedež ali stol (kathe-
dra). 

V 13. stoletju so mesta pričela 
tekmovati med seboj, katero bo 

imelo najvišjo, največjo, na-
j lepšo, na jbogate jšo katedralo. 
Velikost in lepota katedra le je 
pomeni la moč in bogastvo mesta , 
zato so pri gradnj i f inančno sode-
lovali vsi meščani. Nasta ja le so 
velikanske katedrale , visoke 30 m 
in čez. Seveda pa ti mora biti 
jasno, da so s t akra tno tehniko 
tako velike katedrale gradili 
dolgo časa, včasih celo več rodov, 
in za to so tudi večkrat spreminjal i 
načrt. Cerkve so gradili poklicni 
stavbeniki, ki so tudi najemali de-
lavce. Mestni velikaši so povabili 
pr iznane umetn ike , da bi izdelali 
kipe in vitraže. T a k o so pri grad-
nji sodelovali arhitekti , gradbe-
niki, kamnoseki , kiparji, slikarji, 
vitražisti. . . 

Takra tna družbena ureditev se 
je lepo zrcalila na reliefih, ki so 
prikazovali cerkveno in državno 
hierarhijo, se pravi duhovnike, 
viteze, rokodelce in vse vrste 
trgovcev. 

Proti koncu srednjega veka j e 
razvoj trgovine privabljal v mesta 

vedno več ljudi. T e spremembe so 
narekovale tudi nove 
družbenoekonomske odnose 
med ljudmi. Ker je družba posta-
jala vedno bogatejša, je l judem 
rastla samozavest in konec je bilo 
z njihovo zaprtost jo, neizo-
braženost jo in praznover jem. 

V s lehernem stoletju 
srednjega veka je Cerkev igrala 
vodi lnovlogovdružbi , kasneje pa 
so skupaj s spremenjenimi 
družbenimi odnosi tudi njo 
čakale spremembe. 

NOVI VEK 
ž e dva meseca so po moi ju 

plule tri ladje: Santa Mari ja , 
Pinta in Nina. Bile so počasne, 
okorne , lesene tovornjače, nič 
večje kakor današnje ribiške 
ladje. Mornar j i so že obupavali, 
hrane in vode je primanjkovalo. 
Poveljnik je pomislil, ali je bila 
njegova odločitev pravilna. Ni bil 
več popolnoma prepričan, da bo 
res priplul v Indijo. Po vseh dot-
edanj ih opisih in zemljevidih biže 
moral naleteti na kopno, saj je bil 
prepričani, da je pot po zahodni 
strani Zeml je krajša. 

In končno 12. oktobra 1492 
zakliče mornar : "Kopno! Vidim 
kopno!" Mornar j i so si oddahnili , 
oddahni l pa si je tudi poveljnik 
ladij Krištof Kolumb. Uspelo mu 
je! Žel je so se mu uresničile. 
Dokazal je, d a j e mogoče v Indijo 
priti tudi po drugi strani ze-
meljske oble. Deželo, v kateri je 
pristal, je imenoval indijski San 
Salvador, n jene prebivalce pa In-
dijance, kot jih imenujemo še 
danes. 

Kolumb je potoval v "Indijo" še 
trikrat. Šele po njegovi smrti leta 
1507 je nemški menih in karto-
graf Martin VValdseemiiler nari-
sal zemljevid Novega sveta in ga 
poimenoval "Americi terra" po 
pomorščaku Amerigu Vespuc-
ciju, ki mu pripisujejo, d a j e prvi 
ugotovil, da gre za nov kontinent. 

Kakorkoli že, odkri t je nove 
celine je, tudi če se je ne zavedaš, 
tako velika stvar, da so se zgo-
dovinarji odločili to letnico 
imenovati za mejnik prehoda 
srednjega v novi vek. (Sedaj pa 
hitro izračunaj, kako dolgoje tra-
jal srednji vek!) 

Gotska kolnska katedrala - največja cerkev v Nemčiji. Zidati so jo 
začeli L 1248. Dolga je celih 144 m, najvišji zvonik pa je visok 156 m. 

Veliko in smelo Kolumbovo potovanje je bilo kratko v primerjavi s 
potjo, ki jo je načrtoval. To se najbolje vidi, če gledamo zemeljsko 
krčilo s severa. 

Nagrade ljubiteljskim 
kulturnim delavcem 

Poleg priznanj Občine Ptuj ob kulturnem praznik so v petek bile podeljene tudi plakete in 
posebna priznanja Zveze kulturnih organizacij občine Ptuj ljubiteljskim kulturnim delavcem 
za leto 1993. 

ZLATA PLAKETA FOLK-
LORNEMU DRUŠTVU 

MARKOVCI 

Društvo je bilo ustanovljeno 
pred 55 leti v Markovci in vsa ta 
leta goji izvirne ljudske plese in 
običaje Markovcev in sosednjih 
vasi. Zvesti l judskemu izročilu na 
strokovnih osnovah, predani lju-
biteljskemu delu so člani Folk-
lorne skupine Anton - Jože 
Štrafela neštetokrat predstavljali 
p tujsko občino na področnih in 
državnih prireditvah tergostovali 
v številnih evropskih državah. 

SREBRNEPLAKETE 

JANEZU KUNARJU 
Janez že več kot 20 let igra dia-

tonično harmoniko v Folklorni 
skupini Anton Jože Štrafela. Od-
likujeta ga predanost in zag-
nanost , plesalce pa je spremljal že 
na več kot 370 nastopih. 

- PIHALNEMU ORKESTRU 
TALUM KIDRIČEVO 

Lani je orkester praznoval 45-
letnico. Prejel je veliko pr iznanj 
in pohval, med drugim tudi zlato 
plaketo na tekmovanju pihalnih 
orkestrov Slovenije v tretji 
težavnostni stopnji v Krškem. 

- PETRU KRAJNCU 

V Prosvetnem društvo Cirk-
ovce že vrsto let uspešno vodi 
tamburaški orkester , zadnja leta 
pa tudi ženski pevski zbor. 

- JANKU JERENKU 

Pred desetimi leti je bil med na-
jbol j zagnanimi ustanovitelj i 
Folklornega društva Lancova 
vas, ki ohran ja ljudske plese, šege 
in navade, raziskali pa so tudi 
nošo svojega kraja. 

- BORISU PELCLU 

Kot dolgoletni predsednik in 
pevec Komornega moškega 
pevskega zbora je prispeval k nje-
govi uspešnosti in enotnost i . Je 
tudi predsednik kadrovske 
komisije pri Z K O občine Ptuj . 

POSEBNA PRIZNANJA 
ZKO OBČINE PTUJ 

Posebna pr iznanja Zveze kul-
trurnih oganizacij občine P tu j za 
leto 1993 so prejeli: Milan Žvarc 

in Srečko Horvat, člana Prosvet-
nega društva Vitomarci ; Štefan 
Garkov, dirigent Pihalnega 
orkest ra Ta lum Kidričevo; Roz-
ina Šebetič, Julij Ošlovnik in Oto 
Mesaric, člani D P D SVoboda 
Ptuj; Milan Černivec in Stanko 
Emeršič, člana Prosvetnega 
društva Franček Kozel Cirku-
lane; Zvonko Brglez, član Pros-
vetnega društva Cirkovce; Kon-
rad Peklar, član Moškega 
pevskega zbora Prosvetnega 
društva Alojz Štrafela Markovci; 
Danijel Polajžar, član tam-
buraškega orkest ra Prosvetnega 
društva R u d a Sever Gorišnica, in 
Matija Klarič, član Komornega 
moškega pevskega zbora Ptuj . 

NaV 

Zlata plaketa ZKO občine Ptuj Folklornemu društvu Anton Jože 
Štrafela 

OSNOVNAŠOLAMAR_KOVCL 

Dediščina korantove dežele 
v osnovni šoli Markovci že 

od ponedel jka po teka projek-
tni teden, ki so ga poimenovali 
Naša dediščina v korantovi 
deželi. Cas in pozornost so pos-
vetili zbiranju in prikazovanju 
bogate dediščine podeželja in 
pri tem jim kot mentorji poma-
gajo predvsem domačinke in 
domačini. Jutri bo tam dan 
odprtih vrat, v nedeljo pa se 
bodo pridružili 3. prireditvi 
FašenkvMarkovcih. 

Spoznali bodo predvsem 
ilediščino, ki je zimsko in 
pustno obarvana, saj zbirajo 

^^smrnsmm,!««,,^ 

poda tke o nekdanj ih oblačilih, 
prehrani , orodj ih , o predpust-
nih in pustnih običajih ter o 
zimskih večernih opravilih, 
kakršna so na pr imer luščenje 
bučnic in skubl jenje per ja . 

V ponedel jek so pripravili 
kulturni program pred 
dnevom slovenske kulture in 
prikazali lansko delo šolskih 
skupin, ki so se že ukvarjale z 
dediščino domačega kraja. V 
torek so učenci samos to jno 
zbirali gradivo in poda tke po 
gospodinjstvih ter jih včeraj in 
danes obdelovali v več skupi-

nah. Jutri bo dan odprt ih šol-
skih vrat, saj bodo javno pred-
stavili rezultate svojega dela v 
obliki razstave in prireditve, v 
kateri se bodo predstavile 
o t roške plesne skupine. Nas-
topile bodo ob stari preši in 
slamnati hiši, ki s o j u postavili 
pred markovsko šolo. V 
nedel jo pa se bodo pustne 
skupine šolarjev - vile, piceki, 
kurike, koranti, ruse, gos-
tovenjci in nekatere druge -
vključili v dogajanje Fašenka v 
Markovcih. 

D L Ž 

O visokem šolstvu v Ptuju 
Napisal bom nekaj v zvezi s 

pobudo za visoko šolstvo v Ptuju, 
ki jo podpira precej Ptujčanov, 
med katerimi sem tudi sam. 
Morda so moja stališča v članku 
napačna. S člankom pa nočem 
ničesar dokazati, pač pa navreči 
le nekaj dejstev in nakazati eno 
od mogočih poti v prihodnosti. 

Ptuj je imel v antični dobi, v 
času rimske Petovije, p o m e m b n o 
vlogo v tem delu Evrope. Petovija 
je bila ant ično velemesto, bila je 
mnogo večja od naselbin, na 
katerih temeljih stoje današnja 
večja mesta: Ljubljana, Maribor , 
Gradec , Zagreb itd. Bila je 
gospodarsko in kul turno središče 
tega dela rimskega imperija. Med 
poznavalci rimske zgodovine je 
Petovija znana kot močno 
središče mitraizma (religije). Še 
danes imamo v Ptuju ohranjenih 
pet mitrejev (svetišč boga Mitre), 
medtem ko sta bila na pr imer v 
vsej Angliji, k i j e bila tudi ena od 
rimskih provinc, odkri ta le dva. 
Za to ni nič nenavadnega, da lju-
bitelji zgodovine radi pr ihaja jo v 
Ptuj z vsega sveta. 

Po zatonu rimskega ccsiirstva 
in propadu Petovije se nekaj časa 
na tem področju ni dogaja lo nič 
pomembnejšega . P tu j pos tane 
p o m e m b n o središče svojega po-
dročja šele ob polovici srednjega 
veka, v obdobju ptujskih gospo-
dov, ki so bili lastniki mnogih gra-
dov in posestev na Štajerskem in 
Gorenjskem ter so vzdrževali 
svojo profes ionalno vojsko. 
Pomembnos t ptujskih gospodov 
pr imer ja jo nekater i s 
pomembnos t jo celjskih grofov. 

Tudi v novem veku je bil P tuj 
trgovsko in kul turno središče 
tega dela Štajerske. Šele v 
prejšnjem stoletju ga je prehitel 

Mar ibor - na gospodarskem po-
dročju predvsem zato, ker je bila 
skozenj spel jana južna železnica, 
na duhovnem področ ju pa zato, 
ker je Maribor postal sedež 
lavantinske škofije. Močan 
gospodarski razvoj pa je Mari-
boru bil z dolgoročnega stališča 
pre j v škodo kot v korist, saj je 
mesto postalo industri jsko 
središče, kar je zanj ob p rehodu v 
poindustr i jsko družbo zaviralo. 
P tu j skoraj nima industri je, je pa 
trgovsko središče svoje regije, kar 
je bil že skozi stoletja. 

P tu j je poduhovl jeno mesto. 
T o ugotavl jajo gost je z vsega 
sveta, ki obiskuje jo naše mesto. 
Politika v obdobju po drugi sve-
tovni vojni je poudar ja l a 
nekatere lažne prole tarske vred-
noste, k i j ih P tu j ni imel, imel pa 
jih je sosedni Maribor . Za rad i 
take politike je P tu j postajal 
vedno bolj satelit Mar ibora . Po 
vojni je tako izgubil svoj okra j , 
svoje poklicno gledališče in še kaj 
z izgovorom, d a j e vse to v 27 km 
odda l j enem Mar iboru . Tudi na 
duhovnem področju je P tu j začel 
vedno bolj zaostajat i za Mari-
borom, zlasti po tem ko je Mari-
bor dobil svojo univerzo. 

Ni dobro, če se človek preti-
rano opira na človeka, prav tako 
ni dobro , če se mes to pre t i rano 
opira na drugo mesto, zlasti če 
ima pogoje za samostojnos t . 
Z a t o si Ptujčani pr izadevamo, da 
dobi P tu j nazaj spet svojo regijo z 
vsemi pr ipadajočimi inštituci-
jami. Nekater i ptujski entuziasti 
so začeli ustanavljati p tu jsko 
poklicno gledališče, ki je bilo 
uk in jeno z dekre tom 1958. leta, 
nekater i Ptujačni pa smo se dogo-
vorili, da se b o m o zavzemali za 
ustanovitev ptujske univerze. 

Ž e pred časom smo ustanovili 
petčlanski iniciativni o d b o r z a us-
tanovitev ptujske univerze, v 
ka te rem so poleg nekaterih 
uglednih Ptujčanov tudi trije 
doktor j i znanost i . Naš začetni cilj 
ni ustanovitev univerze (čeprav v 
pr ihodnost i ni izključena manjša, 
lahko zasebna univerza), pač pa 
ustanovitev visoke šole na Ptuju. 
Tu se lahko pojavita zlasti dva 
pomisleka, ki ju bom poskušal 
ovreči: 

L P t u j j e p r e m a j h n o mesto: Pi-
ran, ki ima visoko pomorsko in 
p r o m e t n o šolo, je manjši od 
Ptuja . 

2. P tu j leži v bližini univerzitet-
nega Mar ibora : Kranj , ki ima vi-
soko organizacijsko šolo, leži še 
bliže še bolj univerzitetni 
Ljubljani. 

Zavedam se, da ni v interesu 
mariborske univerze, da dobi 
P tu j svojo visoko šolo, podobno 
kot ni bilo v interesu ljubljanske 
univerze, d a j e dobil Kranj svojo 
visoko šolo. Kranjčani so rešili ta 
problem tako, da so se oprli na 
mar iborsko univerzo. Če 
u b e r e m o enako taktiko, nam 
preos tane , da se Ptujčani op remo 
na l jubljansko univerzo. 

Seveda preostane ini-
ciatičvnemu odboru še mnogo 
nerešenih problemov, kot so: 
izbira študija, visokošolski 
učitelji, lokacija šole, financi-
ranje , j avno mnen je itd. Povezali 
smo se z nekater imi člani Sloven-
ske akademi je znanosti in umet-
nosti, da bi nam v zvezi s tem sve-
tovali. Z a v e d a m o se, da pot do 
uresničitve te ideje ne bo lahka 
niti kratka. 

AdolfŽižek 
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Petek V znamenju prireditev 
ob kulturnem prazniku 

RAZSTAVA »ARHIV PODOBO NA OGLED POSTAVI« * V GORIČAKU ODKRITJE 
SPOMINSKE PLOŠČE IGRALCU MAKSU FURJANU * PRAZNIČNI VEČER V 
(JLEDALIŠČU * RAZSTAVA »ŽIŽKOVO IN BABIČEVO P1UJSKO OBDOBJE« * 
ŽUPAN VOJTEH RAJHER SPREJEL KULTURNE DELAVCE 

O b kul turnem prazniku so v 
petek v arhivu odprli razstavo 
razglednic in l i terature o njih 
avtorice Nade Jurkovič z naslo-
vom Arhiv podobo na ogled 
postavi. Na razglednicah so mo-
tivi mesta Ptuja , vasi, ulic, tovarn, 
gradov, cerkva ... Predstavljenih 
je tudi šest razglednic s tarega 
Ptuja iz zbirke Franca Goloba , ki 
jih je lani izdalo Zgodovinsko 
društvo ob svoji 100-letnici in jih 
je mogoče kupiti. 

V SPOMIN IGRALCU 
MAKSUFURJANU 

Drama Slovenskega narod-
nega gledališče iz Ljubl jane, 
Zveza dramskih umetnikov, ptu-

jska občina in krajevna skupnost 
Zavrč so v pe tek popo ldan v 
Goričaku pripravile spominsko 
slovesnost ob 90. obletnici rojstva 
julija lani umrlega gledališkega 
igralca Maksa Fur jana . Njegovo 
življenjsko in umetn iško pot je 
opisal T o n e Partljič, pos lanec 
Državnega zbora Republ ike 
Slovenije, in tudi odkril spomin-
sko ploščo, delo kiparja Vik tor ja 
Gojkoviča. Igralci in učenci šole 
Zavrč so pripravili kulturni pro-
gram, o težavah krajevne skup-
nosti pa je govoril njen predsed-
nik Branko Veselič. 

PODELITEV OLJENK IN 
PLAKETZKO 

Osredn ja slovesnost o b sloven-
skem kul turnem prazniku v 
občini Ptuj je bila zvečer v 
gledališču. Slavnostni govornik 

minister za kul turo Sergij Pelhan 
je med drugim povedal: "Najprej 
r e šu jemo banke in gospodarstvo, 
na to socialo, da bo mir, os tanek 
bo šel za asfalt , v tanke, ki bodo 
varovali nas in p ropada joče kul-
tu rne spomenike . Drobiž, ki bo 
ostal , b o m o najpre j dali za 
zdravstvo - ne zaradi ljubezni do 
ljudi v belem, ampak iz bojazni 
pred boleznimi; na to še nekaj za 
šolstvo in nazadnje za kul turo -
t o l i k o , d a o h r a n i m o v i d e z i n d a n e 
i zpademo preveč nekulturni." 

Praznični večer je bil 
posvečena č lanoma nekoč pok-
licnega gledališča v Ptuju Jožetu 
Babiču in F ranu Žižku. Por t re t 
Jože ta Babiča, ki je začel v ptu-

j skem gledališču kot igralec in bil 
po t em umetniški vodja , so 
pripravili Branka Bezeljak 
Glazer , Miran Zupan ič in Ro-

mana Ercegovic. 

Pode l jene so bile ol jenke, 
občinska priznanja za kulturo, ter 
p lakete in posebna priznanja 
Zveze kulturnih organizacij. Na-
grajence predstavl jamo posebej . 
Posebno priznanje^ sta prejela 
Jože Babič in Fran Žižek, ki j ima 
je posvečena razstava o n junem 
ptujskem obdobju , odpr ta v 
gledališki kleti. Avtorica razstave 
je I rena Mavrič, kustosinja Pok-
rajinskega muzeja, oblikoval pa 
jo je J anko Marinič. 

SREČANJE KULTURNIH 
DELAVCEVV NARODNEM 
DOMU 

Predsednik Skupščine občine 
P tu j Voj teh Ra jhe r je po 
prireditvi v gledališču priredil 
spre jem za kul turne delavce v 
N a r o d n e m domu. Družabni 
v e č e r j e bil ne samo srečanje gen-
eracij, ki so ustvarjale kul turno 
življenje Ptuja pred 40,50 leti in ki 
ga ustvarjajo danes, ampak pri-
jateljski klepet, večer spominov 
in načrtov. 

NaV 

Spominska plošča igralcu Maksu Furjanu na rojstni hiši v Goričaku 55 

Na osrednji slovesnosti je govoril 
Minister za kulturo Sergij Pelhan 

Franu Žižku in Jožetu Babiču posebno občinsko priznanje 

Krstna izvedba 
"Maškarade" Igorja Dekleve 

V viteški dvorani ptujskega gradu bo v četrtek, 10. februarja, ob 19.30 klavirski recital 
Igorja Dekleve in mlade nemške pianistke Vvonne Fiedler. Na sporedu bodo dela IIay-
dna. Brahmsa in Dekleve, ki bo v Ptuju krstil svojo najnovejšo zbirkoMaškarada. 

Koncertni večer z Igorjem Dek-
leve in Vvonne Fiedler bo glas-
bena prireditev, ki smo je lahko 
nadvse veseli. Klavirski recitali s 
solističnim ali štiriročnim izvajan-
jem so pri nas bolj poredkoma. 
Kako tudi ne, saj Ru j nima 
primernega koncertnega klavirja 
(izjema je seveda glasbena šola). 
Bo že res, da so tovrstni instru-
menti precejšen finančni zalogaj, 
toda sodobna klavirska tehnika 
igranja zahteva glasbila. Pro-
gramska shema koncertne de-
javnosti nujno vključuje tudi pian-
istične koncerte in le upamo la-
hko, da bo ptujska kulturna 
scena kmalu dobila zares 
primeren instrument. Naša gosta 
bosta tokrat igrala na muzejski 
klavir berlinske firme Gors & Kall-
mann iz leta 1918, ki sicer ima an-
gleško mehaniko, vendar je ta od 
začetka stoletja do danes že pre-
cej napredovala. 

Igor Dekleva je odličen pianist, 
skladatelj, pa tudi klavirski peda-
gog. Danes se bo predstavil v 
vseh vlogah. Solistično bo zaigral 
dve lastni stvaritvi: skladbo 

Penathon (nastala 1992) - splet 
petih samostojnih skladbah, s 
katerimi ponazarja grška božan-
stva - in Maškarado - suito, za 
katero je dobil navdih v pustnih 
šegah in navadah. Slednja 
pritegne prav posebno pozor-
nost, saj bo pri nas doživela svojo 
krstno izvedbo; to bo dogodek, ki 
ga ptujsko glasbeno občinstvo 
lahko doživi le redkokdaj. 
Skladatelja Deklevo so navdušili 
Cerkljanski lavfarji s predavnimi 
zastrašujočimi lesenimi 
maskami, pustna nedelja s 
poskočno ljudsko melodijo o 
pustnih krofih in zelju, večno 
žalostni Pierrot, komati, nam na-
jbolj poznane maske, in rezijan-
ski ples Ta pustava. 

Igor Dekleva je profesor na 
Akademiji za glasbo v Ljubljani, 
kjer poučuje klavir in klavirski 
duo. Za svoje solistično delo je 
prejel številna mednarodna 
priznanja. Po raznih glasbenih 
središčih Evrope vodi mojstrske 
tečaje in Vvonne Fiedler je ena 
izmed njegovih študentk iz 
Nemčije. Vzadnjem letu uspešno 

nastopata v duetu na nemških in 
slovenskih koncertnih odrih. 
Nam sta pripravila dve skladbi za 
klavir štiriročno. Uvodoma bosta 
zaigrala Haydnov Divertimento "II 
maestro e lo scolare". Prisrčna 
skladbica v obliki teme z variaci-
jami na duhovit način prikazuje 
maestra de Clevo, kako poučuje 
mlado Ivonetto, ki poleg klavirja 
obvlada tudi balet in pantomimo. 
Učno uro bosta nastopajoča iz-
vedla v kostumih iz druge 
polovice 18. stoletja. Skupaj 
bosta zaigrala tudi dva Ogrska 
plesa, in sicer št. 2 ter št. 5, Johan-
nesa Brahmsa. Brahms je v svo-
jem umetniškem navdihu gojil 
tudi ljubezen do variacij. Z njimi je 
slikal občutja in podobe sveta, ki 
mu je pripadal. Ogrska plesa 
zaznamuje bogata melodika in 
raznovrstnost ritmičnih kombi-
nacij, kar oboje označuje pravi 
značaj Brahmsove glasbe. 

Glasbeni večer na predpustni 
četrtek bo torej namenjen resni 
glasbi v nekoliko pustni podobi. 

Prisrčno vabljeni! 
D a r j a Koter 

ZBIRALEC IMEN 
Raf je pomislil: 

"Če Max zažvižga, ga treščim." 

Max ni zažvižgal, kar s e j e R a f u 
zazdelo čudno. Pogledal g a j e in 
videl ustnice, pr ipravl jene na ak-
cijo, vendar preveč razpokane od 
vetra, da bi izsebe spustile kakšen 
na daleč slišen zvok. Max si ni-
kakor ni hotel privoščiti bednega 
popihavanja, za to je odneha l in si 
ra je nadel pravi nasmešek za 
tovrstne priložnosti . 

Dekle je bilo že blizu p rehoda 
i n j i m j e pokazalo hrbet . 

"Eden je malo zgrešil," je rekel 
Max. Raf ni takoj zakapiral . 
Samo se je že režal, a on ni bil 
merilo. Lojze je prav tako 
zbegano gledal okoli sebe. M a x j e 
opazil nerazumevanje in takoj 

priskočil na pomoč: 

"Ja, kam pa vidva 
gledata ženske? V rit jo 
poglej ta!" 

Lojze se je kislo nasmi-
hal, Raf pa je skoraj zas-
tokal. Na desni ritnici se je 
bohotil madež, ki ga je 
takoj spoznal. Nasjonila 
se je na ogra jo! Šla je 
mimo in ravno na mestu, 
kjer si je obrisal roke, j o je 
zaneslo (za t r enu tek je 

pozabil, da se ne vozijo z 
avtobusom, marveč z ladjo, ki je 
stabilno e n a k o m e r n o drhtela) , 
naslonila s e j e in.. . 

"Matr , tole je bil pa črne! Na-
jmanj!" 

Raf s e j e spačil in prijel za čelo. 
Na srečo so bili drugi preveč 
zaposleni s postavo, ki se je 
približevala vogalu in se nanj niso 
ozirali. Obču tek obžalovanja, ker 
je privolil v izlet, se mu je povrnil. 
P o drugi stran i - kaj na j bi pa počel 
do konca juni ja? Naslednji mesec 
je bil že dogovor jen za počitniško 
delo v fotokopirnici , avgust je bil 
n a m e n j e n vrnitvi na mor je , a tis-
tikrat brez sošolcev, na štop z 
dvema pr i ja te l jema. 

Domislil si je načina, kako bo 
preživel ta teden: 

"Lojze, a daš malo žganja?" 

Lojze g a j e začudeno pogledal . 
Resnici na ljubo, vprašanje je 
pričakoval že dolgo, nekako pa 
n a j m a n j od Rafa . 

Segel je v nahrbtnik in potegnil 
ven flašo. Podal jo je Rafu , ki jo je 
po potegu posredoval napre j 
Maxu in ta lastniku. Po krogu so 
vsi krehali in kašljali ter hvalili 
moč in zadetek pijače. Lojze je 
zasijal. Taki hvali se tudi Samo ni 

mogel upreti in je poželjivo pričel 
pogledovati prozorno tekočino. 
Max mu jo je takoj ponudil , Samo 
s e j e nekaj branil, omenja l šport-
nike in športnega duha, na koncu 
pa so družno ugotovili, da so to, 
jebi ga, počitnice in naredili še 
e n o r u n d o . 

Pogovor se je vrnil k ženskam, 
pijačo pa je Max vrnil Lojzetu in 
mu naročil, naj jo pospravi. Takoj 
ko odmakne jo pete od domačega 
praga, se namreč nalijejo samo 
smrkavci, je dejal. Ni omenil 
lastne izkušnje, ob kateri se je 
naučil te modrosti . Peljali so se v 
gledališče in po desetih 
kilometrih je bil že na smrt pijan, 
pet kilometrov zatem v komi, iz 
katere se je zbudil samo enkrat , 
med predstavo, v silovitem na-
padu bruhanja . Oče je ovil pasok-
oli dlani - tega ne bo pozabi 1, kako 
počasi, z užitkom - ter ga na mrtvo 
zmlatil. Med tepežem g a j e naučil 
pomena besede imidž ter 
obnašanje v javnosti, kar je v 
bistvu enako prvemu. Rekel je, 
da se je moral vsega tega naučiti 
sam in sebe zgraditi v uspešnega 
človeka, Max pa je lahko srečen, 
ker mu bo vso po t rebno modrost 
vbil v glavo nekdo drug že dovolj 
zgodaj čisto zastonj. Na koncu je 
dodal , kako ga prav nič ne briga. 

če sin pije, dokler je videti trezen, 
kar s i j e Max zapomnil in se tega 
zvesto držal. 

"To," je rekel Max, "kar ste 
videli, je tip ruske barske ple-
salke. Spomnim se..." 

Raf se je izključil in se vrnil k 
madežu, ki ga je pričel že prav 
preganjat i in strašiti. Razmišljal 
je o naključju, usodi in na koncu 
ugotovil, da so vse te visoke be-
sede le izgovor in opravičilo, da si 
lahko pogled na neznano dekle 
prikliče pred oči. 

Dolgi črni lasje, kako gosti!, 
svetlo modra polo majica, bele 
hlače. Natančneje : popacane 
bele hlače. Kdo se še za pot 
obleče v belo? Razen - svetlo mo-
dro-bela kombinaci ja? - ljudi, ki 
mor ja nikoli videli niso in so se 
hoteli obleči pr ipadajoče. 
Izkušeno in ustrezno? Kaj mi je? -
si je rekel. Sam sebi pos ta jam 
zoprn. 

Max je razpredal o barih in ple-
salkah ter svojih erotičnih 
izkušnjah s prvimi in drugimi in 
Raf si je odahnil . Dekle je bilo 
pozabljeno. Spet začudenje : 
Zaka j naj bi mu bilo nepr i je tno 
opravl janje dekleta, ki ga ni nik-
oli videl in s katerim se najverjet-
ne je ne bostavidela nikoli več? 

Čeprav, otok ... Samoten in 
zapuščen. Če bo ostala cel teden, 
potem mogoče. . . 

"Kako velik je o tok, praviš?" je 

vskočil v Maxovo pr ipovedovanje 
in ta ni bil videti jezen, kljub t emu 
da je par ruskih plesalk pravkar 
pripravljal do drugega zapored-
nega orgazma. 

"Ni tako majhen . U r o hoda z 
enega konca na drugega. Na eni 
strani je vas, na drugi vila, kjer 
b o m o žurkali." 

R a f j e p o k i m a l . 

"A je to vse? Ni na o toku nič 
drugega?" 

"Fotr mi je rekel, da so odprl i 
letos nek kamp na pol poti med 
vilo in vasjo." 

K a m p ? Tur is tka? H m . . . 

M a x j e nadaljeval: 

"Je pa še malo zgodaj . Ne bo 
veliko ljudi, kar nam čisto us-
treza. Nas nobeden nebopizd i l in 

Tisto režanje . 

"... vsaj ne bodo slišali naših 
krikov!" 

Smeh. 

"Kako velika pa je vas?" je 
vprašal Lojze. 

"Ja, kaj pa vem," je odgovoril 
Max. "Nisem bil še nikoli tukaj . 
Fot r pravi, da je zelo zanikrna, 
dvajset ali tr ideset hiš, trgovina in 
spomenik. Divjina, vam rečem." 

"Kako, a gostilne pa ni?" se je 
iskreno začudil Lojze. Sam se je 
namreč vsak dan vozil v gimnaz-
ijo s hribov, iz vasi, ki ve r j e tno ni 

bila dosti večja od opisane, a 
imela je gostilno, katere lastnik je 
bil Lojzetov oče. N o j a , na papirju 
in po nazivu. S prt ičem čez pod-
laht desnice se je po cele dneve 
presedal od ene mize do druge in 
od tam do sanka ter klepetal z 
gosti, delala in vse skupaj vodila 
p a j e v resnici Lojzetova mama. 

"Fotr pravi, d a j e tista trgovina 
hkrati tudi gostilna, vse skupaj." 

Presenetl j ivo, kolikokrat je v 
teh štirih letih omenil očeta , je 
opazil Raf . V zaničljivem tonu, a 
vendar . Raf ga je videl le enkrat, 
bežno, v č rnem BMW-ju , ki je 
čakal na Maxa pred šolo. T o je 
bilo hkrati edinokrat , da se Ma? 
ni vtaknil v vsako mimoidoče 
dekle, marveč se je hitro in cek 
rahlo sk lonjeno podvizal d( 
čakajočega avta, odprl vrata ii 
vstopil. 

"Dobro, važno, da b o m o imel 
kje kupovati pijačo. Jaz imam 
sabo samo pet litrov." 

Lojze je zamahnil proi 
nahrb tn iku . 

"Jutri imam rojstni dan," je dc 
dal prav plaho. 

"O, česti tamo," je rekel Ma: 
"bomo spili e n o rundo na tvoj 
zdravje!" in zaključil pogovor. 

Nadaljevanje prihodnjič 

SLOVENSKA BISTRICA 
Plesni večer ob 

kulturnem prazniku 

Osrednja občinska proslava je 
bila tokrat v znamenju jazz 
baleta, rock'n'rolla, klasičnega 
baleta ter standardnih in lat-
inskoameriških plesov. Sode-
lovali so baletna skupina glas-
bene šole Slovenska Bistrica ter 
plesna kluba Apolonij in Ara-
beska iz Maribora. 

Ob tej priložnosti so podelili 
najvišja občinska priznanja za 
dosezkenapodročjuljubiteljske 
kulture, poimenovana po poko-
jnem Štefanu Romihu. Prejeli so 
jih: Jožica Brečko iz Oplotnice 
za zborovodsko delo, Marjana 
Jereb z Zgornje Ložnice za 
uspešno delo na področju šolske 
folklore, Vinko Godec za dol-
goletno zborovodsko delo ter 
Študentski pevski zbor Jurija 
Vodovnika iz Slovenske Bistrice 
za uspehe v letu 1993. Za življen-
jsko delonapodročjukulturesta 
prejela plaketi Štefana Romiha 
Ivo Dobrovnikiz Oplotnice in Ig-
nac Pihler iz Poljčan. 

Po prireditvi je bilo tradicion-
alno srečanje bistriških 
Svobodašev. 

Vida Topolovec 

Kulturni praznik posvečen 
rojaku F. K. Mešku 

v Ormožu so letošnjo osrednjo 
proslavo ob slovenskem kulturnem 
prazniku v ponedeljek zvečer v 
Domu kulture posvetili rojaku, 
slovenskemu pisatelju Franu 
Ksavru Mešku ob 120-letnici nje-
govega rojstva in 30-letnici smrti. 

V gledališkem listu je pisalo, da 
se Ormožani že tretjič klanjajo svo-
jemu slavnemu rojaku. Prvič so ga 
počastili z odkritjem plošče na nje-
govi rojstni hiši v Ključarovcih 1968. 
leta, drugič pa ob stoti obletnici ro-
jstva z odkritjem spomenika v 
Ormožu in recitalom 1974. leta. 

Na ponedeljkovi prireditvi so 
predstavili recital Moja dolina, ki ga 
je 1974. leta napisal prof. Ignac 
Kamenik, režiser Milivoj Zemljič 
pa ga j e letos obudil iz pozabe. Kot 
rdečo nit so obiskovalci skozi 
Meškova dela lahko spremljali nje-
govo življenjsko pot. Kamenik-
ovemu recitalu je dodal nekaj 
Prešernovih in Župančičevih 

pesmi, prireditev pa so popestrili še 
s petjem pevcev ormoškega in 
bolfenškega okteta ter sester 
Nedeljko iz Savcev pri Tomažu in z 
diapozitivi Cirila Ambroža. 

Krajši nagovor oh kiiltnrnein 
praznikujeimelpredsednikOZKO 
Ormož Bojan Burgar, ki je ob tej 
priložnosti podelil plakete OZKO 
za življenjsko delo na področju lju-
biteljske kulture. Prejeli so jih: 
Milivoj ZemljičizOrmoža,Mimica 
Pišek s Huma, Marija Caf iz 
Ivanjkovcev in Cilika Lah od Mik-
lavža pri Ormožu. Za pomembne 
dosežke na področju amaterske 
kulture pa so podelili zlate znake 
OZKO. Prejeli so jih: Leon Lah od 
Miklavža, Mari ja Lah iz Podgor-
cev, sestre Nedeljo - Ivanka Ma-
jcen, Anica Nedeljko, Mari ja Kuk-
ovec in Lozka Čuš - iz Savcev ter 
Mimica Feguš iz Iyanjkovcev. 

Vida Topolovec 
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Ko so leta 1945 oblasti odvzele vilo na današnji Trubarjevi 10 
v Ptuju s pripadajočim gospodarskim poslopjem, je pomenilo 
to nedvomno nezaceljeno rano prav do današnjega dne vsem 
tistim, ki so bili z zavidanja vredno vilo povezani, predvsem pa 
lastnikom. Vila, ki kaže danes kaj klavrno, propadajočo po-
dobo, njeno lepo obličje odpada zaradi nevzdrževanja, v njej pa 
stanujejo tri družine v tako imenovanih družbenih stanovan-
jih, je bila takrat ena najimpozantnejših med vrsto podobnih 
stavb, katerih lastniki so bolj ali manj bili vsi "vrženi" pred 
lastna vrata. Po skoraj petdesetih letih bodo po vsej verjetnosti 
dobili upravičenci nekdanjo lastnino s pripadajočim gospo-
darskim poslopjem vrnjeno - denacionalizacijski postopek še 
teče. 

In prav pri s lednjem - gospo-
darskem poslopju, ki se skriva za 
vilo, se stvari zaple ta jo . V tej 
hiški, ki nosi danes naslov 
Trubarjeva cesta 12, sta bivala 
takrat hlapec in konj , danes pa je 
lepo p reure jena v sodobno 
dvosobno s tanovanje . Njeni 
današnji stanovalci so namreč 
vložili v obnovo več kot deset 
tisoč mark. "Ali bo nekdo drug 
postal lastnik našega doma?" se 
obupano sprašuje ta m a m a in oče 
s šestletnim sinom. 

ALI ODPRAVA STARIH 
POVZROČA NOVE KRIVICE? 

"Zakaj povzroča država z od-
pravo starih krivic nove, prav 
tako boleče?" se toži Mira Med-
ved, stanovalka te hiše. "Zakaj ne 
pelje občinski upravni organ pos-
topkov tako, kot je prav, pri 
čemer ne bi nikogar oškodovali? 
Država tako krade sama sebi," 
meni Mira Medved . 

Ker pa pos topek še teče in 
občinska re fe ren tka Metka Mli-
naric, ki ga vodi, o n jem seveda ne 
sme govoriti, zapišimo zgodbo 
stanovalke. 

IZ GOSPODARSKEGA 
POSLOPJA PRIJETEN DOM 

Ta pa se je pričela julija leta 
1988. Takrat je komisija Samou-
pravne stanovanjske skupnosti 
sprejela odločitev, da se mladi 
družini dodeli 41 m^ veliko s tano-
vanjevTrubar jev i 10 ,venda rga j e 
pot rebno 'porihtat i ' , so rekli. O 
tem se j e mlada družina naslednji 
t renutek tudi prepričala: v edi-
nem bivanju n a m e n j e n e m pros-
toru je našla le žarnico in 

nede lu jočo vodovodno pipo, le-
sena tla, drugi prostor je bil po-
rasel s travo in plazečimi rastli-
nami. 

"Ko si boste s tanovanje uredili, 
ga boste lahko tudi odkupili," je 
povedal član o m e n j e n e komisije 
in družina je kmalu pričela z de-
lom. 

D a n e s fasada hišice belo sije, 
pod n jo se skriva izolacija, pa tudi 
not ranj i prostori so izolirani. Iz 
t akra tnega prostora sta nastali 
lični sobici - dnevna in ot roška, 
tudi kuhinja , iz zaraščenega pa 
sta na jemnika napravila kopal-
nico in še doda ten prostor , ki ga 
t r enu tno uporabl ja ta kot 
shrambo. Seveda sta povsem na 
novo napel ja la tudi elektr iko, ob-
novila in razpeljala vodovodne 
cevi in tako naprej . T a k o je seda j 
dobrih 60 m^ sodobne stanovanj-
ske površine. Vendar . . . 

VZPODBUJALI V VLAGANJE, 
VENDAR NISO IZPELJALI 
PRODAJE 

... Venda r sta sedaj ta hiša in 
pr ipadajoča zemlja p redmet 
denacionalizacije, saj občina 
kljub ustnim zagotovilom potem 
ni izpeljala postopka odkupa hiše 
- zapletalo se je okoli drvarnice, ki 
so jo uporabljali tudi stanovalci 
vile, čeprav je postopek vsa leta 
tekel. Sem in tja so potovali razni 
dopisi za odkup - tudi ta postopek 
je vodila Metka Mlinarič. Samo 
mesec dni pred pričetkom veljave 
Zakona o denacionalizaciji je še 
prosila Geode t sko upravo za 
izmero zemljišča, ker ne more jo 
pričeti p roda je hiše brez proda je 
zemlje. Tudi stroške te izmere 
kot vse druge v zvezi s hiško sta 
poravnala Medvedova. 

Ali na občini nekaj dni pred 
spre je t jem Zakona še resnično 
niso vedeli, da Zakon pr ihaja? In 
če so vedeli, kot smo vedeli vsi, 
zakaj so vzpodbujali stanovalce k 
urejevanju zadeve, kar je nene-
hno povzročalo stroške, in po 
drugi strani, zakaj niso pohiteli s 
p roda jo , če je bil to resnični cilj 
pos topka? 

"Denacionalizacijski zakon 
nas je pač prehitel pri prodaji 
hiše," je povedala te dni Metka 
Mlinarič. 

In pričel s e j e denacionalizaci-
jski postopek. Prav je, da dobijo 
vsi, ki j im je bila nekoč 
povzročena krivica, škodo in od-
vzeto vrnjeno. V tem primeru pa 
je le videti, da bo ponovno nekdo 
oškodovan. 

BI LAHKOTEKEL POSTOPEK 
DENACIONALIZACIJE TUDI 
DRUGAČE? 

"Ne razumem države," toži 
stanovalka Mira Medved. "Vse bi 
od občine odkupila, plačala bi 
vrednost , ki jo jeoceni l cenilec, in 

občina bi lahko ta isti denar dala 
za odškodnino današn jemu 
upravičencu. T a k o pa zadnje 
sporočilo, ki nam ga je občina 
poslala, predvideva vrnitev celot-
nega kompleksa v last in posest 
upravičencu. T a k o bo nekdo do-
bil z našim denar jem obnovl jeno 
hiško in tudi nas. Kam pa naj 
gremo?" 

Prav vrnitev celotnega kom-
pleksa se zdi Miri Medved 
sporna. Pregledala je vse 
katastrske načrte in ugotovila, da 
leta 1945 njena hiška še ni bila vri-
sana in je parcela dejansko ena, 
po letu 1963 pa je vrisan tudi ta 
objekt in po današn jem 
katastrskem načrtu sta to ločeni 
parceli, vsaka s svojim objektom. 
In tudi občinski upravni organ je 
do pred kratkim dejansko 
obravnaval parceli ločeno; tako 
je cenilec ocenil vrednost vile z 
zemljo posebej in posebej hiške. 
Pri tem je ugotovil 6-ods to tno 
povečanje vrednosti vile in kar 
61-odstotno povečanje vrednosti 
gospodarskega poslopja po od-
vzemu leta 1945 .... Zaka j so 
naenkrat pričeli obravnavati 
zadevi skupaj in ugotovili tako le 
25-odstotno povečanje vred-
nosti? (30-odstotno povečanje 
vrednosti p remoženja je namreč 
meja, do katere ni nihče 
upravičen do odškodnine.) 

ALI BODO MEDVEDOVI 
OŠKODOVANI? 

Mira Medvedve le to, da name-
rava po novem občina vrniti vse 
"premoženje v naravi, ker ne ob-
s ta ja jo ovire", kot je zapisano v 
občinskem ugotovitvenem 
poročilu. In ve tudi to, da ji 
njenega deleža formalno nihče 
ne prizna, saj nima na pr imer pis-
nega dovoljenja za adaptaci jo, 
prav tako na občini ne more do-
biti niti dokumenta , s katerim je 
občina ob oddaj i s tanovanjske 
pravice potrdila, da ni po t rebno 
sofinanciranje zaradi p rema jhne 
vrednosti objekta . Tako je sedaj 
sporno tudi to, ali sta Medvedova 
sploh vlagala v hiško! In to se 
sprašuje isti občinski upravni or-
gan, k i je nekaj let istim stanoval-
cem hišo 'prodaja l ' ! 

Ali bodo Medvedovi oško-
dovani ali pa bo v naspro tnem 
primeru oškodovan denacionali-
zacijski upravičenec oziroma 
upravičenci? Zap le teno vpraša-
nje, ki v tem trenutku prizadeva 
še marsikoga v Ptuju in v Slove-
niji, rešiti pa ga bodo morali 
pravniki in se pri tem čim bolj 
držati črke zakona. Saj zato zako-
ni tudi so, ali ne? 

Milena Zupanič 

Leta 1945 zaplenjena vila ob Trubarjevi cesti na Ptuju kaže danes 
kaj klavrno podobo. 

Prodaja zaradi grožnje, 
prisile ali zvijače 

Rok za vložitev denaclonalizacljskih zahtevkov je potekel že 
pred dvema mesecema, tako da so sedaj že dokaj natančni po-
datki o tem, koliko zahtevkov je vloženih in kaj vse je predmet 
denacionalizacije. Dokaj, ne pa povsem natančni zato, ker so 
zahtevke vlagali kar na štirih oziroma ob upoštevanju Re-
publiškega ministrstva za kulturo na petih mestih. Med temi in-
stitucijami prihaja tudi do odstopanja posameznih vlog, če le-te 
niso naslovljene na pravi naslov, tako da morda pri preštevanju 
prihaja do malenkostnih pomot. 

Po dostopnih podatkih je v ptujski občini največ zahtevkov prejel 
občinski sekretariat za kmetijstvo - 827,222 občinski sekretariat za 
urejanje in varstvo okolja, 28 pa sekretariat za gospodarstvo. Poleg 
tega je bilo 25 zahtevkov vloženih tudi na ptujski enoti Temeljnega 
sodišča v Mariboru. Gre za primere, ko naj bi bila pogodba za pro-
dajo premoženja sklenjena z grožnjo, prisilo ali zvijačo. 

Na ptujski enoti so povedali, da vloge rešujejo tekoče, tako da so 
doslej rešili 10 vlog od 18 popolnih, pri čemer pa je bilo zahtevku 
ugodeno le v dveh primerih, štirje zahtevki so bili umaknjeni, tri 
primere je sodišče zavrnilo, v enem pa s e j e izreklo za nepristojno. 

Tipični primeri postopkov, ki jih vodita dva sodnika, so na primer 
kupoprodajne pogodbe za zemljišča, namenjene za izgradnjo tak-
ratne TGA Kidričevo, ki so bila v ta namen odvzeta že v času oku-
pacije. Postopke otežuje smrt upravičencev, tudi to, da je priče za 
grožnjo in prisilo zelo težko najti, tako da se sodnika naslanjata tudi 
na presojo drugih, splošnih okoliščin. 

Tudi obseg dela ptujske enote Temeljnega sodišča v Mariboru se 
je zaradi denacionalizacije povečal, predvsem njihovega zem-
ljiškoknjižnega oddelka. Tako so v letu 1992 izdali tukaj 6917 zem-
ljiškoknjižnih izpiskov in leto kasneje 5314. Rujska enota sodišča 
ima zaradi denacionalizacije tudi povečano število zapuščinskih 
razprav. Tako je bilo v preteklih dveh letih uvedenih 35 tovrstnih 
zapuščinskih postopkov, od katerih so jih rešili 32, v letošnjem letu 
pa se je pojavilo že 6 zahtevkov po zapuščinskem postopku zaradi 
denacionalizacije. Glede na to, da je v občini Ru j skupno vloženih 
približno 1100 denacionalizacijskih zahtevkov, čaka tako sodnike 
kot seveda občinske referente, člane komisij in vse druge, ki jih 
denacionalizacija kakorkoli zadeva, še obilica dela. 

M. Zupanič 

Očem skrito gospodarsko poslopje za vilo je danes preurejeno v 
sodobno stanovanje. 

Popravek 
Pri sestavku o 90. rojstnem dnevu mame Rozine je prišlo do 

napake v podpisu pod sliko. Pravilno bi se ta moral glasiti: 
Slavljenko so obiskali tudi predsednik Društva upokojencev 
Karel Robar , Karolina Jurič in predsednica krajevne organi-
zacije Rdečega križa Emica Rodošck. 

Za napako se opravičujemo. 

Naša jubileja 
Na podoben 

način so po-
tekali tudi 
naslednji festi-
vali. Urednik i te 
glasbene zvrsti 
na R T V in pri 
kasetni p roduk-
ciji Ljubl jana, 
pri nas pa glas-

beni urednik Ivo Ciani so si od 
festivala do festivala prizadevali, 
bolj ali man j uspešno, za kako-
vostno rast te glasbene zvesti. Ž e 
pri šestem festivalu smo 
upoštevali mnen je strokovnih 
ljudi, da to, kar se predvaja na fes-
tivalu, ni na rodnozabavna 
glasba, za to smo jo preimenovali 
v domačo zabavno glasbo. 

Z a deveti festival, k i je bil 26. in 
27. avgusta 1977, predsednik 
upravnega odbora je bil t eda j 
Franc Tomanič , d i rektor MIP , 
sem poleg poslovnika pripravil še 
pravila ptujskega festivala, to je 
prakt ično pomeni lo statut festi-
vala. Kul turna skupnost P tu j pa je 
ta festival že vključila v program 
ptujskih kulturnih srečanj . 

Po tem ko je izšel znameni t i 
Kardeljev Zakon o združenem 
delu, sem poskušal, da bi tudi p tu j 
skemu festivalu dali ustrezen 
vseslovenski pomen . Pripravil 
sem besedilo Samoupravnega 
sporazuma o pospeševanju 
domače zabavne glasbe Sloven ije 
v Ptuju , ki ga je potrdil upravni 
odbor , podpisniki pa naj bi bili 
R T V Ljubljana, Kul turna skup-
nost Ptuj , Zveza kulturnih or-
ganizacij Slovenije in vsi ansam-
bli. Pravega navdušenja ni bilo, 
uspeli smo pritegniti le Zvezo 
kulturnih organizacij Slovenije. 
Sporazum je bil objavljen vjubile-
jni brošuri desetega festivala. 

"Deseti in u p a j m o - ne zadnji" 
sem naslovil uvodnik v jubilejni 
festivalski brošuri , k i je izšla v kol-
or ju in je bila med vsemi dosedan-
jimi festivalskimi brošurmi na-
jrazkošnejša. Festival je bil 25. in 
26. avgusta. Nadvse je sicer uspel, 
vendar so bili resni znaki, da s e j e 
v dotedanj i obliki precej izčrpal. 
Zarad i tega je tisti "upa jmo - ne 
zadnji" pomeni l resno opozori lo . 

V letu 1979 ni bilo festivala. 
Pot reben je bil enoletni p r e m o r 
za iskanje nove ali vsaj 
dopo ln jene vsebine festivala. Pri 
tem se je predvsem angažiral 
glasbeni urednik Ivo Ciani. V letu 
1980 je po o d h o d u Mihaela 
Gobca v pokoj postal novi direk-
tor skupnega Zavoda Franc 
Lačen, k i je bil tudi d i rektor festi-
vala in s e j e takoj polno zavzel za 
njegovo pripravo. Uspešno je bil 
izpeljan enajsti festival in po tem 
vsi naslednji . Iz leta v leto se festi-
valski program izpopolnjuje . 

V le tošnjem letu bo po teka lo 
25 let od prvega festivala in 
razpisan je - upa jmo , da bo tako 
tudi izpeljan - 25. festival D Z G S 
Ptuj '94. Prav zaradi tega, ker je 
festival eno leto izpadel, je ob sre-
brnem jubileju 25. festival. 

Z zadovoljstvom lahko ugo-
tavljam, da se v glavnem 
uresničuje vse tisto bistveno, kar 
smo pred dobrimi 15letizapisaliv 
sporazum o pospeševanju 
domače zabavne glasbe 
Slovenije, to je skrb za kako-
vostno rast te glasbene zvrsti in 
ustvarjalnost ansamblov, da 
Zveza kulturnih organizacij 
Slovenije vodi in usmei ja ce lotno 
dejavnost , da glasbeno 
uredništvo R T V Ljubl jana in 
proizvodnja kaset in g ramofon-
skih plošč upoštevata odločitve 
s t rokovne komisije festivala in da 
je Zavod Rad io - Tednik organi-
zator festivala v okviru redne de-
javnosti glasbenega p rograma 
Radia Ptuj . 

P O T D O U S P E H O V J E B I L A 
DOLGA 

Vrn imo se nazaj v letu 1969. Po 
slovesnem praznovanju 1900-let-
nice P tu ja in prvem festivalu so se 
napeti odnosi med nekater imi 

politiki in novinarji nadaljevali. 
T o po t r ju je tudi pisna polemika v 
Tedniku med novinar jem Franci-
j em G o l o b o m , k i j e pisal v imenu 
delovne skupnost i Radia Ptuj, in 
Zdravkom Turnškom, predsed-
nikom O K S Z D L Ptuj . Šlo je za 
to, da S Z D L ni hotela omogočiti , 
da bi se radio oblikoval kot 
samostojni zavod, in je kljub do-
govorom v občinskih političnih 
vrhovih še napre j vztrajala, da ra-
dio os tane kot delovna enota 
S Z D L . Tu so bili v ozadju še 
vedno računi, da se bo tako oba 
kolektiva lažje prisililo k 
združitvi. 

Prer ivanje med politiki za 
vodilne stolčke v D P O se je 
nadaljevalo. T o s e je tudi kazalov 
odnosu do Tedn ika in radia. 
Nekater i so še vedno vztrajali pri 
dogovoru izpred leta in pol, da 
naj bo Zdravko Turnšek sekretar 
občinskega komite ja ZK, pri 
večini zmernih članov Z K pa je 
imel p o d p o r o FrancTet ičkovič in 
je bil tudi ponovno izvoljen. 
Volitve so takrat bile vsaki dve 
leti. 

V jeseni 1969 je radio Ptuj, 
konkre tno njegov glasbeni ured-
nik Ivo Ciani, začel novo odda jo 
"Od vasi do vasi", kasneje "Iz vasi v 
vas". Vasi so se lotili po abeced-
nem redu, za to so bile piA'a vas 
Apače . Ta o d d a j a je bila izvirna, 
prva te vrste v Sloveniji in je 
postala med poslušalci najbolj 
pri l jubljena, za to bo letos tudi 
slavila srebrni jubilej. Vmes so 
bila sicer n ihanja , presledki in 
zastoji, vendar je odda ja zaradi 
posluha in znanja Iva Cianija ka-
kovostno vedno rasla. Odkril je 
mnogo starih ljudskih pesmi in 
napevov, krajevnih posebnosti in 
znamenitost i , ki imajo t ra jno 
vrednost . Žal v začetku radio ni 
imel toliko denar ja za nakup 
magnetofonskih trakov, da bi 
ostalo vse posne to tudi arhivi-
rano. 

V letu 1970 so bili napeti od-
nosi med novinarji in občinskimi 
politiki dani "na led" - niso se od-
tajali in tudi ne zaostrovali. 
Slovenijo je pretresala "cestna 
afera", čutiti pa je bilo močno 
t ren je med politiki v republiškem 
vrhu. Predvsem je šlo za to, ali bo 
zmagala smer, ki j o je zagovarjal 
S tane Kavčič, predsednik 
izvršnega sveta, ali France Popit, 
predsednik C K ZKS. Vsi drugi v 
republiki sobi l ibol j ali manj nujni 
"ministranti". 

Vse to s e j e k repko kazalo tudi 
v občini Ptuj , le da je tu šlo pred-
vsem za oblast, za "politične 
stolčke" ne glede na to, katera 
smer bo v republiki prevladala. 

V Z N A N J U J E M O Č 
Kot odgovorni urednik radia 

sem si prizadeval, da bi osebna 
nasprot ja med novinar j i^ in 
nekater imi politiki nekako 
zgladili in uredili. S tem na-
m e n o m smo tudi pripravili v 
sodelovanju z občinsko skup-
ščino in občinsko konferenco 
S Z D L Ptu j nov radijski kviz "V 
znanju je moč". Vsebina se je 
nanašala na l judsko obrambo in 
samozaščito, komuna lno samou-
pravo, zgodovino Ptuja in okolice 
ter poznavanje glasbe. V tek-
movanju naj bi s svojimi ekipami 
sodelovale krajevne skupnosti; 
seveda brez učiteljev in osnovnih 
šol ni šlo. 

Pripravil sem pravila o tek-
movanju s konkretnimi in ne-
dvoumnimi določili. S pomočjo 
s t rokovnjakov in na podlagi be-
sedil zakonov sem pripravil 
vprašanja , bil urednik in režiser 
vsake odda je . 

Z a t ekmovanje v tem znanju se 
je na jpre j prijavilo precej kra-
jevnih skupnosti , vendar jih je 
spričo zahtevnosti vpra.šanj pre-
cej odpadlo . Osta lo jih je samo 
sedem: Des t rn ik ,Gor i šn ica ,Gra-
jena , Ha jd ina , Kidričevo, 
Majšperk in Videm pri Ptuju. 
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O strategiji razvoja naše regije 
Nadaljevanje iz prejšnje 

številke 

RAVEN DETAJLOV 
č e je vodeni sistem naša 

regija, s p a d a v raven detajlov 
na primer: na katerih lokacijah 
ohraniti p o s a m e z n e p a n o g e 
kmetijstva in katere, kje graditi 
ceste , daljnovode, te lefonske 
linije ali vodovod, kdaj in katere 
gozdove obnoviti, kako v in-
dustriji računalniško voditi 
stroje ipd. 

Na ravni detajlov 
uporabl jamo velike količine po-
datkov in baz podatkov, velike 
količine zemljepisnih podat-
kov, računalniške modele rasti 
in softver za avtomatizirano in-
dustrijsko proizvodnjo. 

Kot me tode uporabl jamo 
linearno programiranje, 
mrežno planiranje in diskretno 
simulacijo dogodkov. Tipični 
problemi, ki jih rešujemo, so : 
spremljanje proizvodnje in dis-
tribucije ali nadzor nad 
časovnim zapored jem 
načrtovanih dogodkov. 

Na ravni detajlov so problemi 
točno določeni in ponavadi za-
htevajo hitre rešitve. Na razpo-
lago imamo veliko podatkov. 
Obdob je opazovanja in reagi-
ranja je ponavadi kratko. Zaradi 
velike količine podatkov in 
potrebe po hitrem reagiranju so 
na te j ravni nujni računalniki. Za 
to področje obs ta ja v svetu, pa 
tudi že pri nas veliko softvera. 

HOLISTiČNA RAVEN 
Holistična ali v m e s n a raven 

s e posveča p redvsem 
povezavam (odnosom znotraj 
sistema, n a p r i m e r n a š e regije). 
Na tej ravni r e šu jemo 
vprašanja: kakšno je razmerje 
kmetijstva do gozdnih po-
dročij, kako vpliva rast naselij in 
industrije na kmetijstvo, kakšna 
je povezava med poljedel-
stvom in živinorejo, kako 
uporabljati vodo, kako rast 
bližnjih naselij vpliva na 
povpraševanje po kmetijskih 
proizvodih in kmetijskih zem-
ljiščih ipd. 

Pri reševanju problemov na 
holistični ravni uporabl jamo 
modele sistemov s povratno 
zanko, kijih lahkoses tavl jamov 
nove sisteme. Toje p o m e m b e n 
prispevek sistemskih znanosti . 

Na tej ravni združujemo strok-
ovnjake različnih področij v in-
terdisciplinarne skupine. 

Cilji n a t e j ravni s o dinamični 
in do neke mere nedoločeni. 
Pre teče lahko več časa , kot na 
ravni detajlov, da pr idemo do 
pravih vrednosti količin, na 
primer do letne proizvodnje in 
po rabe mleka v regiji. 

Poleg modelov sistemov s 
povratnimi zankami 
uporabl jamo na holistični ravni 
tudi mode le stohastičnih (nak-
ljučnih) sistemov, ki jih opisu-
jemo s pomočjo verjetnosti 
posameznih dogodkov. Na tej 
ravni je č a s opazovanja in pred-
videvanja daljši. V p o m o č pri 
modeliranju podsis temov in nji-
hovega veden ja ter vedenja 
ce lo tnega s is tema 
uporabl jamo računalnike. 

STRATEŠKA RAVEN 
Na tej najvišji ravni vodenja 

s e od ločamo, čemu dati v regiji 
(ali občini ali kraju) prednost : 
kmetijstvu, industriji, služnim 
dejavnostim, turizmu ali 
trgovini). V zvezi z gozdovi s e 
na primer odločamo, ali je naš 
cilj proizvodnja lesa ali rek-
reacija ali naj gozd odstranimo. 

Tipična s t ra teška cilja s ta 
preživetje (viabilnost) in 
prožnost v o d e n e g a sistema. 
Potrebno znanje na tej ravni je 
različno od znanja na ravni de-
tajlov na holistični ravni. Tu je 
pot rebno poleg znanja tudi 
m n o g o izkušenj in prefinjene 
intuicije, sa j ni na razpolago do-
volj podatkov. Predvidevanje 
na tej ravni velja ponavadi za 
zelo dolg čas . Z računalniki si 
na tej ravni skoraj ne moremo 
pomagat i pri odločitvah. V 
p o m o č pri odločitvah s o nam 
lahko teorija iger, decizijska 
teorija, tako imenovana 
"analiza listnice" in š e kaj. 

Trgovci v s rednjem veku, ki 
s o prevažali z ladjami svoje 
blago v nevarnih okoliščinah 
po morju, s o g a porazdelili 
ponavadi na več ladij. Če s e je 
katera od teh ladij potopila, jim 
je š e vedno ostalo nekaj blaga 
na preostalih ladjah. Lahko bi 
pomislili, d a je najboljša 
strategija torej takšna, da po-
razdelimo blago na čim več 
ladij. To s t rgovskega stališča 
ne drži, sa j s e s tem povečajo 

stroški prevoza. Ta zgled je 
torej lahko s a m o okvir za 
razmišljanje o najugodnejši 
strategiji. 

Za reševanje problemov na 
strateški ravni ne obsta ja 
mnogo softvera. Večino so g a v 
svetu že preiskusili, vendar 
večinoma brez pravega us-
peha. Tudi tako imenovana 
"umetna inteligenca" ni 
bistveno prispevala k 
uspešnost i računalnikov na tej 
ravni. Človeška modrost kot 
pos topek vodenja na tej ravni 
pa dobro deluje. 

Pri modeliranju stabialnega 
s is tema so strategi bistvenega 
pomena , sa j odločajo o struk-
turi ce lotnega sistema. Če 
stretegi niso ustrezni, so 
nekateri podsistemi v modelu 
lahko opuščeni ali so bistveno 
spremenjeni , zaradi česar 
pos tane model neveljaven. Do-
brih strategov ni mnogo. 

SKLEP 
v članku s e m opisal 

poenostavljen model 
v o d e n e g a sistema. To je lahko 
model, ki opisuje razvoj naše 
regije. Mnogih lastnosti t ega 
sistema, na primer stabilnosti, 
zanesljivosti, katastrof, 
kaotičnega vedenja, struk-
turnih sp rememb, vpliva 
človekovih vrednost na sistem, 
v članku nisem opisal. To je 
moč najti delno v mojem članku 
"O končnih sestavih" v Elektro-
tehniškem vestniku št. 3 (1987) 
in več v članku W. D. Gross-
manna "Hierarhija sistemov" v 
Novi reviji št. 105/106 (1991). 
Na koncu zadn jega članka je 
navedena tudi pr ipadajoča lit-
eratura. 

Ob morebitnem realiziranju 
p o d a n e g a modela razvoja 
naše regije menim, d a bi bilo na 
vseh treh ravneh vodenja 
primerno upoštevati tudi 
nas lednje cilje: 

- prehod v poindustrijsko 
družbo 

- vzpostavljanje ekološkega 
ravnovesja 

- poglabljanje duhovnih 
vrednot 

Navedeni trije cilji določajo 
vrednosti mnogim neznankam 
v modelu razvoja na še regije. 

SPUHUA 

Uspel drugi sejem 
rabljenih korantij 

Društvo folklornih dejavnosti 
Korant iz Spuhlje je v ne<leljo, 23. 
januarja, v tamkajšnjem domu 
gasilcev i/vedlo 2. sejem rabljene 
opreme za korante. Lastnike je 
zamenjalo okoli 70 korantij in 
nekaj deset kompletov zvoncev; 
sicer pa so imeli več kot 1000 
obiskovalcev iz različnih koncev 
ptujske obči ne. 

Okoli 100 Spuhljanov, ki svoje 
prostočasne aktivnosti preživlja v 
društvu K O R A N T , je hvaležno 
gasilcem in drugim kra janom, saj 
je dom gasilcev njihov vadbeni in 
sestankovalni prostor. Predsed-
nik društva Dušan Kralj, se rad 
pohvali tudi z doka j uspešno 
dramsko sekcijo in pevskim 
nonetom Kosci. Ž e pred novim 
letom so spuhljanski koranti 
sodelovali na novoletnem sejmu 
v graški IKEL v aprilu pa se bodo 
zagotovo spet odpravili v f ran-
coski Metz Marly, kamor so jih 

ponovno povabili na največji 
popustni karneval v Evropi. Sicer 
pa tesno sodelu je jo s folklorno 
skupino Antona-Jože ta Štrafela 
iz Markovcev, tako da v okolici 
pogosto nas topa jo s skupnim 
programom. Ž e sedaj pa se 

pr idno pripravl jajo na pustno 
soboto, 12. februar ja , ko bodo 
pripravili tradicionalni pustni 
vaški pohod od Spuhlje do Nove 
vasi pri Markovcih. 

- O M 

Drugi sejem rabljenih korantij v gasilskem domu v Spuhiji. 
Foto: M. Ozmec 

Odprto pismo Viliju Muzku 
Nadaljevanje iz prejšnje 

številke 
Kristjani verujemo in 

vemo, da še tako kultivirana 
premišljevanja in ravnanja 
"itezofov, estetov, pisateljev, 
znanstvenikov nimajo prave 
moči, če ne temeljijo na velik-
onočni skrivnosti: na veri, da 
je Bog oseba - Kristus, ki se je 
učlovečil, trpel za nas, umrl na 
križu, od mrtvih vstal in nas 
odrešil,čeprav te odrešljivosti 
nikomur ne vsiljuje, sane prav 
On položil v vsakega človeka 
svobodno voljo. Ne vsilju-
jemo je niti kristjani, mi samo 
zanjo pričujemo. To je jedro 
in nepresegljiva krščanska 
resnica. Tudi za sleherno 
subkulturo in kulturo. 

Liberalna kultura se 
zaveda, da je smrtna, kot je - in 
ker je - vse smrtno; ali pa 
ničejansko predpostav ja 
večno vračanje enakega, torej 
priklenjenostnamučiTnokolo 
večnega ponavljanja smrti. 
Njeno bistvo je, da ni večnega 

življenja. Zato tudi 
liberalna kultura ne 
izhaja iz vere v večno 
življenje v dejstvu, da 
je Kristus premagal 
smrt. Zato ostajajo 
vrednote kulture v 
tem okviru le rela-
tivne, prehodne, 
časne, zgodovinske. 
Med mladimi se je 
uveljavil značilen m 

ustrezen izraz: vse je duh časa; 
filozofi govorijo o epohal-
nem, o resnici - resnicah, ki so 
določene po dobah. 

Nenaivni človek se končno 
niti ne bo kultiviral, ker bo že 
vnaprej predvidel končni 
rezultat: smrt in nič. Ali pa se 
bo kultiviral zaradi svoje 
zabave, kratkočasja, eksperi-
mentiranja s sabo in z 
drugimi. Kar pa vodi - v kon-
sekvenci - zmerom v 
stopnjevanje užitkov, 
premočevanje, oblasti: v vo-
jne, divjanje, poizkušanie s 
silo, napadanje, spletkar-
jenje, izdajanje, manipuli-
ranje, klanje in zlorabti 
bližnjih. Noben humanizem 
tega človeku ne bo preprečil. 
Tudi Bog na tem svetu ne, 
dokler se bo človek odločal 
proti Njemu. Vse krščansko 
upanje sije le iz božjega us-
miljenja, v katerem je človek 
kljub svojemu ravnanju 
odrešljiv, toda zunaj Boga ne. 

Kot vidite, g. Vili, hočemo 
kristjani pripeljati Slovence in 
Slovenke do človeškega 
sožitja, kjer ni važna 
ideološka ali kakršnakoli 
druga pripadnost, kajti bližnji 
ne more biti zgoli predmet, ki 
ga smem brez zadržkov in ozi-
rov uporabljati; moj užitek in 
interes ni vrhovni zakon, po 
katerem bi se smel ravnati. 
Višja razvitost se kaže prav v 
tem. Avstrijski psihiater Vik-
tor Franki bi gotovo dodal: 

"Verjamem, da sta na svetu 
dve rasi: rasa dostojnih in rasa 
izprijenih ljudi..." Hkrati jim 
hočemo pokazati pot od 
zablokirane in neodrešljive -
zgolj tosvetno človeške - zgo-
dovine do zgodovme 
odrešenja. 

ZAHTEVAMO SAMO 
SPOŠTOVANJE RES-
NICE 

Kot kristjani imamo pose-
bno nalogo, da se v političnem 
in kulturnem prostoru zavze-
mamo za pomembne vred-
note. Naj danes opozorim na 
nekatere teh vrednot. 

Kristjani se zavzemamo za 
to, da imamo iskanje resnice 
vedno za^ prvo in temeljno 
nalogo. Živeti v resnici je, 
gledano krščansko, življenje v 
Kristusu: "Jaz sem pot, res-
nica in življenje" (Jn 14,6). 
Kristjan živi v resnici, če živi v 
Jezusu Kristusu, če je v njem 
isto mišljenje, kakor je v 
Jezusu Kristusu. Pri tem ne 
smemo resnice statuirati, 
temveč resnico vedno znova 
iskati, jo na novo osvajati in 
predvsem s prošnjo po Božji 
pomoči, s kulturo in politiko 
ustvarjati okvirne možnosti, 
ki omogočajo to iskanje. 
Iskanje resnice in življenje v 
resnici ni zgolj stvar intelekta, 
temveč zahteva brezpogojno 
zavzemanje, resnost življenja. 

Kristjani naj bi bili poroštvo 

za to, da se bo kar največ sto-
rilo, da bi se učili dialoga kot 
50ti, da iščemo resnico in da 
ahko živimo v resnici; da ta 

dialog hočemo razvijati in ga 
kultivirati. Končno pa naj bi 
storili vse, da se razkrinkajo in 
razkrijejo vse skušnjave, da bi 
živeli v laži. Poskus oblikovati 
politiko, ki se ravna po resnici, 
mora spoznati, da je resnica 
cilj, ki ni nikoli popolnoma 
dosežen, kateremu pa se la-
hko bliža vsako politično de-
lovanje. Zavračamo vsak fa-
natizem, ki nas dela 
nesposobne, da bi se srečali z 
resnico ali spoštovali drugače 
misleče. Hočemo dialog 
namesto jasne ograditve. 
Tudi kdor meni, daživi popol-
noma v resnici, lahko dejan-
sko živi v laži. Žavračamo pa 
tudi neusmiljenost in barbar-
izem, ki se danes zelo pogosto 
pojavljata vodnosu do ljudi, ki 
so Kaj zakrivili. 

V razmerju doavtoritete ne 
sme veljati Ncstroyeva be-
seda: "Ker bi nas drugače 
udaril, ga vsi glasno hvalimo." 
Spoštujemo in priznavamo 
avtoriteto, ne dovolimo pa, da 
bi nas napačna avtoriteta 
zavajala v življenje laži. Med 
nami ne sme biti monopolov 
mnenj in gospodarjev 
mnenja, temveč samo mno-
govrstnost mnenj, katerih 
nosilci se morajo deklarirati v 
šoli, znanosti, raziskovanju in 
posebno v svetu meclijev. 
Naša današnja slovenska pot 
bi lahko sledilabesedam, ki so 
zapisane na nagrobniku 
kardinala Newmana: "Iz senc 
in podob k resnici." 

Današnja zahodna uskla-
jenost posameznih in skupnih 
interesov, temelječa na vi-
soko zavednem dogovarjanju 
in podpisovanju na-
jrazličnejših deklaracij, je 
začasna; še malo počakajmo 
in zgodilo se bo, kar se je že 
tisočkrat: babilonski stolp se 
bo zrušil, čeprav se zdi tistim, 
ki živijo v njem - vsaj večini -
znosen; le redki so, ki opozar-
jajo na gnilobo brezverskih 
civilizacij (prim. odnos evrop-
skih politiKOV do vojne v bivši 
Jugoslaviji...). A prav ti so - bi 
morali biti - evropski in med 
njimi tudi slovenski kristjani. 
Načrt "nove Evrope" potre-
buje ljudi in ne nazadnje krist-
jane, ki so iskreni, nesebični in 
pogumni. Potrebuje naše 
možgane, naša srca, naše roke 
in naš glas v zboru evropskih 
narodov. 

ONKRAJ NIČA SE ŽE 
IZRISUJE SMISEL 

Slovenska sodobna litera-
tura kot najbolj jasen izraz 
slovenske kulture nikakor ni 
podlegla nihilizmu, čeprav ga 
je nekaj časa posnemala. 
Danes ga odkriva, imenuje in 
irav s tem opozarja na stra-
loto življenja, ki je izgubilo 
smisel. Ali s papeževimi bese-
dami: "Svet brez Boga je 
človeku sovražen, mrzel m 
prazen." A že s tem, ko sloven-
ska s(xlobna literatura 
opozarja - v svojih najvišjih 
dosežkih -, ko ne uči kultivi-
ranja užitkov, ampak surovo 
slači slepila liberalizma in 
esteticizma, imenentizma in 
hedonizma, deluje za krščan-

sko stvar. Kdor pozorno pris-
luhne, sliši, da govori skozi 
takšno literaturo - a tudi 
glasbo, slikarstvo, filozofijo... 
- človekov krik po Smislu. 
Praznina je naslikana tako, da 
vzbuja potrebo po absolut-
nem, odrešljivem - po izhodu 
(prim. pesniški prvenec ptu-
skega pesnika vana Brača: 
Norec pod vislicami, Ptuj 
1993 - zbirko Vam od srca pri-
poročam!); da se je po eni 
strani ravno z razkrinkanjem 
nemočne, nične, plehke, grde, 
zgolj-tosvet ne resnice 
približala robu, onkraj 
caterega že sije smisel; da pa 

je na drugi strani že sama sad 
tega smisla: milosti, ki jo Bog 
poklanja trpečemu, 
preizkušenemu, iščočemu, 
grešnemu, a v bistvu nikoli do 
fcraja zapuščenemu 
človeškemu rodu. Sicer pa, 
kdo bo mo^el, če to ni uspelo 
niti nacističnemu niti komu-
nističnemu sovraštvu do 
krščanstva, zbrisati, kar je 
zaorano v nas, v naše duše m 
srce, s plugom Večnega? 

"Temeljna človekova 
potreba je potreba po smislu. 
Človek je neprestano v liojii za 
smislom in se, če ga ne najde, 
znajde v bivanjski praznini. 
Ima vse, a temeljno vprašanje, 
čemu in zakaj naj živi, ostaja 
odprto. 

S smislom doživljamo tudi 
srečo, vendar je ta drugotnega 
pomena. Primaren je smisel; če 
ga najdemo, je sreča navržena. 

Iskanje smisla vključuje 
tudi trpljenje. Človek je bitje 
trpljenja. Nobena žival ni 
zmožna tega, kajti nobena 

bolečine ne pripisuje svojemu 
jazu. 

Če bi človek izgubil smisel, 
ko se srečne okoliščine obrnejo, 
bi bil to slab smisel. Človek se 
samouresniči tako, da nozabi 
samega sebe in živi za nekoga in 
za nehij. 

Okoliščine se spreminjajo, 
vsak človek je amgačen in 
smisel se spreminja od človeka 
do človeka, od položaja do 
položaja. Iz preteklosti ostane 
ohranjeno vse: vse stvari, ki 
smo jih naredili, vse ljubezni, ki 
smo jih ljubili, in vse tipljenje, 
ki smo ga dostojanstveno trpeli-
Vse to ostane shranjeno tam, 
kjer bo žetev našega življenja.' 
(prof. Franki) 

Spoštovani g. Vili! Nit 
malo Vas ne silim k temu, das 
podava roko kakšneg-' 
novega enoumja, kajti Vi mo 
rate ostati tam, kjer ste - j' 
zelo pomembno! Le skupn( 
se moramozavzematizanek' 
jasnejšo, smiselnejšo in boljš' 
slovensko pot v spoštovanji 
drug drugega. 

Na koncu koncev je ' 
pomemben iskren, kulture 
m spoštujoč dialog, da bom 
ptujski in slovenski nasprd 
niki že enkrat postali demol 
ratični sopotniki - a ne!? Bre 
tega ne vidim nobene širš 
perspektive, kajti miseln 
zakoličenost je vedno znj 
menje monologa in ne Ji' 
loga, zablokiranos' 
zagledanosti vase. enoumj 
ornejenosti. strahu, fi 
poznavanja in nezaupanja. 

Lepo pozdravljeni! 
Slavko Baložan 
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OTROCI LENARŠKEGA VRTCA ODKRIVAJO 

Otroštvo dedkov in babic 
Delavci lenarškega vrtca se že 

dalj časa trudijo, da bi malčki 
preživeli čas v vrtcu čimbolj 
ustvarjalno in prijetno. Že pred 
leti so začeli osveščati najmlajše 
z ekološkimi temami, s kvaliteto 
življei\ja in knjižnično vzgojo. V 
letoši\jem letu pa so si zraven 
tega zastavili bogat program, ki 
so ga naslovili Otroštvo mojega 
dedka in babice. 

V programu sodelu je jo tudi 
vse podružnične eno te v lenarški 
občini. Otroci na izviren ter 
zanimiv način odkr ivajo življenje 
svojih staršev in starih staršev. 

Posamezne skupine de la jo 
povsem individualno, saj se inter-
esi otrok razlikujejo. Otroci zbi-
rajo informacije od svojih dedkov 
in babic ter drugih na te renu , 
brskajo po podstrešj ih in odkrili 
so že marsikaj zanimivega. M e d 
dnevnim poči tkom jim vzgo-
jiteljice pr ipoveduje jo stare ljud-
ske zgodbe in legende, ki so se z 
ustnim izročilom ohrani le med 
tamkajšnj i prebivalci. 

Vzgoj iteljice so povedale , da so 
z dedki in babicami navezali že 
zelo dobre stike in mnogi med 
njimi so prvič obiskali vrtec. Sku-
paj raziskujejo, kakšno je bilo v 
njihovem času družinsko in 
družabno življenje, ka tere 

o t roške igre in igrače so 
uporabljal i , kaj in kako so jedli, 
gradili, kako so potovali ter kat-
era prevozna sredstva so 
uporabljal i , kako je potekala šola 
nekoč, kako so skrbeli za zdravje 
ter katere so stare šege in običaji 
tega območja . Rezul ta te celolet-
nega dela b o d o ob koncu predsta-
vili v posebni brošuri . 

Kot nam je povedal ravnatel j 
vrtca Darko Rebernjak, b o d o 
tako najmlajš im na nevsiljiv način 

privzgojili čut zavedanja lastnih 
corenin ter tako ohranili na-

jdragocenejše značilnosti sloven-
skega naroda. 

Največ zaslug za tako zahtevno 
in inovativno delo imajo 
zaposlene vzgojiteljice, ki jim ne 
zmanjka volje in idej, saj velikok-
rat de la jo v prostorski stiski, v 
velikih skupinah in tudi po 
končanem delavniku, je sklenil 
Darko Rebernjak . 

M. Slodnjak 

Tjaša, Patricija in Zeljko oblikujejo iz gline, kot so videli v lončarski 
delavnici. Foto MS 

JUROVSKI DOL 

Vse delajo V troje 
Toplo p o m l a d n o sonce je 

zvabilo na sprehod tudi šest-
najstmesečne trojčke v 
Jurovskem Dolu . M a m a Cvetka 
nam je ponosno povedala , da so 
edini v lenarški občini. Mlada 
zakonca Peter in Cvetka Škrlec 
sta si zelo dolgo želela o t roke in 

po več letih zdravl janja sta bila 
obdarovana kar s t remi. Cvetka je 
morala v nosečnosti ležati sedem 
mesecev, ko so se zdravniki 
odločil[ za predčasen porod . 
Nuša, Žiga in Žan so bili neka j 
časa v inkubator ju in po nj ihovem 
rojstvu je bilo nekaj zapetl jajev. 

Otroci se zdaj zelo dobro razvi-
j a jo in pred časom so tudi shodili. 
Kot mnogi nedonošenčki so tudi 
Skrlečivi malčki bili potrebni 
veliko nege in posebne telovadbe 
- še sreča, da imajo mamico, k i j e 
učiteljica telovadbe. Peter in 
Cvetka imata vedno dovolj dela, 
saj so otroci vedno v troje; v igri, 
h ranjenju ..., na žalost pa tudi 
zbolijo vsi naenkrat . 

Cvetka je povedala, da si mo-
rata z može m delo dobro organiz-
irati in razdeliti. Med tem časom, 
ko oni uživajo na svežem zraku, 
očka pospravlja s tanovanje in 
obeša perilo. Prve mesece je pri 
delu pomagala Petrova sode-
lavka iz Klemosa, ki je bila tre-
nu tno na čakanju. 

O b a starša skrbi, kako bo v pri-
hodnosti , saj se Cvetki izteka 
porodniški dopust in ne vesta, 
kako bo z varstvom. Na žalost 
tudi matere , ki rodijo trojčke, 
niso upravičene do daljšega 
porodniškega dopusta . Pa tudi fi-
nančno zelo težko shajajo, saj 
potrosi jo Cvetkino plačo samo za 
prehrano , kje pa so še druge 
po t rebne stvari. 

Fotozapis: M. Slodi\jak Nuša (v sredini), Žiga (desno) in Žan uživajo na pomladnem soncu. 

S SEJE PTUJSKE OBČINSKE VLADE 

Dovolj podlag za racionalno odločanje 
Ptujski izvršni svet je v 

prejšnjem tednu razpra-
vljal le o dveh od devetna-
jstih točk dnevnega reda. 
Zaradi prireditev ob kul-
turnem prazniku in dru-
gih nalogčlanov vlade so v 
petek govorili le o lokalni 
samoupravi in pripravah 
na kurentovanje, pregle-
dali pasotudisklepe dveh 
prejšnjih sej. 

V krajevnih skup-
nostih, kjer naj bi se sveti 
čim prej preoblikovali v 
projektne svete, imajo do-
volj podatkov oziroma 
strokovnih osnov, da 
bodo sprejeli racionalne 

odločitve o oblikovanju 
novih občin. Občinska 
vlada ne vsiljuje nobenih 
modelov, odločijo se la-
hko med tremi varian-
tami. Nek^ dvomov je 
predsednik Branko Bru-
men Izrazil ob tem, da 
bodo izvršni sveti do 
oblikovarya novih občin, 
do 31. decembra letos, 
opravljali le tekoče 
naloge, ne pa nalog na raz-
vojnem in investicijskem 
področju. Takšno de-
lovanje brez pristojnosti, 
a z odgovornostjo je po 
njegovem mnenju vpra-
šljivo. Sicer pase je izvršni 
svet zavzel za pospešeno 

preobrazbo občine in uva-
jarue lokalne samou-
prave. 

Na tradicionalno 34. 
ptujsko kurentovanje 
izvršni svet vabi predsed-
nika državnega zbora 
Hermana Rigelnika s 
kolegijem. Vabilo so pre-
jeli tudi presedniki občin 
in izvršnih svetov skup-
nosti obmejnih občin ter 
starih mest. V Ptuj n ^ bi 
13. februarja prišli tudi 
konzularni predstvniki. 

Glede razpisov za pro-
jektanta jugovzhodnega 
grajskega kompleksa in 
izbora gr^skega gostinca 

se bodo morali odločiti v 
tem tednu. Osnovna 
dilema je trenutno ta, ali 
naj bi razpisa objavili 
hkrati ali najprej za pro-
jektanta, po izdelavi ide-
jnega projekta - ta n ^ bi 
bO izdelan do marca ozi-
roma aprila - pa bi objavili 
tudi razpis za gostinca v 
jugovzhodnem gr^skem 
kompleksu. Investicijo na 
tem delu pti^skega gradu 
ocenjujejo na okrog 50 
milijonov tolarjev; za ide-
jni projekt bodo morali iz 
proračuna zagotoviti dva 
milijona tolarjev. 

MG 

ORMOŽ 

Doslej znane samo tri 
nove občine 

Zbore krajanov, na katerih so občani oblikovali predloge in stališča do lokalne samouprave, so vormoški 
obun i sklenili v nedel jo zvečer. Z a samos to jno občino so se odločili krajani Središča o b Dravi, Velike 
iNedelje in Svetega Tomaža . V Ormožu , Ivanjkovcih, Miklavžu in na Kogu so zborovalci menili, d a j e za 
ormoško občino najbol je , če os tane takšna, kot je sedaj , v Podgorcih, kjer bodo zbor krajanov morali 
ponoviti, pa jim je za sklep, da bi tudi po novem ostala ena občina na območju sedanje , manjkal en glas. 

Sicer pa razprava o lokalni samoupravi še ni končana, kajti glede bodoče ureditve se niso dokončno 
'zrekh v Ivanjkovcih in tudi na Kogu. 

VT 

PROSLAVILI KULTURNI PRAZNIK 
v petek so v Lenartu v tamkajšnjem Domu kulture pripravili 

prireditev v počastitev s lovenskega kulturnega praznika. V 
bogatem programu, ki g a j e povezovala Aleksandra Slana, s o 
nastopali člani Kulturnoumetniškega društva Lenart, vokalni 
kvintet Završki fantje in p lesna skupina PANDA z lat-
inskoameriškimi in standardnimi plesi, balerine Baletne šole 
Lenart, društvo MOL s pihalnim kvintetom. Obrtniški pevski 
zbor, Slovenskogoriški nonet, otroški pevski zbor Osnovne 
šole Lenart in malčki iz lenarškega vrtca. Prireditev so si ogledali 
številni Lenarčani in tako znova dokazali, da si v Lenartu želijo 
podobnih prireditev. Potrdili pa so tudi, d a z a t o potrebujejo svoj 
Dom kulture, katerega prostore so š e pred kratkim nameravali 
na občini nameniti za različne trgovinske in d ruge dejavnosti. 

Osrednja občinska proslava občine Lenart pa je bila letos v 
Benediktu, kjer s o podelili priznanja delavcem, ki delajo na po-
dročju kulture neprofesionalno. 

Priznanjaso prejeli: Franc Bratkovič in Janez Firbas iz KUD 
Cerkvenjak, Marjan Forsin in Alojz Bernjak iz KUD Benedikt 
ter Franček Štefanec in Stane Klampfer Iz KUD Sveta Tro-
jica. 

Po proslavi je bilo že tradicionalno s rečan je kulturnih de-
lavcev občine Lenart. Obe prireditvi je pripravilaZveza kulturnih 
organizacij iz Lenarta. 

LENARŠKI MATIČARJI BREZ DELA 
Na matičnem uradu v Lenartu so nam povedali, d a s e pri njih 

že od 27, novembra ni nihče poročil. RazveseHiv je torej po-
datek, da s e bo v sobo to le poročil en mladi par. Česti tamo! 

M. Slodnjak 

S prireditve v Lenartu: Obrtniški pevski zbor iz Lenarta. 

ZGORNJA LOZNICA 

Nocoj bo en lep večer 
Zgornja Ložnica pri Slovenski 

Bistrici je zadnje desetletje 
znana po zbiranju narodopis-
nega bogastva ljudskega izročila, 
delu, ki so ga z zbiranjem starih 
pesmi, šeg, navad, legend, 
pravljic in vsakdanjem življenju 
in delu v teh krajih opravljali 
učenci pod vodstvom svojega 
učitelja Edmonta Pogorevca 
opravljali učenci petrazredne 
podružnične osnovne šole. Pred 
osmimi leti so se na prvem 
srečanju ljudskih pevcev in god-
cev občine Slovenska Bistrica po-
javile Venčeseljske ljudske pevke 
često pa so j im pritegnili moški 
člani KUD ter v svoj repertoar 
vključili tudi ljudsko petje in 
obujanje starih šeg in navad iz 
svoje mladosti. 

Letos so se člani domačega kul-
turnega društva odločili, da z 
ljudskim nas topom počasti jo 
slovenski kulturni praznik. 
Minulo soboto so pripravili 
prireditev "Nocoj bo en lep 
večer". V nabito polnem šolskem 
hodniku so se predstavile 

Venčesel jske l judske pevke, 
moški dvanajstet , ljudski godci in 
humorist i , domač ina s pr izorom 
iz igre Kralj Malhus ter pevska 
družina Brence - 8 bratov in 
sester, ki po je jo d o m a č e pesmi, 
kkakršne pri njih d o m a še vedno 
gojijo ob srečanjih, kot so godovi, 
rojstni dnevi, bratev in podobno . 

Poleg kvalitete je pritegnila 
ljudska izvirnost nas topajočih . 
T a k o so Venčesel jske ljudske 
pevke pokazale, da ne gre o njih 
zamanj dober glas že v širši 
slovenski prostor . Pri t em sta j im 
brez dvoma veliko pomagala Ra-
dio P tu j in Ivo Ciani. 

Ko se je ob koncu dveurne 
prireditve Mar t ina Lešnik, pred-
sednica K U D Alojza Avžner ja 
gledalcem zahvalila za obisk, bi ti 
še kar ostal i. T o kaže, da l judje na 
vasi kljub televiziji radi pr ide jo na 
takšne prireditve. Nas lednjo 
priložnost bodo imeli konec 
marca, ko bo njihova gledališka 
skupina pripavila igro Dve 
nevesti. 

Vida Topolovec 

Zemljevid ormoške občine, kakršna naj bi bila po prvem krogu 
zborov krajanov 

P O D G O R C I _ 

Občinsko srečanje 
ljudskih pevcev in 

godcev 

ž e karpregovornoje,da so 
vsa občinska srečanja ljud-
skih pevcev in godcev, kijih 
organizirajo Zveza kul-
turnih oragnizacij in 
posamezna kulturno-
umetniška društva, nadvse 
dobro obiskana. Tako je bilo 
tudi na letošnjem minulo 
soboto v Podgorcih. 

Za začetno veselje so 
loskrbeli muzikantje iz 
vanjkovcev, ki jih vodi 

Branko Fifnja. Skupina ljud-
skih pevcev IZ IvanjKovcevie 
prikazala spomladanska dela 
v vinogradu s polno hu-
mornih vložkov, ki so 
dvorano dobesedno spravili 
na noge. Enako lepo so spre-
jeli petje sester Nedeljko iz 
Savcev. Pesmim, ki sojih bile 
namenile za nastop, .so mo-
rale na željo publike dodati 
še nove. 

Navdušili so tudi člani 
(plklorne skupine Alojza 
Žurana iz Podgorcev s sple-
tom štajerskih plesov, ki so 
jim za ta nastop dodali novo 
Igro s klobuki. Nastopila sta 
tudi godca Venček Kolarič in 
Hanzek Petovar iz 
Ivanjkovcev. Po nastopu 
ljudskih godcev iz VeliKe 
Nedelje je nastopila po stažu 
najmlajša folklorna skupina 
iz Ivanjkovcev, ki si zaradi 
pomanjkanja denarja ne 
more kupiti takih oblek in 
čevljev, kot jih je v svoji raz-
iskavi opisala etnologinja 
Marija M^akarovič. 

Skupina iz Obreža se je 
pod vodstvom Tilike Kolarič 
predstavila s spletom pesmi 
m plesov ob Martinovem 
večeru. 

Priznanja nastopajočim 
na občinskem srečanju ljud-
skih pevcev in godcev je 
podelil predsednik OZKO 
Ormož Bojan Burgar. Ob 
tem je poudaril, da so 
prireditve, kot je srečanje 
judskih pevcev in godcev, 
ene najdragocenejših, ker se 
z njihovo pomočjo ohranja 
domače ljudsko izročilo. 

Vida Topolovec 

V Ptuju 
ustanovili 
skupnost 
gradov 

Minuli čet r tek je bila v 
palaciju ptujskega gradu 
ustanovna skupščina 
skupnosti gradov na 
Slovenskem. Njena os-
novna naloga je ohran-
jan je kul turne dediščine, 
n j eno oživljanje, eno tna 
promoci ja ter trženje 
d o m a in v tujini. Sedež 
skupnosti je v Pokrajin-
skem muzeju v ptujskem 
gradu , njen prvi predsed-
nik pa je Božidar Lahar-
nar iz gradu Dobrovo. 
Skupščina je sprejela 
pravilnik o delovanju 
skupnost i in imenovala 
častne člane skupnosti , 
med katerimi je tudi prva 
d a m a Slovenije Štefka 
Kučan. 

NaV 

Štefka Kučan, častna 
članica skupnosti gradov 
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DUSKO MADZAROVIC. DRŽAVNI PRVAK V BODVBUILDINGU 

Brez fitnessa zame ni življenja 
v novem fitness centru na Ptuju z obetajoče strašljivim 

imenom Panter lahko naenkrat vadi 45 oseb na orodju, v 
posebnem prostoru pa pod strokovnim vodstvom še 22 žensk. 
Za ljubitelje fitnessa je tam na voljo kar 300 kvadratov svetlo 
do temno vijoličastega ambienta, v katerem sta se prejšnjo 
soboto predstavila državna prvaka v bodybuildingu Dean in 
Duško Madžarovlč, 19- in 26-letna Koprčana. Pogovarjali smo 
se s starejšim, Duškom, medtem ko je mlajši brat pokazal telo 
številnim obiskovalcem in fotografu. In vendar bodybuilding, 
ki ima korenine v fitnessu, ni razkazovanje, meni najboljši 
bodybuilder v Sloveniji, pač pa način zdravega življenja, ki ga 
priporoča tudi vsem drugim. 

Ste državni prvak. Ali to 
pomeni, da ste najlepši? 

Duško: "To pomeni, d a s e m 
svoje telo razvil do tistih meja, za 
katere s o sodniki ocenili, d a s o na-
jveč vredne. Gre za mišično maso , 
mišično definicijo, estetski videz 
nasploh in prezentacijo na odru 
ob glasbi, koreografijo nas topa . . . 

Na domači sceni z bratom skoraj 
nimava več konkurence. Na 
evropski sceni s e m četrti, torej sva 
blizu vrha, za letos p a načrtujem 
tudi nas top in medaljo." 

PRED SEDMIMI LETI 
SEM BIL PODPOVO-
PREČNO RAZVIT FANTIČ 

Mladi ste, oblečeni sicer nek-
oliko širši, a vendar nič 

posebnega. In vendar tehtate 
kar nekaj... 

Duško: "Trenutno tehtam 120 
kilogramov pri višini 187 cen-
timetrov." 

Ni videti. Kako dolgo se že 
ukvarjate z bodybuildingom? 

Duško: "Sedmo leto, vendar je 
to kratko časovno obdobje , sa j je 

za d o s e g o kvalitetnih rezultatov 
potrebnih dese t in več let. Imel 
s e m srečo, d a s e m prišel v prave 
roke izkušenih trenerjev iz tujine. 
Doma s e m iz Kopra, pet minut od 
meje, in t r ener je v Trstu." 

Koliko ste v teh letih pridobili 
na teži? 

Duško: "Čepravsem s e ukvarjal 
z drugimi športi - plavanjem, no-
gometom, veslanjem -, s e m bil 
podpovprečno razvit fantič. Imel 

s e m slabih 80 kg." 

ZA KOGA JE FITNESS 
PRIMEREN? 

Ali bi tistim, ki se prehitro 
redijo, svetovali, da se prično 
ukvarjati z bodybuildingom? 

Duško: "Predlagam, d a s e ne le 
tisti, ki imajo probleme z odvečno 
težo, temveč tudi zaradi 
zdravstvenih in drugih razlogov 
ne začno ukvarjati s tekmovalnim 
bodybuildingom, pač p a s komer-
cialno zvrstjo bociybuildinga, to je 
f i tnessom kot obliko rekreacije. 
Tekmovalni bodybuilding 
odsvetujem mladim, ker je pre-
drag in sponzorjev z a t o pri nas ni. 
Za rekreacijo pa je fitness nadvse 
primeren." 

Kaj človek pridobi, če se 
ukvarja s fitnessom oziroma 
bodybuildingom? 

Duško: "Najprej izgubi 
odvečno maščobo ; večina je ob 
sodobni prehrani nekoliko nagn-
jena k rejenju.Kardiosistem telesa 
boljše deluje po vadbi telesa. 
Takšen način vadbe usmerja tudi 
k pravilni prehrani. Fitness je 
celoten sistem življenja." 

VSAKI DVE URI IN POL 
MORAM JESTI 

Prišla je vaša torba s hrano. 
Jo bova odprla? 

Duško: "Res s e m lačen, sa j že 
dobrih pet ur nisem jedel. Sicer pa 
jem na dve uri in pol. Tukaj je 
torba, v njej pa že pripravljen 
obrok, ki s e m g a pripravil zjutraj. 
Poglejmo, kaj je notri: 300 a 
testenin in 300 g kuhanega rižater 
zmleto konjsko m e s o brez olja na 
ponvi." 

Kdo vam kuha? 
Duško: "Če imava čas . 

napraviva z bratom hrano vsak 
zase , sicer pa p o m a g a mama. 
Bolj ali manj vedno." 

Koliko pojeste na dan? 
Duško: "V kalorijah 8000 kalorij 

dnevno. Povprečno poje človek 
1500 kalorij, torej je to kar veliko. 
Sicer pa je potrebno pojesti 35 od-
stotkov beljakovin - mesa , jajčnih 
beljakov, ribe, sirov, proteinskih 
koncentratov.. . , ogljikove hidrate 
- riž, testenine, zelenjavo, črni 
kruh ... To pomeni dnevno na 
primer 20 jajc, 300 dag riža, 300 

dag krompirja. Nato š e vitaminska 
in mineralna sredstva, ki 
omogoča jo , d a vse to prebavimo, 
sicer je to prevelika obremenitev 
za prebavni sistem in za telo nas-
ploh." 

RECEPT ZA ZDRAVO 
ŽIVUENJE 

Pravite, da je fitness način 
življenja. Sedaj se zdi, da pred-
vsem odnos do hrane... 

Duško: "Ne gre le za o d n o s do 
hrane, ampak celoten o d n o s do 
zdravega načina življenja - za pre-
hrano, spanje , delo, s t rese v 
življenju, celotno življenje torej." 

Lahko poveste svoj recept za 
zdravo življenje: koliko spanja, 
koliko dela? 

Duško: "Predvideno je o s e m 
do devet ur span ja ponoči in uro 
do uro in pol podnevi kot 
popoldanski počitek. V prehrani 
so dovoljeni vsi vitaminsko-miner-
alni dodatki, aminokisline, v s a d o -
voljena sredstva v športu. Stresov 

s e izogibamo - kakršnihkoli, ne 
pustimo, d a nam pridejo d o 
živega. Tu je š e vadba , in sicer dve 
uri dopo ldne in dve uri popoldne . 
Za vse to je 24 ur skoraj premalo." 

Vi se s pomočjo svojega fit-
ness centra ukvarjate z body-
buildingom profesionalno. Ali 
bi neprofesionalec lahko tako 
živel? 

Duško: "Možno je, s a m o težje. 
S e d e n j e v službi odvzame 
človeku ne le čas , p a č pa tudi en-
ergijo." 

ŽIVETI NA FITNESS 
NAČIN 

Kako naj ravna tisti, ki želi 
tako živeti? 

Duško: "Ljudi prvotno učimo o 
pravilni prehrani in o pravilnem iz-
vajanju vaj in to, kako lahko vaje 
vključijo v svoje delo. Tisti, ki hodi 
v šolo, ne more biti vrhunski tek-
movalec. S k u š a m o razložiti, d a la-
hko na jdeš č a s tudi o b rednem 
delu in vsakodnevnih ob-
veznostih." 

Ali se v Sloveniji že veliko ljudi 
ukvarja s fitnessom? 

Duško: "Ogromno. Menim, d a 
bo to kmalu postal šport številka 
ena . J e neolimpijski šport, a 
priznan kot šport . V zahodnih 

državah, p redvsem ZDA, je od-
stotek zelo velik. Tam imajo celo 
državni urad za fitness. Vzpod-
buja državljane, d ^ s e ukvarjajo s 
tem, sa j je fitness institucija, ki 
proizvaja zdrave državljane: tisti, 
ki s o man j razviti, postajajo bolj 
razviti." 

Ne prisegate pa na gibanje v 
naravi, tek, aktivnosti, ki 
vključujejo aerobne zmo-
gljivosti? 

Duško: "Aerobne aktivnosti iz-
va jamo na d rugačen način: 
vožnja s o b n e g a kolesa, tek na 
stezi ... Zdrav način predvideva 
tudi gibanje v naravi, vendar je vse 
to zopet povezano s časom." 

Kako dolgo boste vztrajali v 
bodybuildingu? 

Duško: "Z bodybuildingom se 
bom ukvarjal vedno. To je del 
mene, del mojega življenja in brez 
bodybuildinga si s e b e ne 
zamišljam. S temovalnim body-
buildingom p a s e bom ukvarjal še 
kakšno leto ali dve. Moram 
razmišljati tudi o svoji bodočnosti , 
ne morem vedno s a m o vlagati, 
moral s e bom posvetiti tudi 
drugim stvarem." 

Vso srečo za bodočnost in 
dobertek zdaj takoj! 

Milena Zupanič 

Dean Madžarovič na nastopu v fitness centu Panter. 
Foto Langerholc. 

Duško Madžarovič. 
Foto M. Zupanič. 

Predstavitev najvid-
nejše rocli sl̂ upine 

Lanskoletno koncertno dogaj'anje v Ptuju seje končalo z odličnim koncertom 
DEAFINDIANS, skupine iz Nemčije, kije skupaj z zdaj že razpadlimi ARTI-
FITIAL PUSSVS nastopila v starem kopališču. Vendar pa entuziasti iz KID-a 
ne počivajo. Za letos so pripravili še pestrejši program kot lani. 

Prvi izserijekoncertovje bil nastopvelenjskih Res Nullius, skupine, kije dodobra predramila slovensko 
ročk sceno. Z odličnimi nastopi po vsej Sloveniji, najodmevnejši je bil na predlanskem Novem rocku v 
Križankah, in z izdajo samostojnega CD-ja z naslovom "No One Can Like The Drummer Man" so postali 

eden izmed najboljših sloven-
skih ročk bendov. 

Glasba skupine ima korfn. 
ine v rocku iz 60. let. Največji 
vpliv, kar odkrito priznavajo, 
pa je na njihovo ustvarjanje 
naredil IGGY POP, predvsem 
njegova skupina s prehoda 60. v 
70. - T H E STOOGES. Vendar 
pa Res Nullius niso iz množice 
tistih skupin, ki bi enostavno 
nekoga kopirale, temveč ročk 
šestdesetih dopolnjujejo in 
vanj vnašajo novo vsebino. 

Prava slika skupine je 
vsekakor njihov nastop v živo. 
Le-ta nikogar ne pusti hlad-
nega, saj človek ob neuk-
rotljivem divjanju pevca ter 
glasbi, polni energije in "dra-
jvinga", ne more mirno stati ob 
strani in ga glasba enostavno 
potegne vase. ' 

Boris Voglar 

O nekaterih nerešljivih in nerešenih 
matematičnih In znanstvenih problemih 
TA PRISPEVEK JE POSVEČEN SPOMINU NA PTUJSKEGA MATEMATIKA, KI JE VSE 

SVOJE ŽIVLJENJE POSVETIL TEMU, DA JE ISKAL REŠITEV MATEMATIČNEGA 
PROBLEMA KVADRATURE KROGA KVADRATURA KROGA 

Če je v življenju nek problem 
težko rešljiv ali je videti nerešljiv, 
pravimo: ' T o pa je kvadratura 
kroga." In za kaj gre pri kvadraturi 
kroga? 

Ta matematični problem izvira 
še iz antičnih grških časov in so ga 
skozi več kot dva tisoč let poskušali 
rešiti matematiki in ljubitelji 
matematike zvsega sveta, vendar to 
do danes ni uspelo še nikomur. 
Problem je naslednji: Na ravnino 
narišemo s šestilom krog z nekim 
polmerom. Kako zdaj le z uporabo 
ravnila in šestila načrtati kvadrat, ki 
bo imel enako ploščino, kot jo ima 
prej narisani krog? 

Problem vsebuje poudarek, da 
smemo od pripomočkov 
uporabljati le ravnilo (brez merila) 
in šestilo, ne pa tudi drugih pri-
pomočkov, niti računanja. Kroga s 
šestilom ni težko naristai, prav tako 
lahko narišemo na list paprija z 
ravnilom in šestilom kvadrat, saj 
pravi kot lahko določimo s pomočjo 
šestila. Problem je le v tem, kako 

določiti velikost stranice kvadrata. 
Računsko to ni težko. Izenačiti je 
treba le formuli za ploščino kvad-
rata (a ) in ploščino kroga ( r ). Če 
pri obeh ploščinah, to je na obeh 
straneh enačbe, izvedemo oper- , 
acijo kvadratnega korenjanje, do-
bimo, da mora biti dolžina stranice 
kvadrate enaka kvadratnemu 
korenu iz števila krat polmer kroga. 
Potrebujemo le še merilo in prob-
lem je z računanjem in merjenjem 
hitro rešen. Na ta način ali z upo-
rabo raznih krivuljnikov je problem 
mogoče rešiti, vendar to ni tisto ta 
pravo. 

Po dveh tisočletjih neuspešnega 
intenzivnega reševanja problema 
so se matematiki, ne dolgo tega, 
začeli spraševati, ali je problem 
sploh teoretično rešljiv le zuporabo 
ravnila in šestila. Ugotovili so, da je 
mogoče z uporabo ravnila in šestila 
ponazoriti le matematične oper-
acije seštevanja, odštevanja, 
množenja, deljenja in kvadratnega 

korenjenja, problem kvadrature 
kroga pa presega obseg teh oper-
acij. Po tem razmisleku sougotovili, 
da je problem kvadrature kroga 
nerešljiv, torej da ga tudi v prihod-
nosti ne bo nihče mogel rešiti. 
Dokaz za to trditev je dolg in 
zapleten. Nekateri ljubitelji 
matematike dokazu ne verjamejo 
in poskušajo kljub temu razrešiti 
problem. Kar naprej se znajde kdo, 
ki trdi, da je rešil problem kvadra-
ture kroga, in matematiki se morajo 
nato potruditi, da mu odkrijejo, kje 
je naredil napako. Takšno vedenje 
ljubiteljev matematike je razum-
ljivo, saj bi tisti, ki bi razrešil ta dva-
tisočletni problem, postal znan po 
vsem svetu. Žal je njihovo pri-
zadevanje že vnaprej obsojeno na 
neuspeh, saj je problem nerešljiv. 

TRISEKCUAKOTA 

Tudi problem trisekcije (razde-
litve na tri enake dele) kota izvira iz 
starogrških časov. Problem je 
naslednji: Z ravnilom in 

svinčnikom narišemo na list papirja 
poljuben kot. Kako je zdaj mogoče 
le z uporabo ravnila in šestila razde-
liti ta kot na tri enake dele? 

Če imamo na razpolago tudi ko-
tomer, lahko podani kot izmerimo, 
izmerjeno vrednost z računanjem 
razdelimo s tri, nato pa izračunano 
tretjino kota s pomočjo kotomera 
vrišemo na papir. Problem je torej 
matematično rešljiv, vendar smo 
pri reševanju uporabljali kotomer 
in računanje, kar pa po 
postavljenem problemu ni do-
voljeno. Kota samo s šestilom in 
ravnilom ni težko razdeliti na dva 
enaka dela (bisekcija kota), saj 
znamo s šestilom in ravnilom nari-
sati njegovosimetralo,vendarv dva 
tisoč letih ni nikomur uspelo razde-
liti kota na tri enake dele le z upo-
rabo šestila in ravnila. 

Po podobnem razmisleku kot pri 
problemu kvadrature kroga so 
matematiki dokazali, da je problem 
trisekcije kota nerešljiv in bo tak 

tudi ostal. Tudi v zvezi s trisekcijo 
kota se najdejo nejeverni Tomaži, 
ki ne verjamejo, da je problem 
nerešljiv natančno (je pa rešljiv 
približno) in objavijo svoje 
"rešitve", za katere pa se vedno 
izkaže, da vsebujejo v izvajanju na-
pako. 

Naj dostavim, da obstajajo koti, 
kijih je mogoče samo z ravnilom in 
šestilom razdeliti na tri enake dele, 
na primer pravi kot, iztegnjeni kot 
itd., vendar problem zahteva me-
todo za trisekcijo kateregakoli 
kota. 

PODVOJITEV KOCKE 
Tretji klasični matematični prob-

lem, ki izvira od antičnih grških 
matematikov, ja tako imenovana 
"podvojitev kocke". Problem zasta-
vimo tako: Na papirju imamo nari-
sano stranico kocke, a. Kako le z 
upx)rabo ravnila in šestila narisati 
stranico druge kocke, b, tako da ima 
druga kocka dvakrat večjo pros-
torni no od prve kocke? 

Tudi ta problem je z uporabo 
merila in računanja enostavno 
rešljiv. Vemo namreč, da je pros-
tornina prve kocke enaka a", pros-
tornina druge kocke pa (po zahtevi) 
b^ = 2a . Če enačbo kubično 
korenimo, dobimo, da je stranica 
druge kocke, b, enaka kubični 
koren iz 2 krat stranica prve kocke. 
Če z merilom izmerimo dolžino 
stranice prve kocke in nato 
izračunamo dolžino stranice druge 
kocke ter jo nato z merilom vne-

semo na papir, smo nalogo rešili, 
vendar naloge nismo rešili le s pred-
pisanima pripomočkoma. To ni us-
pelo doslej še nikomur in tudi v pri-
hodnosti ne bo, saj obstaja tudi za 
problem podvojitve kocke obsežen 
dokaz, da le z uporabo ravnila in 
šestila ni rešljiv. Z obema orodjema 
namreč ni mogoče ponazorili oper-
acije kubičnega korenjenja. 

FERMATOV PROBLEM 
Ta problem je zastavil francosk 

matematik Fermat pred kakšnim? 
dvema stoletjema. Problem spadi 
na področje naravnih števil, to jf 
števil, s katerimi štejemo: 1,2,3,4,.' 
... Vsako od naravnih števil ima z; 
eno večjega naslednika, zato n 
nobenega naravnega števila, ki fc 
bilozadnje. Pravimo, da je naravnil 
števil (števno) neskončno mnoge 
V tej množici vseh naravnih štev 
iščemo štiri števila n, x, y, z, ki s 
med seboj povezana tako: 

x"-l-y" = z" (1) 
Fermat je postavil vprašanje: A 

obstaja vsaj ena takšna četveric 
naravnih števil, ki zadošča izraz 
(1). Z a č n i m o z n = 1. Tedaj dobim 
izenačbe( l ) izraz 

X -f- y = z 

Tej enakosti zadošča mnogo tn 
jic števil, na primer 2,3,5, saj velja 
-H 3 = 5. Tej enakosti zadoščajo tU' 
151, 16, 167, saj velja 151 16 
167. Za n = 1 je takšnih števil x, y. 
ki zadoščajo izrazu (1) mnogo. 

Nadaljevanje prihodnjič 
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Aluminij - Publikum 2:1 
Kidričani sov sicer pripravljal-

nem srečanju z zadetki Fridla in 
Mertelja premagati prvoligaše iz 
Celja. 

Tretje mesto za Poetovio 
Viceprvaki Slovenije v malem 

nogometu so na velikem dvoran-
skem turnirju v Msriboru osvojili 
tretje mesto, Silvo Komik pa je 
bil znova najboljši vratar. 

Dravi osmo mesto 
Pionirji Drave so na med-

narodnem turnirju v Ljutomeru 
osvojili zadnje, osmo mesto, po-
tem koso tekmos Potrošnikom iz 
Beltincev za sedmo mesto izgu-
bili po šestmetrovkah. 

Prva zmaga 
v prvi državni ženski 

namiznoteniški ligi so igralke 
Petovije z 2:5 v Ljubljani izgu-
bile s Kajuhom Slovanom in so 
še naprej tretje. Fantje so v 
drugi ligi v Ptuju dosegli prvo 
zmago, saj so s 4:3 premagali In-
grao, drugo srečanje, z raven-
skim Fužinarjem, pa so izgubili 
z2:5. 

l.k. 

Ptujčanom vsa 
prva mesta 

v Ptuju je bilo 5. februarja 
področno invalidsko prven-
stvo v streljanju s serijsko 
zračno puško in pištolo. Na 
zračnem strelišču so se ob de-
veti uri zbrali strelci invalidi iz 
Murske Sobote, Ljutomera, 
Ormoža in Ptuja. 

Po kategorijah invalidnosti 
so se na državno prvenstvo 
uvrstili: Ludvik Pšaid st. s 34 
krogi, Franček Ljubeč s 328 
krogi (oba DI Ptuj^ in Franc 
NVemdorfer s 321 Krogi - vsi 
kategorija 01 ; Jože Pinatrič 
(322) - kategorija G2, Srečko 
Majcenovič (321) - G3 ter 
Slavko Ivanovič (554) z zračno 
pištolo. Vsi so prekoračili 
določeno normo in pričaku-
jemo lahko dobre vesti z 
državnega prvenstva. 

Franc Cetl 

Ptujčani odlični v drugem polčasu 
Na našem območju je veliko pozornost vzbudilo gos-

tovanje Cel janov v Ptuju, ki so v dvorani Center 
navdušili, domači pa so v drugem polčasu prikazali 
izvrstno Igro, saj so ta del dobili z zadetkom prednosti. 
Velika Nedel ja se je dobro upirala v Ajdovščini, 
Ormožani pa so v derblju vzhodne druge lige pre-
senetili Bakovčane In jih v Veliki Nedelji premagali z 

DRAVA-PIVOVARNA 
L A Š K 0 1 7 : 2 3 (5 :12) 

Ptujčani sopredpolnošpor tno 
dvorano Center začeli izjemno 
slabo in odlični gostje iz Celja so 
povedli s 4:0, razliko pa do 

polčasa povišali na sedem zadet-
kov. Igralci Drave so v obrambi 
igrali še kolikor toliko dobro, v 
napadu pa neodločno in neučink-
ovito. 

Očitno so s trenerjem 
Hrupičem ob polčasu imeli koris-
ten pogovor, saj je bil drugi polčas 
nekaj povsem drugega. S serijo 
3:0 so v nekaj minutah znižali na 
štiri zadetke, 8:12, zlasti dobri pa 
so bili v obrambi. Celjani se 
seveda niso pustili, kar se od 
ekipe iz evropskih pokalov tudi 
pričakuje, zato so gledalci videli 

zelo kakovostno tekmo. Res je, 
da so gostje zadetke dosegali z 
navidezno lahkoto, res pa je tudi, 
da so razliko petih zadetkov la-
hko držali le s čvrsto igro v 
obrambi, saj so bili Ptujčani v na-

padu zelo podjetni in z uspelimi 
kombinacijami so dosegli kar 
dvanajst zadetkov. 

Kakovost Drave potrjuje tudi 
dejstvo, da je Pivovarna Laško 
tekmo odigrala s prvo postavo, ki 
je minulo sredo premagala 
Avstrijce! Gostje so boljša ekipa 
predvsem zato, ker trenirajo 
dvakrat na dan, Ptujčani pa enk-
rat, da o igralskih izkušnjah ne 
pišemo. 

Ptujčane je tokrat prvič spod-
bujala navijaška skupina mlajših 
igralcev, ki je ob koncu z bučnim 
navijanjem tudi pred dvoranopo-
spremila goste in jim zaželela 
veliko uspeha v evropskih poka-
lih, tako kot kurenti, ki so pred 
tekmo odplesali na sredini 
igralne površine. 

DRA VA: Krauthaker, Novak 4, 
Terbuc 1, Belšak, A. Potočnjak, 
Vugrinec 1, Sagadin, Pisar 1, Be-
lančič 8, Hmjadovič, Privšek 2, 
Pintarič. 

FRUCTAL-VELIKA 
NEDELJA 21:18 (10:10) 

Velikonedeljčani so jeseni 
Ajdovce premagali v svoji 

dvorani, glede na visoko razliko v 
točkah pa je bilo pričakovati 
zanesljivo zmago domačih. Ven-
dar ni bilo tako, saj so z začetnim 
vodstvom 4:1 pokazali, da 
domačim ne bo lahko. Držali so 
se zelo dobro, odločila pa je 
izkušenost Fructala, ki že leta 
igra v najboljši slovenski ligi. 

VELIKA NEDEUA: Kovačec, 
A. Mesarec 4, Zorli 2, Trofenik 4, 
Gregurič 3, Ivaniiša, Kumer 4, 
Bezjak 1, Novak, Lah, S. Mesarec, 

Gaberc. 

VELIKANEDELJA-
DRAVA 

v 16. kolu prve državne lige bo 
v soboto zvečer na sporedu tradi-
cionalni derbi sosedov, ki bo tok-
rat v Veliki Nedelji, začeli pa ga 
bodo ob 19. uri. Favorit je seveda 
ptujska Drava, ki pa se bo za 
zmago morala izjemno potruditi, 
tako kot je bilojeseni v Ptuju. 

l.kotar 
Celjani so se predvsem v prvem polčasu prevečkrat z lahkoto 
prebili skozi obrambo domačih. Evropa v Ptuju! 

Goste in gledalce so pred tekmo pozdravili ptujski kurenti. 

V ekipi Drave se je tokrat izkazal Belančič, kije spodbudil igralce 
k dobri Igri v drugem polčasu. 

Zavec zelo 
uspešen na Reki 

v soboto in nedeljo seje med-
narodnega mitinga na Reki na 
Hrvaškem udeležil tudi boksar 
Boksarskeg šole Breg, državni 
mladinski prvak Dejan Zavec. 
Spremljal ga je trener Ivan 
Pucko. Na turnirju je nastopilo 
40 boksarjev iz Hrvaške, Italije, 
Avstrije, Češke in Slovenije. 

Po Pučkovih besedah je bil 
ptujski boksar na tem močnem 
turnirju razmeroma izstopajoč 
tekmovalec, saj je uspešno bok-
sal v polfinalu m se uvrstil tudi v 
finale, tako da so ga italijanski 
kolegi povabili na enega izmed 
njihovin turnirjev. Dejan Zavec 
je v polfinalu premagal split-
skega boksana Renata Joviča v 
tretji rundi s Icnock outom, v fi-
nalni pa je izgubil s Puljčanom 
Denisom Baliagičem 2:1 po 
točkah. 

McZ 

Š p o r t n a zveza P t u j in 

O d b o j k a r s k i k l u b P t u j or -

ganiz i ra ta v s o b o t o v 

špor tn i d v o r a n i C e n t e r 

rckrcaci jski t u rn i r v o d b o -

jki " Z A K U R E N T O V 

P O K A L " . N a s t o p a j o la-

hko m e š a n e e k i p e , ki se 

lahko pr i javi jo n a Š p o r t n i 

zvezi (771-745) ali 15 mi-

nut p r e d p r i č e t k o m tek-

m o v a n j a v dvo ran i . T e k -

m o v a n j e se b o p r i če lo o b 

8. uri. 

Andreja Razlag naj-
boljša posameznica 

Ptujčanka Andreja Razlag, 
članica Kegljaškega kluba 
EMO Celje, nadaljuje odlične 
nastope. V 14. kolu druge 
zvezne lige za članice je proti 
ekipi Norik Ljubljana podrla 
418 kegljev in bila najboljša 
posameznica srečanja. Na-
sprotnica izkušena Tončka 
Cenčič jo je v prvih 50 lučajih 
prehitela za 12 kegljev, kar je 
za domači teren veliko, ven-
dar je Andreja z umirjeno igro 
nadoknadila izgubljeno in 
bila ob koncu boljša za 5 
kegljev. 

Odlično pa je igrala tudi v nedeljo 
doma proti izredno močni ekipi 
MTT iz Maribora, ki je zraven 
celjske ekipe najresnejši kandidat 
za prvo mesto. Andreja je bila s 413 
podrtimi keglji ponovno najboljša 
posameznica inje veliko prispevala 
k zmagi svoje ekipe, ki ima tri kola 
pred koncem tako 4 točke pred-
nosti in skoraj gotovo seji nasmiha 
zlata medalja. 

Ni zato naključje, da so naslovi 
najboljših za leto 1993 v ženskem 
kegljanju odšli v Celje: so najboljši 
ženski kegljaški klub, imajo na-
jboljšo ekipo mladink (z njo je An-
dreja lani osvojila naslov državnih 
prvakinj), najboljšo mladinko 
Katjo Sedinek (z njo sta bili lani 
državni prvakinji med kadetskimi 
pari) in najboljšo članico, dvak-
ratno svetovno prvakinjo Mariko 
Kardinar, sicer pa je KK EMO 
Celje tudi najboljši kegljaški kolek-
tiv nasploh v Sloveniji za leto 1993. 

Ali si je mogoče želeti še boljše 
športno okolje? Le da bi bilo bližje. 
Pa nič zato. Andreja že vneto nabira 
točke za novo sezono tako za klub, 
kjer bo skoraj zagotovo prva v 2. 
državni ligi, Iprvi bodo tudi v 3. 
državni ligi (verjetno tudi članice 1. 
lige ne bodo izgubile naslova), pa 
tudi Andrejin državni naslov v 
mladinskih parih prinaša nove 
točke tako mladinski kot članski 
ekipi, gotovo pa tudi kaj točk za pot 
na evropsko kadetsko prvenstvo 
maja letosv Italiji in mladinskosve-
tovno prvenstvo leta 1995. 

PLAVANJE 
Oživljanje 
športnega 
plavanja v 
Ptuju 

Plavalni klub Toplice je 
pričel pred dobrim mesecem 
voditi v Termah športno šolo 
plavanja, ki jo sedaj obiskuje 
25 osnovnošolcev, starih od 7 
do 11 let. Vse glavne stile 
plavanja naj bi osvojili v 40 
urah, vadijo pa dvakrat 
tedensko pod nadzorstvom 
vaditeljev Sama Glavnika, 
Franja Rozmana in Boruta 
Petroviča. Povedal i so, da je v 
tem trenutku še čas, da se jim 
priključijo tudi novi. 

Ptujski plavalni klub nam-
erava tako ponovno oživiti 
športnoplavanje, ki je v Ptuju 
zamrlo pred desetimi leti. 
Kljub temu da je v Termah 
voda za trening nekoliko pre-
topla, vodstvo kluba v svojih 
načrtih stavi na znižanje tem-
perature v nekaj letih in s 
tem, ob možnosti uporabe 
zunanjega bazena poleti, na 
primerne pogoje za trening. 

Vzporedno s šolo šport-
nega plavanja organizirajo 
tudi tečaj za odrasle ne-
plavalce. Odzivje bil po bese-
dah predsednika kluba 
Franja Rozmana dober in vsi 
so že po nekaj urah splavali. 

McZ 

JUDO 
Damjan Petek državni prvak 
Med 126 tekmovalci so na 

državnem prvenstvu v judu, ki je 
bilo v Slovenj Gradcu, nastopili 
tudi ptujski judoisti in judoisti iz 
Gorišnice. Tako je odlično nastopil 
tudi Gorišničan Damjan Petek, s ^ 
je v kategoriji do 86 kilogramov 
premagal kasneje dni-
gouvrščenega Fabijana in osvojil 
naslov državnega prvaka. 

Vidni uvrstitvi sta dosegla še član 
Judo kluba Drava Murko, ki je v 
kategoriji nad 95 kilogrami dosegel 
srebrno, Gorišničan Plošinjak pa v 
isti kategoriji bronasto medaljo. 

Ekipa Gorišnice je bila v skupni 
uvrstitvi s 459 točkami četrta za 
prvouvrščenim Impolom (1166 
točk), Celjani (500 točk) in mari-
borskim Branikom (497 točk). 

McZ 
Damjan Petek 

DRŽAVNO PRVENSTVO V PARASKIJU 

Ptujski padalci drugi 
Skupek rezultatov šestih skokov 

na cilj in dveh veleslalomov na 
smučiščih Vitranca pri Kranjski 
Gori je pokazal, daje trenutno na-
jboljši tovrstni tekmovalec v 
Sloveniji leski padalec Matjaž 
Pristavec; ekipa ALC Petrol je tudi 
v ekipni uvrstitvi zmagala. Ptujski 
padalci so bili med slovenskimi eki-
pami drugi, v mednarodni 
konkurenci pa četrti. 

V mednarodni konkurenci so 
zmagali Zagrebčani. Ti, Osiječani 
in Makedonci so namreč dali prven-
stvu mednarodno dimenzijo. 
Druga je bila ekipa ALC Petrol, 
tretja ekipa iz Skopja in četrti 
Ptujčani. Skupno je sodelovalo 
osem ekip. 

Ptujski padalci so nastopili v 
sestavi A eksander Čuš (med 
posamezniki 16. mesto), Branko 
Jakolič (17. mesto), Mirko Vršič 
(20. mesto) in Igor Glažar (25. 

mesto). Nastopilo je 34 tekmoval-
cev. 

Kot je povedal vodja ptujske 
ekipe in sodnik na tekmovanju 
Stanko Čuš, ptujski padalci leških 
najbrž ne bodo mogli premagati, saj 
imajo le-ti mnogo oo jše pogoje za 
trening, ker jih v veliki men finan-
cira TO, doma so blizu hribov in 
tako je kar nekaj njihovih padalcev 
bilo tudi slovenskih mladinskih 
reprezentantdv v smučanju, so pa 
bi i ptujski padalci letos bolje 
pripravljeni tudi v smučanju, saj jim 
je domači aeroklub omogočil tren-
ing na Pohorju. Skokali so od petka 
do nedelje v izjemno zahtevnih 
razmerah, tako d a j e Leščan Senad 
Salkič, kije skakal najbolje, dosegel 
6 centimetrov, sicer pa je v komoi-
naciji zmagal Matjaž Pristevec pred 
Brankom Mirtom (oba Lesce) in 
Nenadom Pušutom iz Zagreba. 

McZ 
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Zakon o varuhu človekovih pravic 
v URADNEM LISTU REPUBLIKE SLOVENIJE ŠT. 71 Z DNE 30/XII-1993 JE BIL OB-
JAVUEN ZAKON O VARUHU ČLOVEKOVIH PRAVIC, KI JE ZAČEL VEIJATI15/1-1994 

Ker se bodo po vsej verjetnosti tudi mnogi bralci 
Tednika obračali za pomoč k varuhu človekovih 
pravic, jim bo koristilo, če bodo seznanjeni vsaj z 
najvažnejšimi določbami Zakona o varuhu človek-
ovih pravic. Upam,da j im jih bom uspel predstaviti 
s tem člankom. 

KAJ SO "ČLOVEKOVE PRAVICE" 

Pod po jmom "človekove pravice" r a z u m e m o 
osebnostne pravice, ki so absolutne, kar pomeni , da 
učinkujejo zoper vsakega, so nepremoženjske , 
neprenosljive in nepodedl j ive ter kot take varu je jo 
osebnost , telo in mora lne vrednosti , te lesno in 
moralno integri teto oseb. Takšne pravice, ki so 
naštete tudi v II. poglavju ustave Republ ike 
Slovenije iz leta 1991 pod naslovom "Človekove 
pravice in t emel jne svoboščine" (v členih 14 - 65), so 
npr. pravica do: enakost i pred zakonom, nedotak-
ljivosti človekovega življenja, sodnega varstva, 
svobode gibanja, nedotaklj ivosti s tanovanja , 
svobode vesti, zbiranja in združevanja , pribežališča, 
svobode dela, volilne pravice itd. 

URESNIČEVANJE IN OMEJEVANJE 
ČLOVEKOVIH PRAVIC 

V 1 5 . členu sedan je ustave je zapisano: "Človekove 
pravice in t emel jne svoboščine se uresničuje jo ne-
posredno na podlagi ustave. Z z a k o n o m je mogoče 
predpisati način uresničevanja človekovih pravic in 
temeljnih svoboščin, kadar tako določa ustava ali če 
je to nu jno zaradi same narave posamezne pravice 
ali svoboščine. Človekove pravice in temel jne 
svoboščine so ome jene s amo s pravicami drugih in v 
primerih, ki jih določa ta ustava. Zagotovl jeni sta 
sodno varstvo človekovih pravic in temel jnih 
svoboščin ter pravica do odprave posledic njihove 
kršitve. N o b e n e človekove pravice ali t emel jne 
svoboščine, u re jene v pravnih akt ih, ki vel jajo v 
Sloveniji, ni dopus tno omejevat i z izgovorom, d a j e 
ta ustava ne priznava ali j o priznava v manjši meri." 

ZAČASNA RAZVELJAVITEV IN OMEJITEV 
ČLOVEKOVIH PRAVIC 

Neka te re v ustavi do ločene človekove pravice in te-
meljne svoboščine je mogoče začasno razveljaviti 
ali omeji t i le v vojnem ali iz rednem stanju, vendar 
samo glede nekater ih , ne pa glede vseh (glej 16. člen 
ustave). 

KRŠILCI ČLOVEKOVIH PRAVIC 

Možni kršilci teh pravic so: občani , gospodarske in 
druge organizacije, društva, državni organi itd. So-
glašam z določbo 195. člena slovenske ustave iz leta 
1974, kjer je zapisano, da se svoboščine in pravice 

človeka, določene v ustavi, uresničujejo v medsebcv 
jni solidarnost i ljudi in z izpolnjevanjem dolžnosti in 
odgovornosti vsakogar do vseh in vseh do vsakogar. 
Vsakdo je dolžan spoštovati svoboščine in pravice 
drugih in je za to odgovoren. 

KDO VARUJE ČLOVEKOVE PRAVICE 

Z a varstvo človekovih pravic so v ustavi in zakonih 
predvideni razni organi v društvih, gospodarskih or-
ganizacijah, zavodih, v lokalni samoupravi , državni 
upravi, v pravosodju itd. Ker se pa često dogaja , da 
tudi tisti, ki so v pravnem redu poklicani za 
varovanje človekovih pravic in temeljnih svoboščin, 
te pravice kršijo, so v mnogih državah postavili 
poseben organ, ki na j varuje človekove pravice in te-
mel jne svoboščine v razmerju do državnih organov, 
organov lokalne samouprave in nosilcev javnih 
pooblastil . Tako rgan , ki je poznan pod imenom om-
budsman (ta beseda pomeni pooblaščeni zastop-
nik) imajo Švedska, Finska, Poljska, Madžarska in 
še nekatere evropske in izvenevropske države. V 
Sloveniji je že nekaj let opravljal enake oziroma po-
dobne naloge, kot jih opravlja omejen i ombuds-
man . Svet za varstvo človekovih pravic in temeljnih 
svoboščin. 

S spre je t jem Z a k o n a o varuhu človekovih pravic 
smo realizirali 150. člen ustave, ki se glasi: "Za 
varovanje človekovih pravic in temeljnih svoboščin 
v razmer ju do državnih organov, organov lokalne 
samouprave in nosilcev javnih pooblastil se z zak-
o n o m določi varuh pravic državljanov. Z zakonom 
se lahko za posamezna področja določijo posebni 
varuhi pravic državljanov." 

Og le jmo si neka j najvaženjših določb iz zakona, ki v 
celoti vsebuje 59 členov. Na j omenim, da bom v 
nadal jevnaju tega članka za omen jen i zakon 
uporabljal okrajšavo Z V Č P , za varuha oz. 
varuhin jo človekovih pravic pa le besedo varuh. 

VOLITVE VARUHA ČLOVEKOVIH PRAVIC 

Kandida ta za varuha predlaga predsednik Repub-
like. V Z V Č P je navedeno le, d a j e lahko varuh le 
državljan Republ ike Slovenije, m e d t e m ko do-
drugih pogojev, ki bi jih moral izpolnjevati kandidat 
za varuha (npr. izobrazba, praksa, starost itd.), 
zakon ne vsebuje. 

Jasno je, da bo glede na položaj in naloge, k i j ih bo 
opravljal , moral biti varuh v s t rokovnem in moral-
nem pogledu pr imerna oseba. V a r u h a bo za dobo 
šestih let izvolil državni zbor z dvetret j insko večino 
glasov vseh poslancev. Po pre teku manda tne dobe 
bo lahko še enkra t izvoljen za varuha . 

Nadaljevanje prihodnjič 

MLADINSKA SOBA ZA BRANKA SARLAHA 
^^Presenečen sem, pmsšnečen..." 
Drugi februar letos je bil za 

hudega ^ sladkornega bolnika 
Branka Šarlaha iz Dornave 2/a 
eden srečnejših dnevov. Obiskali so 
ga lastnik firme Conexio - proda-
jalne Solid Ivan Matjašič z ženo 
Slavico, lastnik salona pohištva 
Šmigoc iz Spuhlje Janez Šmigoc in 
predsednica Društva sladkornih 
bolnikov Ptuj Marija Velikonja ter 
mu izročili mladinsko sobo, na-
grado firme Conexio, ki bi jo sicer 
moral dobiti eden od nagrajencev 
novoletnega žrebanja v Solidovih 
prodajalnah. Ker pa se nagrajenec 
ni oglasil, so nagrado namenili v hu-
manitarne namene. Tako so pred-
videvali že ob žrebanju. 

Branko Šarlah je ob prevzemu 
nagrade ves srečen izjavil: "Pre-
senečen sem, presenečen..." V stari 
stanovanjski hiši, ki je last Kmeti-
jskega kombinata Ptuj, živi sam. 
Mama mu je umrla pred sedmimi 
leti, očim pa seje vrnil v Avstrijo. Ko 
je bil še pri močeh, je veliko delal v 
krajevni skupnosti, kinodvorani, 
skrbel za pokopališče, odkar 
pomni, pa je član strelske družine. 
Zadnja leta ga pestijo poškodbe 
nog, zato se giblje s pomočjo bergel. 
Za stike s svetom mu zvesto služi 
moped, s katerim se popelje tudi na 
ribolov. Ob Pesnici preživi marsi-
katero lepo urico. 

Darilo Conexia, ki je daroval 
pohištvo za sobo, in Salona 
pohištva Šmigoc, ki je prispeval 
Iežišče,jeza Branka potrdiloveč, da 
humanost med ljudmi še živi. Sicer 
pa sam rad pove, da mu pri pre-
magovanju vsakodnevnih težav po-
magajo sosedje in prijatelji. Na 
bolezen, s katero se spopada že 24 
let - zbolel je pri sedemnajstih, ko je 
bil v rudarski šoli -, skuša pozabiti, 
kolikor se le da. Prejšnja leta, pravi, 
je dobesedno silil v družbo, samo da 
ni bil sam in da je bilo čim manj 

možnosti, da bi mislil na bolezen. 
Ta mu je sicer v življenju veliko 

vzela in nekaterih svojih ciljev zato 
ni mogel uresničiti. Ker je bil 
nesposoben za delo, se je nekaj let 
prebijal kot sezonski delavec, 
pozneje pa tudi tega ni več zmogel. 
Danes je njegov edini vir 
preživljanja družinska pokojnina 
po mami, ki znaša 15.000 tolarjev. S 
tem pa se zelo težko preživlja, ker 
mora kot sladkorni bolnik uživati 

veliko dietne hrane, ki je izredno 
draga. Ker pa je navajen odrekanja, 
mu ni težko. 

Vsaka pomoč pride prav. Ob 
novem letu so se ga spomnili v 
Društvu za boj proti sladkorni 
bolezni Ptuj, kjer mu skušajo poma-
gati po najboljših močeh, spomnila 
pa se ga je tudi krajevna skupnost 
Dornava. Kaže, da bo odslej 
mesečno prejemal tudi paket 
Rdečega križa. Branko Šarlah se 
trudi, da bi kljub temu, da živi sam, 
polno živel. Veliko čita. Najbolj pa 
si želi, da bi kljub bolezni ostal še 
kolikor toliko zdrav. Zaveda se, da 

sladkorna bolezen prinaša številne 
komplikacije na drugih organih, 
zatojezelodiscipliniran.Kotdiaba-
tiksi pač vsega ne more privoščiti. Z 
dieto in zdravili pa se da bolezen ob-
vladovati. 

Druga velika želja pa je, da bi mu 
uspelo prepleskati stanovanje. 
Novo sobo želi postaviti v urejeno 
okolje. Ko smo se poslavljali, nas je 
še enkrat prosil, da se zahvalimo 
vsem, ki mu pomagajo, da je nje-

govo življenje kljub bolezni lepše in 
bogatejše. 

Ivan Matjašič je zadovoljen, ker 
je soba prišla v prave roke: "Živim v 
Dornavi, pa nisem vedel, da je 
Branko tako hud bolnik." Kako 
malo je včasih potrebno, da 
spoznamo življenje drugih, in če je 
potrebno, tudi pomagamo. Morda 
pa bo Branka po našem zapisu 
obiskal kak pleskar in mu olepšal 
dom. Naše uredništvo se je že 
odločilo, da mu bo brezplačno 
pošiljalo Tednik. 

MG 

Branko Šarlah prevzema pohištvo. Foto: OM 

KRVODAJALCI 
25. januar; Franc Greif, 

Trniče 10, Starše; Rajko Ko-
larič, Tovarniška c. 5, 
Kidričevo; Slavko Ljubeč, 
Nova vas 73/a, Markovci; Mar-
jan Cajnko, Nova vas 100/b; 
Lucija Cafuta, Trnovec 2, 
Ivovrenc na Dr. polju; Matevž 
Mohorko, Apače 3; Albin 
Dončec, Kajuhova 3, Ptuj; 
Jože Voglar, Skrblje 9/a, 
Majšperk; Albin Avguštin, 
Ia)vrenc na Dr. polju; Radko 
Hojak, Kraigherjeva 15, 
Kidričevo; Janko Petek, 
Trubarjeva 9, Ptuj; Arpad 
Rudaš, Ljutomerska 24, 
Ormož; Marija Vajdič, Rim-
ska ploščad 1, Ptuj; Ivan Ix -
bar, Polenšak 29; Jerica Mar, 
Moravci 154/a, Mala Nedelja. 

27. januar: Ivan Cafuta, 
lojžina 6, Podlehnik; Mirko 
Samobolec, Župe6a vas 2/a, 
Lovrenc; Vojko Sohar, Zg. 
Hajdina 137; Janez Čeh, 
Krčevina 69, Ptuj; Zoran Pe-
ternel, Kajuhova 3, Ptuj; Šte-
fan Dončec, Ul. N. Tesle 3, 
Kidričevo; Franc Prelog, 
Markovci 52; Anton Leskovar, 
Lovrenc na Dr. polju 1; Vilko 
Turk, Lovrenc na Dr. polju; 
Alojz Cajnko, Kajuhova 11, 
Kidričevo; Miran Pešl, Arba-
jterjeva 8, Ptuj; Branko Luk-
man, Jurovci 5/a, Videm; 
Bruno Skuber, B. Kraigherja 
26, Kidričevo; Jože Jančec, B. 
Kraigherja 14, Kidričevo; Ro-
mana Mertuk, Kraigherjeva 
23, Kidričevo; Milan Lebar, 
Polenšak 29; Fredi Fijavž, 
Sestrže 10, Majšperk; Viktor 
Bukvič, Žetale 84/a; Cvetko 
Šprah, Kraigherjeva 16, Ptuj; 
Stanko Kurbus, Volkmerjeva 
23, Ptuj; Ivan Nahberger, 
Draženci 72; Milan Jerebič, 
Moravci 148, Bučkovci; 
Branko Forstnerič, Tržeč 14, 
Videm; Janez Šilak, Slomi 16, 
Polenšak; Zvonko Kolednik, 
Ul. 25. maja 3, Ptuj; Janez 
Bukvič, Ul. 5. prekomorske 9, 
Ptuj; Bojan Petek, Tibolci 34, 
Gorišnica; Franc Tetičkovič, 
Lovrenc 82; Slobodan Cicima-
novič, Ul. 25. maja, Ptuj; Bojan 
Mere, Soviče 12, Videm pri 
Ptuju; Matjaž Horvat, Kve-
drova 3, Ptuj; Peter Nahber-
ger, Župečja vas 20, Lovrenc; 
Jože Grula, Skorba 41/c; Jože 
Kramberger, Cirkovce 60/c; 
Danijel Ters, Hotinja vas 122, 
Orehova vas; Mirko Kozel, 
Lahova 19, Maribor; Irena 
Tašner, Trubarjeva 11, Ptuj; 
Stanko Topolovec, Jablovec 
39, Podlehnik; Anton 
Topolovec, l ed ina 20/a, Mari-
bor; Štefan Breznik, Ul. Zofke 
Kukovič 55, Maribor; Marjan 
Lešnjek, Betnavska 127, Mari-
bor; Marjan Kac, Sve-
tozarevska 4, Maribor; Kon-
rad Svenšek, Kvedrova 2, Ptuj; 
Mikan Trifunovič, Rancarska 
12, Sp. Duplek; Vladimir 
Moravs, Ljubljanska 98, Rače; 
Zlatko Galun, Hajdoše 78/f; 
Marjan Valenko, Gorišnica 
170. 

28. januar: Miroslav 
Šimenko, Špindlerjeva 5, Ptuj; 
Stanko Frčeč, Apače 175; 
Boris Lacko, Nova vas 90, Ptuj; 
Jožica Osterc, Maistrova 21, 
Ptuj; Miran Rižnar, Trubar-
jeva 13, Ptuj; Andreja Capu-
der, Prvenci l/a, Markovci; 
Marjan Makovec, Kicar 114; 
Zdravko Štrucl, Potrčeva50/a, 
Ptuj; Stane Horvat, Draženci 
54, Hajdina; Dragica Horvat, 
Destrnik 38; Janez Šeruga, 
Nova vas 105, Ptuj; Zvonko 
Matijaško, Orešje 154, Ptuj; 
Ivan Ladinek, Hajdoše 102, 
Hajdina; Ivan Zemljarič, Dor-
nava 141. 

31. januar: Milan Bombek, 
Formin 28/a, Gorišnica; Mar-
jan Bezjak, Placerovci 15/a, 
Gorišnica; Franc Petek, Ti-
bolci 1, Gorišnica; Vida 
Kovačec, Formin 4/a, 
Gorišnica; Marjana Predi-
kaka, Barislovci 6, Lovrenc; 
IvanPukšič,Rimskaploščad4, 
Ptuj; Anton Feguš, Sedlašek 
15/a, Podlehnik. 

V vrtu 
Vinska tr ta , ki j o vzgajamo v 

SADNE.M VRTU na bra jdah , 
letos ni najbol je prezimila. 
Vzrok za to je suša v preteklih 
letih in zapoznela vegetacija v 
minuli jeseni . Mladike, pa naj 
bodo na žlahtni trti ali 
samorodnice , so slabo do-
zorele, za to so vršički rozg 
pomrznili . 

Pri takšnem stanju trte 
oprav imo zimsko rez skrbneje , 
kot če je ves les dob ro dozorel 
in prezimil. Četudi je na voljo 
še dovolj rodnega lesa, trsov ne 
o b r e m e n j u j e m o s pre t i ranim 
puščanjem rodnih očes. Pri 
vinski trti, vzgojeni na b r a jdno 
oporo , običa jno ravnamo 
napačno, ker žel imo že v 
drugem in t r e t j em letu po sa-
jenju ozeleniti ce lo tno 
ogrodje , česar t r ta ne zmore , 
kar se je v pre tek lem letu in v 
teh razmerah še posebej 
potrdilo. Krake vinske t r te 
vzgajamo na brajdini opori v 
dolžino pos topoma in 
p r imerno zmogljivosti trsa. 

Krake in og rodne veje 
r azmeščamo vzporedno po 
opori na medsebo jno razdal jo 
50 cm, na njih pa vzgajamo tra-
jne štrcl jez rezniki dveh ali t reh 
rodnih očes in rezervnim 
čepom. Č e ogrodnih krakov ne 
razmes t imo e n a k o m e r n o po 
ogrod ju in se nam ti križajo, 
zasenčuje jo in ovirajo rast in 
razvoj t rajnih štrcljev, na 
katerih r ežemo in ob l iku jemo 
t r to in u ravnavamo rodnos t . 

Z rezjo tr te še ni po t r ebno 
hiteti, vendar jo j e bolje 
opraviti pre j kot p repozno . 
Vinska tr ta prične zgodaj 
vegetirati in po nje j se pre-
taka jo rastlinski sokovi. Z a t o 
pri pozni rezi pr ihaja do 
močnejšega solzenja, s t em pa 
do izgub rastlinskih hranilnih 
snovi. 

V O K R A S N E M VRTU go-
j imo okrasne grmovnice in 
drevnine, da bi nam polepšale 
bivalno okolje . Zapuščene in 
nenegovane nam niso 
sposobne nuditi tega, za kar 
smo jih namenil i - okolju 
nudi jo klavrno podobo . 

V r e m e n s k e r azmere v 
letošnji zimi omogoča jo , da pri 
okrasnih drevninah in 
grmovnicah lahko oprav l jamo 
že vsa dela pri vzgoji in negi. 
Lahko jih režemo, gnoj imo, 
o k o p a v a m o in p resa jamo. 

Vzgojna rez okrasnih t rajnic 
je odvisna od zahtev vrste in 
sorte, v precejšnji meri pa od 
naše spretnosti , izkušenj in 
želje po nj ihovem obl ikovanju. 
Kot velja za sadno drevje, je 
tudi pri okrasnih drevninah 
značilno, da bo njihova lepota 
toliko bolj izrazita, koliko 

boljšo negoj im b o m o posvetili. 
Z rezjo uravnavamo razmer je 
med ras t jo in rodnos t jo ozi-
roma v pr imeru okrasnih 
drevnin cvetja, posebne vrste 
listja ali oblike rasti. 

Kot splošno pravilo za rez 
okrasnih grmov in krošenj 
velja, da prvenstveno izrežemo 
starikave, polomljene , suhe in 
bolne veje. Nadal je izločimo 
veje, ki se med seboj križajo, 
prekr ivajo ali so v rasti 
napačno usmer jene , da 
p rep reč imo medsebo jno 
zasenčenje in zgoščenost. 

V ZELENJAVNEM VRTU 
lahko pr ide lamo zgodnjo .so-
lato, če tudi n imamo na voljo 
toplih gred ali rastl injaka. Na 
pros to lahko se jemo šele tak-
rat , ko se zemlja dovolj segreje 
in ko pos tane jo ugodne vre-
menske razmere za rast solate. 
Lahko pa sadike solate vzgo-
j imo v zabojčkih ali pr imernih 
posodicah na svetli, pred mra-
zom zavarovani okenski polici, 
dokler v remenske razmere za 
setev na pros tem še niso 
ugodne , s č imer precej prihra-
n imo pri času pridelovanja so-
late. 

Posodo napoln imo z zemljo, 
ki j o v trgovini dob imo že 
pr ipravl jeno za te namene . Če 
pa u p o r a b i m o domačo vr tno 
prst, j o p rese jemo in 
razkužimo ( to s tor imo s segre-
van jem v pečici 30 minut pri 
150C). V nerazkuženi prsti so 
namreč glivice plesni, ki komaj 
kalečo rastlinico okužijo, in 
p reden povsem vzkali, že 
p ropade . Seme solate enak-
o m e r n o poscjemo in vtisnemo 
z deščico v prst zaradi enak-
omerne j š e kalitve. 

Ko se med kličnima listoma 
pokaže jo prvi pravi listi mlade 
rastlinice, te prepik i ranmo. 
P ik i ramo s paličico v obliki 
svinčnika tako, da rastlinice v 
zabojčku izpulimo in pre-
sadimo na razdal jo 3 do 5 cm, 
kjer se b o d o sadike razraščale. 
Ko so že dovolj razraščene, jih 
pred p resa jan jem na prosto 
p remes t imo za en teden na 
zavetrni balkon ali s folijo pok-
rito gredo , da se' tam utrdi jo in 
privadijo na zunanji zrak. 

Po biokoledarju je pri-
poročljivo sejati in saditi 
rastline, ki jih pridelujemo 
zaradi lista, 6. ter od 13. do 15. fe-
bruarja, za radi plodov od 6. do 8. 
ter od 16. do 18. februarja, 
rastline, ki jih pridelujemo 
zaradi korenike ali gomolja, od 
8. do 10. in od 18. do 21. fe-
bruarja ter zaradi cveta in 
zdravilna zelišča 11. in 12. ter 15. 
in 16. februarja. 

Miran Glušič, ing. agr. 
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INFO-glasbene 
novice! 

^ e d n i hitro bežijo, nove plošče pa se v trgovinah s 
ploščami kar kopičijo! 

odlična plošča 
^jB)^-dobra plošča 
^ - s o l i d n a plošča 

Četrta mala plošča z albuma 
J A N E T ameriške temnopolte 
pevke J ANETJACKSON nosi nas-
lov BECAUSE O F LOVE. * * * 

Priljubljena BEAVIS and 
BUTT-HEAD nadaljujeta 
"norčije" v komadu C O M E TO 
B U T T - H E A D . * * 

Kvartet EN V O G U E je v Z D A z 
EP plošče R U N A W A Y LOVE 
izdalsingleDESIRE.*9|e 

TONI BRAXTON je s hitom 
BREATHEAGAlNt ikpod vrhom 
britanske lestvice. Njen novi hit je 

SEVEN WHOLE DAYS. 
Skladbe za Toni pr(xlucirata L. A. 
R E I D in BABVFACE, ki sta bila 
lani najboljša producenta v ZDA. 

SkupinaTONY! TONI! TONE! 
ima na tržišču komad LAV V O U R 
H E A D ON M V PILLOW. * * 

R E D H O T C H l L l P E P P E R S s o 
posneli ponovno velik hit G1 VE IT 
AW AY. * * ^ Fantje snemajo nov 
album! 

Duo PM DAWN je priredil 
skladbo VOU G O T ME 
FLOATIN' * * pevca Jimija 
Hendirixa. 

Zanimiva kombinacija sta 
skupini F. O. V. & J A D E v skladbi 

A L L T H R U THE NIGHT. * * * 

Pevka WENDY MOTEN se je 
izpela v skladbi COME IN O U T 
O F T H E R A I N . * * * 

Stara, ampak dobra pevka 
RUBV T U R N E R se je vrnila s 
ploščo STAV W1TH ME BABY. 

švedski duo STAKKA BO ima 
na lestvicah že novo skladbo 
L I V I N ' I T U P . * * 

Ob koncu bomo pregledali dve 
ediciji britanskih nagrad • za 
plesno in alternativno sceno. 

Na DANCE sceni so nagrade do-
bili M-PEOPLE, APACHE IN-
DIAN, DINA CARROLL. D-
REAM, G E N E R A L LEVI. Na-
jboljši plesni komad je bil SLAVE 
T O T H E VIBE skupine AFTER-
SHOCK, album paCONNECTED 
skupine S T E R E D M C s . 

Na tako imenovani alternativni 
sceni so bili nagrajenci BJORK za al-
bum DEBUE, RADIOHEAD za 
komad CREEP, skupina ORBITAL 

za novosti in skupina SUEDE kot 
novinci leta. 

David Breznik 

7. AllforLove - BryanAdams & 
RodStewart&Sting 

2.TheSign-AceofBase 
3. Return to Innocence -

Enigma 
4. Now and Forever - Richard 

Mane 
5. Don 7 go breaking my Heart 

-Elton John &Ru Paul 
6. Rock'n'roll Dreams come 

trought-MeatLoaf 
7. Tvvistandshout-ChakaDe-

mus&thePiiers 
8. Dirty Dawg - New Kids on 

theBlock 
9. Anything - Culture Seat 
10. Everyday - Phil Collins 

Lestvico POPULARNIH 
10 lahko jjoslušate vsak 
petek v večernem sporedu 
radia Ptuj (med 20. in 23. 
uro). 

Mladi dopisniki ^ Mladi dopisniki Mladi dopisniki 
ŽALOSTNA ZIMA 

Zapadel je visok sneg. Otroci so 
se igrali in kepali. Jaz pa sem bila 
bolna. Imela sem visoko vročino in 
močno sem kašljala. Bolna sem bila 
na pljučih. Nisem smela v šolo in ne 
na sneg. Pogrešala sem sošolce in 
tovarišico. Komaj čakam, da bom ' 
zdrava in da bom lahko šla v šolo. 

Patricija Bezjak, 1. c 

OŠ Markovci 

MOJA PRVA CIGARETA 
Ko sem bila še mlajša, so me 

starši zmeraj opozarjali na stvari, ki 
škodujejovživljenju. Ena izmed teh 
tem je bilo kajenju - kako ti uniči 
p\iuea in kako se ga težko odvadiš. 
Seveda sem to takrat še bolj malo 
dojemala. Na to so nas opozorjali 
tudi pri pouku. Toda moja radoved-
nost zmeraj zmaga in tako sem tudi 
tistikrat poskusila. 

Tisti večer sem pač zašla v slabo 
družbo in ne rečem, da so mi 
cigareto vsilili. Ne, sama sem jo 
hotela in jo tudi dobila. Takrat sov 
moji družbi vsi kadili in tisti tre-
nutek se mi je zdelo prav, nisem 
pomislila na starševsko opozorilo. 

K moji odločitvi, da poskusim 
cigareto, je vpivalo tudi to, ker sem 
mislila, dačeimašcigaretovustih, si 
nekaj več kot prej. 

Pa sem se lepo zmotila! 

Vzela sem cigareto in prosila za 
ogenj, si jo prižgala in počasi 
prinesla k ustom. Mislila sem si, da 
to ne more biti nič hudega. Končno 
sem potegnila, pa me je zgrabil 
silovit kašelj. Začelo me je dušiti in 
nisem vedela, kaj naj storim. 
Ponudili so mi sok. Toda šele tedaj 
mije postalo slabo. 

Hitro sem vstala in odšla na 
stranišče. Tisti trenutek sem si 
želela.danebibilanikoliprišlasem, 
da bi poslušala starše. 

Priznam, da mi gre na živce, 
kadaF mi starši prepovedo počen-
jati kakšno stvar, toda tokrat so 
imeli prav. Cigareta res škoduje 
zdravju. Čez nekaj let dobiš raka na 
pljučih, pa tudi zobje ti porumenijo. 

Ker je v naravi že dovolj zdravju 
škodljivih stvari, se poskusimo 
zavedati, da je življenje prekratko in 
prelepo, da bi si ga sami še bolj zas-
trupljali. 

Brigita Brlek,8.a 
OŠ Mladika Ptuj 

ŽABA IN MUHA 
Na bregu ob reki se sonči žaba. 

Mimo nje prileti muha. Žaba reče: 
"Muha, kam se ti tako mudi?" Muha 
odvrne: "K reki, da se odžejam." 
"Malo se ustavi, da poklepetava," 

reče žaba. 
Muha prileti k bregu in sede 

poleg žabe. Nekaj časa se pogovar-
jata, nato pa žaba vpraša: "Zakaj 
ponoči letaš okrog mojega doma in 
brenčiš? Še spati ne morem." Muha 
odgovori: "Jaz ponoči spim in ne le-
tam ob reki, "A tako?!" nadaljuje 
žaba. "Kdo pa potem brenči 
ponoči?" Muha reče: "Jaz že ne. 
Mogoče moje prijateljice, ampak 
jaz že ne." 

Nekaj časa se prepirata, nato 
žaba reče: "Kaznovana pa boš ti." 
Stegne jezik in nedolžne muhe ni 
več. Žaba veselo skoči v vodo in od-
plava. 

Aleš Kovačec, 6. b 
OŠ Videm 

STARE IGRE 
Imeli smo prvi projektni dan. 

Našo skupino sta obiskala dva 
starejša gospoda: Anton Mohorič 

inFrancTašner. Uprizorilastanam 
kar šest starih iger. 

Najprej smo videli prestavljanje 
majašov. Ta je podobna lutkovni 
predstavi. Naslednja igra je bila 
lovljenje raka. Je zanimiva igra. Po-
tem smo videli podiranje peči, ko 
dva z burklami podirata lesen štor. 
Zanimiva je igra z metlo in 
klobukom. Vsi skupaj smo bmsili 
škarje. Za to igro je dovolj pet igral-
cev. Nato smo zaigrali capičkanje. 
Pri tej igri smo se tepli z brisačo. 
Toda ne zares! Na vrsti je bila zad-
nja igra - kuhilčkanje ali kimkanje. 
To je igraš kuhalnico. 

To je bil res enkraten dan. 

Roman Maguša,4. r. 

OŠ Trnovska vas 

NAŠ KRAJ 
Stanujem na Zgornji Hajdini. 

Blizu mojega doma je Mercatorjeva 
špecerijska trgovina. V njej kupuje 
mama vse, kar potrebuje za gospo-
dinjstvo. Prodajajo pa tudi kolesa, 
pralne stroje, TV sprejemnike in 
nekatere šolske potrebščine. Blizu 
trgovine je mesnica, kjer lahko 
kupimo meso in mesne izdelke. 
Nedaleč od mesnice stoji pošta, ki 
nam nudi svoje poštne usluge. 
Sosednja zgradba pošte je župnišče, 
ob njem pa stoji mogočna cerkev. V 
bližini teh zgradb so prosvetna 

dvorana, krajevni urad, pisarna kra-
jevne skupnosti in dom upoko-
jencev. V bližini imamo še trgovino 
z najrazličnejšim sadjem in zelen-
javo ter trgovino Most, ki prodaja 
različni gradbeni material. Blizu te 
trgovine stoji še gasilski dom. V 
kraju imamo tudi lepo urejeno pok-
opališče. 

Pred nekaj leti naš kraj še ni bil 
tako razvit, zato so morali ljudje od-
hajati po opravkih in nakupih v 
bližnje mesto Ptuj. 

Matej Serdinšek, 4. a 
OŠ Hajdina 

O TA PREKLETI NIKOTIN 
Cele dneve in noči 
me zastruplja dim, 
o ta prekleti nikotin. 
Gre denar in gre življenje 
in še ljubezen mi je uničil dim, 
o ta prekleti nikotin. 
Kot kralj nad kralji 
kraljuje nam on 
v pljučih človeških 
našel je svoj dom, 
o ta prekleti nikotin. 
Ne dam denarja 
za nikotin, 
raje kadim to, 
kardobim, 
o ta prekleti nikotin! 
Mateja Kuhar, 8. r. 
OŠ Mladika Ptuj 
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Bioenergija za zdravje 
V soboto bo prišel v Ptuj pre-

davat ruski prof. dr. medicine 
Vladimir Grig, ki je tudi us-
tanovitelj in predsednik Inšti-
tuta za FIZLI metode in predsed-
nik Svetovnega združenja za 
uporabo bioenergije ter izumitelj 
aparatur VITA; napisal je 17 
knjig s področja bioenergije inje 
glavni i n odgovorni urednik med-
narodnega mesečnika Bioener-
getics, ki obravnava znanstvene 
dosežke in metode s področja 
bioenergije za uporabo v praksi. 

Predaval bo o novih metodah 
diagnostike, aparaturah za 
zdravljenje človeka, živali in 
rastlin, predstavil bo nove knjige 
in rezultate zdravljenja tudi v 
Sloveniji. Predavnje, ki bo po-
tekalo s simultanim prevajanjem 
urednika slovenske revije Bio 
novice Jana Krizstana, se bo 

pričelo v Ptuju ob 10. uri v SŠC v 
amflteatru za odrom. 

Predavanja na to temo in o 
uporabi bioenergijskih metod v 
medicini, veterini, agronomiji, 
biologiji, ribogojništvu, vrtnar-
stvu, tečaje s področja načina 
zdravljenja s pomočjo bioener-
gije in druga organizira po vsej 
Sloveniji podjet je College za 
kvaliteto življenja s sedežem v 
Grosuplju, ki zagotavljazaradi vi-
soke strokovnosti predavatelja 
predvsem tečajnikom velik us-
peh. O b slovenski obali načrtu-
jejo izgradnjo Mednarodnega 
bioenergetskega centra za 
odrasle in otroke, strokovnjake 
in znanstvenike, prepričani pa so, 
da bi privabljal tudi številne tur-
iste. Zal je težava tudi tu v de-
narju. 

McZ 

»Potok Stopnica očistili 
na lastno pest« 

Novinarka Darja Lukman 
Zunec je pod gornjim naslovom v 
Tedniku 3. februarja objavila 
članek, v katerem opisuje 
razmere in dejstva, zaradi 
katerih so krajani na lastno pest 
opravili poseg v potok Stopnica, 
izpustila pa je pomembne po-
drobnosti, ki so privedle do tega, 
da je Vodnogospodarsko pod-
jetje Drava Ptuj to početje pri-
javilo pristojni inšpekciji. 

Res je krajanom in lastnikom 
zemljišč ob Stopnici že leta 1989 
Vodnogospodarsko podjetje oblju-
bilo, da bo ureditev omenjenega 
potoka predlagalo v plan večjih 
vzdrževalnih del na nižinskih vodo-
tokih na povodju Drave. To svojo 
obljubo je podjetje tudi izpolnilo, 
saj je ureditev Stopnice predlagalo 
v plan za leto 1990,1991 in 1992. Žal 
je bilo vedno premalo sredstev za 
realizacijo vseh predlaganih pro-
jektov inje bilo potrebno predloge 
obravnavati po prioriteti glede na 
aktualnost problema. Te presoje v 
primerjavi z drugimi problemi na 
povodju Drave Stopnica ni 
vzdržala. Tudi neurje in povodenj 
julija '89 v tej dolini nista povzročilo 
toliko razdejanja in škode kot v 
nekaterih drugih dolinah v Ha-
lozah. Veliko, štiri do petkratno 
zmanjšanje sredstev za vodno 
gospodarstvo v zad nj i h dve h le t i h i n 
velike potrebe po ureditvah vodo-
tokov, posebej na območjih, kjer še 
danes niso odpravljene posledice iz 
novembra 1990, so kazali na to, da 
Stopnice ne bo mogoče urediti iz 
sredstev, ki jih državni proračun na-
menja za vodnogospodarstvo. 

S predstavniki KS Žetale smo se 
leta 1991 dogovorili, da bomo izde-
lali načrt - projekt (PZl), kije glede 
na vedno bolj poudarjeno varstvo 
vodnega prostora nujen pri vseh 
posegih v vodotoke. Projekt (št. 
18/92) je bil izdelan leta 1992, pred-
stavljen krajevni skupnosti in 
predložen revizijski komisiji Min-
istrstva za okolje in prostor (MOP) 
v pregled in pritrditev. Potrditev 
projekta je nujna za pridobitev fi-
nančnih sredstev, če so le-ta na 
razpolago, ne pomeni pa še njegove 
realizacije. Komisija MOP za reviz-
ijo projektov je na osnovi teren-
skega ogleda in podrobnega 
pregleda projekta tega načelno 
potrdila in podala nekaj pripomb, 
ki jih je potrebno pri izvedbi 
uptištevati. Pripombe je imel pred-
vsem član komisije, ki pokriva nara-
vovarstveno področje (M. Jež, dipl. 
biol. - Zavcxl za varstvo naravne in 
kulturne dediščine Maribor), in 
član, ki pokriva hidrotehnično po-
dročje (F. Šmidt, dipl. ing. MOP -
Direkcija za varstvo okolja in vodni 
režim Ljubljana). 

V Vodnogospodarskem pt)d-
jetju smosi ves čas prizadevali, da bi 
potok Stopnico uredili. To dokazu-
jejo že izdelani projekt in vsa pri-

zadevanja za uspešno opravljeno 
revizijo. Odločitev krajanov oz. KS 
Žetale, da sami s svojimi sredstvi 
uredijo potok v skladu z izdelano 
projektno dokumentacijo bi v pod-
jetju podprli in jim nudili vso strok-
ovno pomoč, tako kot smo jo že v 
veliko primerih v ptujski in tudi 
drugih občinah na povodju Drave, 
ko so krajani sami s svojimi sredstvi 
urejali vodotoke. Takega početja, 
kot pa so se urejanja lotili krajani bo 
potoku Stopnica, v nasprotju s pro-
jektno dokumentacijo, brezsoglasij 
pristojnih strokovnih institucij in 
brez dovoljenj, pa žal ne moremo 
podpreti. Temeljnih vzrokov 
poplavljanja, ki so v premajhnih 
mostnih odprtinah in v prenizki 
niveleti ceste ob potoku, s tem, kar 
so naredili, niso rešili, odprli pa so 
nove, ki se bodo pokazali že ob prvi 
visoki vodi oz. neurju. Toje osnovni 
problem in razlog za prijavo, ki joje 
dala naša rečnonadzorna služba 
pristojni inšpekciji, in ne kdo bo 
dela izvajal, kot bi to rada prikazala 
novinarka. 

Novinarki Darji Lukman Žunec 
in javnosti pa o tem, da je VGP 
hkrati izvajalec in nadzornik, v po-
jasnilo le tole: 

Zakon o vodah (Uradni list št. 
38/81) in Zakon o gospodarskih 
javnihslužbah (Uradni list št. 32/93) 
velja. Vodnogospodarsko podjetje 
Drava Ptuj je po Zakonu o vodah 
upravljalec na vodotokih, opravlja 
vodnogospodarsko javno službo in 
vzdrževanje vodnogospodarskih 
objektov in naprav v splošni rabi ter 
vzdrževanje naravnih korit na po-
vodju Drave v Sloveniji. Če novi-
narka ne pozna ali pa premalo 
pozna naloge, ki jih je po tem zak-
onu dolžna opravljati vodnogospo-
darska organizacija (35. člen), bi 
bilo z njene strani korektno, da 
vpraša tiste, ki se s tem profesion-
alno ukvarjajo. 

Vodnogospodarsko podjetje se 
seveda v bodoče ne bo moglo izog-
niti organizacijskim in statusnim 
spremembam, ki bodo sledile že v 
naslednjih mesecih, vendar sem 
prepričan, da bo tudi v bodoče 
nadzor nad posegi v vodotoke, v 
vodni in obvodni prostor še strožji 
in zaupan zgolj strokovnjakom iz 
vrst hidrotehnikov, biologov, kraji-
narjev itd. 

Pisanje novinarke o tem, kaj je v 
tem primeru nevzdržno: nestrok-
ovno in samovoljno početje kra-
janov ali status in pcK)blastila VGP-
ja, ker novinarko Darjo Lukman 
Zunec poznam kot vneto zagovor-
nico varstva narave ter mehkih, 
naravi prijaznih posegov v prostor, 
sem skorajda prepričan, da je 
članek napisala po naročilu. Ali pa 
je v zelo kratkem času svoje poglede 
na reševanje tovrstnih vprašanj 
korenito spremenila. 

Drago Klobučar, ing. gr., 
direktor VGP Drava Ptuj 
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EPILOG VOJNE ZA SLOVENIJO V PTUJU 

Sojenje vojaku, kije ranil eiektričarja 
Po več kot dveh letih seje v četrtek, 3. februarja, dopoldne pred 

malim sodnim senatom Temeljnega sodišča v Ptuju, ki mu predse-
duje sodnik Beno Janžekovič, pričelo sojenje 21-letnemu 
državljanu tako imenovane Zvezne republike Jugoslavije Arsimu 
Muharemiju, sicer natakarju albanske narodnosti s Kosova. Kot 
je na glavni obravnavi povedal vodja ptujskega tožilstva Marjan 
Glavar, ga obtožnica bremeni, daje kot vojak tedanje Jugoslovan-
ske ljudske armade v Ptuju 24. maja 1991 nekaj po 15. uri streljal 
na električarja Borisa Frasa, ki je po nalogu predpostavljenih iz 
Elektra Ptuj v transformatorju ob vojašnici odklopil elektriko. 
Frasa je pri tem huje ranil v nogo, zaradi cesarje bil ta precej časa 
delovno nesposoben, posledice pa čuti še sedaj. Sojenje bodo z 
zaslišat\jem prič nadaljevali v petek, 18. februarja. 

Sodišče je najprej zaslišalo ob-
dolženega Muharemija, ki so ga 
slovenski policisti prijeli 2. decem-
bra lani, ko je skušal vstopiti v 
Slovenijo, in ga obdržali v priporu. 
Muharemi se je odločil, da se bo 
zagovarjal v materinem jeziku - v al-
banščini, zato so za pomoč naprosili 
sodnega tolmača. Po dolgem pri-
povevedovanju o takratnih neznos-
nih razmerah in grožnjah starešin v 
ptujski vojašnici je Muharemi med 
drugim povedal: "Napetost v 
vojašnici se je še posebej hitro 
stopnjevala po uboju vojaka Saše 
Gešovskega v splitski vojašni. Od 
takrat naprej je več kot polovica ofi-
cirjev spala v kasarni. Na urah 
politične vzgoje so nam neprestano 
ponavljali, da so se na Hrvaškem in 
v Sloveniji pojavile teroristične in 
diverzantske skupine, katerih 
glavni cilj je rušenje takratne Ju-
goslavije." 

Na vprašanje sodnika, ali se 
spomni, kateri oficirji so to trdili, je 
obdolženec odgovoril, da v 
glavnem podpolkovnik Fabijan 
Jurleta ter edenod majorjev in vod-
nikov, ter nadaljeval: "Po toliko 
prepričevanjih o sovražnikih in di-
verzantih smo bili vsi vojaki glo-
boko prepričani, da nam oficirji go-
vorijo resnico, saj smo bili bolj siti 
njihovih besed kot kruha. Za to smo 
bili negotovi in v stoodstotni 
pripravljenosti. Ko smo nekoč 
gledali dnevnik hrvaške TV, so nam 
oficirji rekli, da je to ustaški pro-
gram, ki ga podpirajo fašistične in 
protijugoslovanske skupine. Za to 
so nam tudi prepovedali gledanje 
tega in tudi slovenskega TV 
dnevnika. Sicer smo lahko gledali 
ostali del programov, le informa-
tivnih oddaj ne. 

Zelopogostosonasopozarjal ina 
vojaško zaprisego ter poudarjali, da 
se je moramo izrecno držati. V 
nasprotnem primeru bomo vsi izda-
jalci in noben izdajalec ne bo prišel 
živizvojašnice." 

Na vprašanje sodnika, ali so imeli 

stike z ljudmi zunaj vojašnice, je 
povedal, da so sicer imeli redke 
izhode v mesto, a so lahko šli le v 
skupinah, ne posamezno. 

Tistega petka, 24. maja 1991, ko 
je prišlo do incidenta, pa se 
Muharemi takole spominja: "Toje 
bil že peti ali šesti dan, ko sem bil 
skupaj s še dvema vojakoma na 
stražarskem mestu številka 1, ki je 
čisto blizu transformatorske 
postaje. Moja prva izmena je bila 
tega dne že od 8. do 10. ure. Koman-
dant straže nam je dal navodilo, da 
moramo biti še posebej pozorni na 
ograjo vojašnice, ter poudaril, da se 
ograji ne sme približati nobena 
civilna oseba, če pa se to zgodi, 
moramo po opozorilih nanj 
streljati. Nekaj po deveti uri sem 
sicer videl nekaj civilov, ki so se ob 
ograji približali transformatorju. 
Zelo napeto je bilo, saj sem se bal, 
da so teroristi in da mi bodo kaj sto-
rili, a nisem reagiral, saj so se potem 
kmalu oddaljili. Kmalu po nji-
hovem odhodu sooficirji pobesneli, 
češ zakaj sem civilom dovolil, da so 
odklopili elektriko. Zaslišal sem 
kričanje Jurleta. Šele takrat so mi 
rekli, da je transormator naš in da je 
v njem elektrika za vojašnico. 
Pozneje nam je vodja straže 
povedal, da so elektriko spet prik-
lopih in da so se z vodstvom Elektra 
dogovorili, da je ne bodo več 
odklapljali, ter da moramo tudi vo-
jaki čuvati, d a j e ne bi nihče od di-
verzantov odklapljal. Zagrozili so 
mi, da če se bo to še enkrat zgodilo, 
bo vsak stražar, ki bo dovolil, da se 
kdo približa transormatorju, ne da 
bi streljal, tudi sam ustreljen, češ 
izdajalcev v vojski ne potrebujemo. 

Popoldne sem stražil na istem 
mestu. Po novem ukazu smo se la-
hko sprehajali le v 10-metrskem 
pasu okoli transformatorja. Raz-
vodnik straže Nenad Jovanovič 
nam je dal druge puške s polnimi 
okvirji, major Andjelko Životič pa 
mi je še posebej naročil: 'Bodi po-
zoren, tebi seje tože enkrat zgodilo, 
glej, da se to ne ponovi več. Še pose-

bej bodi pozoren na diverzante, ki 
bi se približali nevsakdanje, od 
zadaj .Cejihnebošustrel i l t i , tebom 
ustrelil jaz osebno prav tu, pred 
trafo postajo!' 

In Okoli 15.15 sem videl skupino 
ljudi, ki se je obnašala natanko tako, 
kot me je opozoril major, zato sem 
bil prepričan, da so diverzanti. 
Približali so se skoraj v teku od zadaj 
po njivah. Bili so trije in ko so se 
približali na nekaj metrov, sem jim 
stoje zaklical: STOJ! Zatem sem 
prijel puško v roke in še enkrat zak-
lical: Stoj, streljal bom! Ker so 
nadaljevali premikanje, sem legel. 
Med tem sta dva vstopila v transfor-
mator. Eden je takoj izstopil, drugi 
je prišel šele po nekaj trenutkih. Ko 
je stal med vrati, sem v senci videl, 
da drži nekaj v roki, morda pištolo. 
Postalo me je strah: na eni strani 
groženj oficirjev, na drugi strani 
tega, da me ustreli diverzant. Zad-
njič sem zaklical: 'Vstran, streljal 
bom!' pomeril v tla in sprožil. Če bi 
hotel, bi ga lahko s tako kratke 
razdalje zagotovo zadel v telo, a sem 
meril pod noge, da bi ga prestrašil in 
spodil. 

Vem, da sem mu poškodoval 
nogo, saj seje opotekel. Da me ne bi 
napadli, sem sprožil še dva strela v 
zrak. V kasarni je bil takoj alarm. 
Med prvimi je s pištolo v roki pri-
hitel major Zivotič in kričal, zakaj 
jih nisem pobil. Psihično sem bil na 
robu zloma, saj sem bil prepričan, 
da me bo ustrelil. Vendar je kmalu 
prišel še komandant Jurleta in mi 
čestital, da ni prišlo do česa hujšega. 
Videli so, da sem preveč vznemir-
jen, in me poslali v vojašnično am-
bulanto. Pozneje je iz mariborske 
komande prišel sklep in dobil sem 
15 dni nagradnega dopusta. Jurleta 
sem prosil, ali lahko govorim s 
človekom, ki sem ga ranil, a mi je od-
vrnil, da se nimam česa bati, saj sem 
ravnal po ukazih..." 

Iz najdaljnega pripovedavanja 
smo izvedeli, da je Muharemi, 
razočaran, ker črnogorski in srbski 
vojaki niso mogli k svojim staršem, 
ki sojih obiskali vptujski vojašnici, 
in potem ko je od drugi h izvedel, kaj 
se pravzaprav v Sloveniji dogaja, 
julija 1991 pobegnil iz vojašnice in 
se predal slovenski TO. 

Sodiščejenatozaslišaloše Borisa 
Frasa. Ta je povedal: "Z Murkom 
sva se nekaj po 15. uri s službenim 
vozilom pripeljala kakih 10 korakov 
od tranformatorja ob vojašnici. 
Parkirala sva vozilo in normalno 
izstopila ter se napotila k transfor-
matorju. Nobenega vojaka ali 
stražarja nisem videl. Odklenil sem 
ključavnico, vstopil in odklopil 
elektriko. Ko sem hotel izstopiti, je 
bilo slišati v kasarni paniko. Nobe-
nih opozoril nisem slišal, le neko 
kričanje in nato me je zaskelelo v 
kolenu, da sem klecnil. Odkrito 
povem, da še poka orožja nisem 
slišal. Splazil sem se čez njivo do 
ograje bližnje hiše, saj do avtomo-
bila nisem več mogel. Tam so mi 
domačini nudili prvo pomoč. Na-
jhuje je bilo ob prihodu reševalnega 

avotomobila, ko so me vojaki hoteli 
odvleči, da me ne bi odpeljal civilni 
rešilni avtomobil." 

Zaradi razjasnitve nekaterih ok-
oliščin je sodišče zaslišalo še Fra-
sova sodelavca Draga Murka in 
Franca Premužiča, oba zaposlena v 
Elektru Ptuj, ki stabilaob incidentu 
prisotna. Tudi njune izjave se niso 
bistveno razlikovale od tistih, ki 
smo jih objavili v Tedniku št. 21 v 
četrtek, 30. maja. Ker pa se pozivu 
sodišča niso odzvale priče Dino Ko-
larič, Robert Perkovič in Milan 
Klepec, je senat ob koncu prvega 
dela razprave sklenil, da se glavna 
obravnava nadaljuje 18. februarja 
ob 8.30. Na zahtevo tožilca naj bi 
takrat v zvezi z omenjenim dogod-
kom zaslišali še dva slovenska ofi-
cirja, ki sta bila takrat zaposlena v 
bivši JLA, Franca Megliča in Va-
lentina Fekonja. Prošnji branilca, 
da bi zoper obdolženega odpravili 
pripor, senat ni ugodil. 

OČE OBDOLŽENCA: »MOJ 
SIN NI KRIV!« 

Glavne obravnave v Ptuju se je z 
velikimi napori in odrekanji 
udeležil tudi obdolženčev oče 
Seljami Muharemi. Iz vasi Zgatar 
pri Prizreznu je pripotoval čez 
Madžarsko, za vstop v Slovenijo pa 
je potreboval p)osebno vizo, ki mu jo 
je pomagal urediti sinov zago-
vornik. Pred obravnavo je ves utru-
jen od dolge poti povedal: "Hudo mi 
je, ker sodijo sinu, ki ni kriv za to, kar 
je storil. Vsak, ki je bil pri vojakih, 
ve, kaj pomeni ukaz. On je le 
izvrševal noro povelje svojih 
zbeganih starešin takratne J LA. Če 
bi bil ubijalec, bi lahko po ukazu 
streljal kam drugam, pa je naperil 
proti zemlji. Zelo mi je težko, ker je 
kljub temu zadel in ranil elek-
tričarja v nogo. Zato je meni in tudi 
njemu globoko žal. 

Z ženo Fatimo sva v bedi in z 
velikimi napori vzgojila sedem 
otrok - dve hčeri in pet sinov. Bili 
smo srečna in delavna družina, ki ni 
nikogar sovražila, še najmanj 
Slovence, in zato tudi ni imela 
sovražnikov. Prepričan sem, da bo 
sodba pravična in da bo Arsim 
kmalu na prostosti, kajti je edini 
zaposlen in skrbi za 12 lačnih ust 
naše družine." 

M. Ozmec 

Boris Fras dan po incidentu po operaciji kolena v mariborski 
bolnišnici. Foto: M. Ozmec 

Seljami Muharemi, oče ob-
dolženega Arslma: "Moj sin ni 
kriv." 

Kulturni križemkražern 
LE NART * V galeriji K. Kranjca bodo danes ob 18. uri odprli v družbi 

ptujskih kurentov razstavo kurentov, ki jo je pripravila Martina Golja. 

PTUJ * V viteški dvorani gradu bo v četrtek, 10. februarja, ob 19.30 | 
uri koncert pianistov Igorja Dekleve in Vvonne Fiedler iz Nemčije. 
Skladatelj in pianist Igor Dekleva bo prvič predstavil suito v petih 
stavkih Maškarada, umetnika pa bosta izvajala še dela Haydna in 
Brahmsa. 

PTUJ * V razstavišču Zgodovinskega arhiva si lahko ogledate 
razstavo Arhiv podobo na ogled postavi - stare razglednice in litera-
ture o njih. Razstava bo odprta do 18. februarja. 

PTUJ * V gledališki kleti je razstava Pokrajinskega muzeja ž/i/fovo 
in Babičevo ptujsko gledališko otxlobje. Ogled razstave je vsak dan 
od 10. do 18. ure. 

PTUJ * V galeriji Florijan razstavlja svoje zadnje akvarele Andrej 
Božič. 

PTUJ * Knjižnica Ivana Potrča v tednu kulturnega praznika svojim 
bralcem ne bo zaračunala stroškov opomina, v mladinskem oddelku 
pa bodo v četrtek, 10. februarja, brezplačno delili poškodovane ^ 
knjige. 

PTUJ * V Blagovnici razstavlja olja Branko Gajšt iz Sestrž. 

Z AVTOM TRČIL V KOLESARKO 
Po Belšakovi ulici proti križišču z 

Ormoško cesto v Ruju se je v sredo, 
2. februarja, ob 5.45 peljala s kole-
som Majda Čeh iz Spuhlje. Z 
Ormoške ceste v Belšakovo je prav 
tedaj zavijal z osebnim avtomo-
bilom AndrijaTurk iz Muretincev, KS 
Gorišnica. Nameraval je zaviti proti 
trgovini Sava, pri tem pa ni spustil 
mimo kolesarke. S sprednjim delom 
avtomobila jetrčil v Majdo Čeh, dajo 
je vrglo na pokrov motorja, potem je 
padla na cestišče in hudo ranjeno so 
pripeljali v ptujsko bolnišnico. 

PEŠEC NENADOMA PRED AVTO 
Po lokalni cesti skozi naselje 

Brunšvik, KS Rače, je v sredo, 2. fe-
bruarja, nekaj pred 20. uro vozil ose-
bni avtomobil Milan Raščan iz Pre-
polj. Nenadomaje stopil na cestišče 
Rudolf Podgoršek iz Brunšvika in 
Raščan je trčil vanj. Podgoršek je 
padel po cestišču in se hudo ranil. 

KOLESARV DREVO IN SMRT " 
Vsredo,2.februarja,popoldnese 

je po lokalni cesti v bližini Hrastovca, 
občina Lenart, peljal s kolesom 78-
letni Franc Grandošek iz Hrastovca. 
Med vožnjo po klancu navzdol je 
nenadoma zavil na desno s cestišča 
in silovito trčil v drevo. Pri tem se je 
tako hudo ranil, da je na kraju 
nesreče umrl. 

HUDANESREČAVNASEUU 
SVETINCI 

Po cesti od Ločiča proti Ruju je v 
nedeljo, 6. februarja, uro po polnoči 
vozil osebni avtomobil Igor Zamuda 
iz Mihovcev pri Veliki Nedelji. Zunaj 
naselja Svetinci, KS Destrnik, je na 
nepreglednem desnem ovinku 
zapeljal na levo s cestišča. Trčil je v 
leseni drog ograje, od tam ga je 
zaneslo v 15 metrov oddaljen kup 
betonskih zidakov in nazadnje je 
trčil še v drevo. V nesreči sta umrla 
dva sopotnika, 19-letni Boris 
Kovačec iz Velike Nedelje 37 in 17-
letna Suzana Z. iz Žabjaka 43 pri 
Ruju, hudo ranjena je bila 17-letna 
Renata R. iz Jablovca pri 
Podlehniku.voznikZamudapajebil 
le lažje poškodovan. 

PONAREJENE MARKE IN 
ŠILINGI 

Zadnji petek v januarju so iz ek-
spoziture KB Maribor v Ormožu ob-
vestili policiste o sumu, da ima ena 
od strank ponarejene nemške 
marke. Policisti so ugotovili, da je 
bankovec za 200 DEM, ki ga je 
poskušal zamenjati Željko P., 
resnično ponarejen, zato so mu 
ponaredek zasegli in začeli 
nadaljnje poizvedovanje. 

V ponedeljek, 31. januarja, pa so 
imeli tudi ptujski policisti opravek s 
ponarejenimi nemškimi markami. 
Nek občan je v poslovalnici Breg 
KBM - PE Ruj želel vnovčiti bank-
ovec za 100 DEM, vendar so 
uslužbenci ugotovili, da gre za pon-
arejen bankovec, zato so nadaljnje 
zbiranje obvestil predali policiji. 

V Mariboru pa je pred dnevi 
občan našel na pločniku bankovec 
za 1000 šilingov in ga izročil 
uslužbencu na bližnji bencinski 
črpalki. Ta je ugotovil, da je bank-
ovec ponarejen, zato je poklical 
policijo in ta poskuša priti na sled 
tistemu, kije ponarejen tisočak izgu-
bil. 

VLOM V STANOVANJE 
v četrtek, 3. februarja, je 

neznanec vlomil v stanovanje Cirile 
K. v Slovenski Bistrici. Z vlomilcem j« 
izginil žig podjetja Kamag trade, d 
0.0., žepni računalnik in brivski apa 
rat. Po oceni je lastnik oškodovan zc 
okoli 15.000 tolarjev. 

FF 

Rodile so - čestitamo: An-
tonija Vidovič, Zg. Gruško-
vje 52, l^skovec - dečka; 
Rozika Murko, Sela 10, 
lx)vrenc - deklico; Marta 
Švarc, Bišečki Vrh 37, 
Trnovska vas - Zofijo; 
Klarica Križanič, Plešivica 
11, Ivanjkovci - Aleša; Darja 
Plohi ,Ormoška4, Ptuj-dek-
lico; Brigita Plohi, Zabovci 
89, Markovci - Marka; Irena 
Žnidarič, Volkmerjeva 23, 
Ptuj - deklico; Mateja Špi-
clin, Žerovinci 17/a, 
Ivanjkovci - Katjo; Slava 
Bauman, Lancova vas 82, 
Videm - deklico; Jožica Fri-
dauer, Pobrežje 2/a, Videm -
dečka; Marta Leskovar, 
Dravinjska c. 101, Poljčane -
Dejana. 

Poroke - Ptuj: Ciril Ber-
anič, Apače 111, in Terezija 
Škrabl, Pod lože 37; Miroslav 
Kovačec, Muzejski trg 2/a, 
Ptuj, in Brigita Horvat, Baris-
lovci 5; Branko Roškar in 
Klavdija Podhostnik, 
Gabernik 6/a; Jožef Krajnc, 
Barislovci 7, in Mira Vojsk, 
Zagojiči 14/c. 

UMRLI SO:ŠtefanijaJer-
enko, Lancova vas 41, • 1932 
- 1 3 1 . januarja 1994; Marija 
Mlakar, Selška cesta 19, Ptuj, 

1928 - 1 1. februarja 1994; 
Franc Žmauc, Savci 25, A' 
1928 - t 3. februarja 1994; 
Marija Pernek, Rabelčja vas 
20/a, Ptuj, ::: 1924 - 1 2. fe-
bruarja 1994; Janez Zajšek, 
Sedlašek 99, - i 2. f«- , 
bruarja 1994; Justina Ma-
rinič, Dolena 9 , ^ 1 9 2 1 - t 3. 
februarja 1994; Jera Herga, 
Moškanjci88,^ 1933- t 3. fe-
bruarja 1994. 


